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روزنامه صبح ایران

راهی که پمپئو می رود چیزی جز ناکامی برای آمریکا ندارد

لشکرکشی پنبه ای برای تقابل با ایران 

 محمدجواد حق شناس:

روحانی  به  رئیس دفترش  تذکر دهد

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره(:

مستمری افراد تحت پوشش 20 درصد افزایش می یابد

چنددرصد مردم ایران سیگاری هستند؟

وزیر کشور:

دستگاهها درمقابل انتشار اطلاعات
 نادرست اقتصادی باید پاسخگوباشند

رییس سازمان انرژی اتمی خبر داد

 آغاز طراحی سوخت مدرن 
۲۰ درصد برای راکتور تهران 
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از توسعه بیش از 160 هکتاری اراضی 
سبز جنگلی قم از ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد.پیام جوادیان با اشاره به آخرین وضعیت 
توسعه فضای سبز جنگلی و کمربند سبز شهر قم اظهار کرد: از ابتدای سال تاکنون اقدامات 
زیادی در راستای توسعه سرانه فضای سبز جنگلی در شهر قم انجام شده است.وی ادامه داد:  
اراضی حصارسرخ با مساحت 43 هکتار، تپه اعلائیر 95 هکتار، بوستان جوان 95 هکتار، فضای 
سبز حاشیه کمربند امام علی محدوده منطقه دو 15 هزار مترمربع، فضای سبز جاده اراک 10 
هکتار، بوستان ولایت 220 هزار مترمربع، حاشیه اتوبان تهران 8 هکتار، فضای سبز پارک جنگلی 
مرجعیت 250 هزار مترمربع، فضای سبز حاشیه بلوار آیت الله بروجردی 120 هزار مترمربع،  فضای 

سبز حاشیه کمربند امام علی 13 هزار مترمربع، فضای سبز حاشیه معابر 25 هزار مترمربع ...

استاندار قم گفت: برای موفقیت هرچه بیشتر در عرصه مبارزه با مواد مخدر، باید برنامه ها 
و اقدام ها در این حوزه مردمی و اجتماعی شود.بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم افزود: اقدام های انجام گرفته برای مقابله با این بلای 
خانمانسوز در استان به نسبت مناسب و قابل دفاع است، اما در نهایت باید آثار و نتایج اقدام ها 
را مورد بررسی قرار دهیم. وی با بیان اینکه باید بدانیم که اقدام های انجام گرفته تا چه حد در 
کاهش تعداد معتادان یا مصرف مواد مخدر موثر بوده است، بر ضرورت تغییر در نگرش ها در 
این عرصه مبارزه با مواد مخدر تاکید کرد و گفت: باید نقاط آسیب پذیر را شناسایی و اقدام های 
پیشگیرانه فرهنگی و انتظامی را در این نقاط متمرکز کنیم. استاندار قم با بیان اینکه نیروهای 

مبارزه کننده با مواد مخدر، با ایمان، تقوا و از خودگذشتگی بسیار در این عرصه خطیر و ...

وزیر کشور گفت: دستگاهها در مقابل انتشار اطلاعات 
نادرست اقتصادی به جای پاسخگوئی، منفعلانه عمل 
سخت  کار  نشود  مدیریت  موارد  اینگونه  اگر  نکنند؛ 
تر خواهد شد. عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور و 

رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور در 
دوازدهمین نشست این ستاد ضمن تاکید بر هماهنگی قوا 
و دستگاههای اجرایی در اطلاع رسانی درست و به موقع و 

استفاده از اطلاعات صحیح در تمام حوزه ها ...

رییس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد: ایران برای نخستین بار موفق شد طراحی سوخت مدرن 20 درصد برای استفاده 
در راکتور تهران را آغاز کند. علی اکبر صالحی ادامه داد: اقدامات اولیه برای طراحی سوخت مدرن 20 درصد آغاز شده است 
و در آستانه آن قرار داریم، محصولی که با سوخت 20 درصد قبلی متفاوت است و شکل آن عوض می شود و راندمانش بالا 
می رود. هر راکتوری مانند راکتور تهران ساخته شود قادر به تامین سوخت آن از این طریق هستیم.وی هم چنین گفت که 
تامین سوخت و ساخت اتاق کنترل از گلوگاه های اصلی در ساخت راکتور است و اکنون طراحی راکتور برای متخصصان 

کشورمان، کاری بسیار ممکن شده است...

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

توسعه بیش از 160 هکتاری 
اراضی سبز جنگلی قم

استاندار قم:

مبارزه با مواد مخدر
 باید مردمی شود

از  طیفی  هدف  است  معتقد  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
اصولگرایان از بیان طرح »فتنه 98« پیش دستی برای حذف رقیب 
سیاسی در انتخابات مجلس آینده است.آذر منصوری، عضو شورای 
مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی در ارزیابی خود از هشدار 
جدید  فتنه  آنچه  وقوع  درباره  سیاسی  چهره های  برخی  اخیر 
می  نامند گفت: این روش بخشی از اصو لگرایان است که با نزدیک 

شدن به هر انتخاباتی با عنوانی جدید سعی در اتهام زنی ...

محسـن رهامـی عضو شـورای عالی سیاسـت گـذاری اصلاح 
طلبـان می گویـد: کاهش اقبـال مردمی بـه دو جریان سیاسـی 
اصـلاح طلبـان و اصولگرایـان طی سـال هـای اخیر رو بـه تزاید 
گذاشـته اسـت و مـردم نگرانـی هـای جدی نسـبت بـه آینده 
زندگـی خـود دارنـد امـا از آن نمـی تـوان بـه عنوان بن بسـت 
سیاسـی یـاد کـرد. رهامی در پاسـخ به این سـوال که نظر شـما 

درمـورد کاهـش قابل ملاحظـه اعتماد مردمـی ...

آذر منصوری:

طرح »فتنه 98« پیش دستی 
برای حذف رقیب است

محسن رهامی : 

نگرانی مردم 
از آینده جدی است
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نباید مردم را نسبت به 
آینده ناامید کنیم

معاون رییس جمهوری: 

باید با وحدت و همدلی دوران سخت را پشت سر بگذاریم 
مسیر توسعه کشور امیدوار کننده است

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

کریمی ، شهردار صباشهر گفت: شهرداری صباشهر 
سال 1376 با تجمیع چند محله و ارتقای آنها به شهر 
تأسیس گردید و امروز صباشهر با مساحت 2500 هکتار، 

بالغ بر60 هزار نفر را در خود جای داده است . 
 کریمی درگفتگو با خبرنگار ایمان به بودجه شهرداری 
در  مهم  مباحث  از  یکی  اظهارداشت:  و  کرد  اشاره 
شهرداری، تنظیم و تخصیص بودجه سالیانه این مجموعه 
است که رفع نیازهای شهری بر اساس آن تبیین می 
گردد. بودجه سال 97 شهرداری 34 میلیارد تومان است 
که قریب به 60 درصد آن به امور عمرانی اختصاص یافته 
که در صدد هستیم تا در بودجه سال 98 ضمن کاهش 
هزینه های جاری، سهم بیشتری از بودجه مصوب را به 
حوزه عمرانی اختصاص دهیم تا هر چه سریعتر نیازهای 

شهری مرتفع گردد. 
 کریمی خاطر نشان کرد : در حال حاضر 43  پروژه 
عمرانی در دستور کار شهرداری قرار دارد که نتایج آن )16 
مورد از این پروژه ها( در ایام مبارک دهه فجر امسال افتتاح 

و مورد بهره برداری قرار خواهند گرفت که عبارت اند از: 
1 - مجموعه ورزشی و چمن مصنوعی محله قاسم 

آباد
2 - چمن مصنوعی شهرک مصطفی خمینی

3 - مجموعه ورزشی و چمن مصنوعی اسلام 
آباد ویژه بانوان

4 - درمانگاه صباشهر)پروژه مشترک با بهداشت و 
درمان شهریار( 

5 - کتابخانه  شهرک مصطفی خمینی  

6 - کتابخانه  قاسم آباد
7 - ساختمان پارلمان شهری )شهید سبزآبادی( 

صباشهر)بخش  مگاواتی   25 برق  نیروگاه   -  8
خصوصی(

9 - ساختمان جدید فرهنگسرای ویره
10 - استقرار سیستم یکپارچه  سامانه های نرم افزاری 
شهرداری هوشمند و همچنین ارائه خدمات الکترونیک از 

طریق وب به شهروندان 
11 - افتتاح آکادمی تخصصی آموزش فوتسال آقایان 

و والیبال بانوان) باشگاه شهرداری صباشهر( 
12 - بهره برداری از پل اتصالی محله کبودین به اسلام 

آباد
13 - افتتاح خیابان امامزاده فرخنده خاتون 

14 - بهره برداری از خیابان شهید مدنی
15 - افتتاح پارک ساحلی اسلام آباد

16 - بازار روز شهرک مصطفی خمینی
کریمی در ادامه به پروژه هایی که در ایام ا... فجر کلنگ 

زنی خواهند شد اشاره کرد:
 1 - پارک 5 هکتاری شهروند)پارک بحران(

2 - سالن چندمنظوره 2000 نفری
3 - پارک ساحلی 1 هکتاری کبودین

4 - پارک شهرک آسمان
5 - درمانگاه شهرک ویره

6 - آتش نشانی شهرک ویره
7 - تقاطع غیرهمسطح ورودی صباشهر

در  عزم جدی شهردای صباشهر  به  پایان  در  وی 
مقابله با ساخت و ساز غیرمجاز اشاره داشت و تاکید کرد: 
مجموعه شورای شهر همگام با شهرداری در خصوص 
مقابله با ساخت و ساز غیرمجاز همسو و مصمم هستند. 
بنابراین  با ساخت و ساز غیرمجاز مخالفیم و سعی بر آن 
است تا  موارد، منطبق بر موازین قانونی صورت بگیرد و 

برای آنها پروانه صادر گردد

شهردار صباشهر خبرداد

افتتاح پروژه های مهم شهری در دهه فجر
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مجلس با قانون جدید 
شایسته تر خواهد شد؟

 آیا اولویت اول نیاز برای اصلاح قانون انتخابات مجلس، 
استانی شدن آن است؟ یا شاید سوال اینگونه پرسیده 
شود بهتر است که آیا با استانی شدن انتخابات، مجلس 

شایسته تری تشکیل خواهد شد؟یکی از اولین دستاوردهایی که از استانی شدن انتخابات 
حاصل خواهد شد؛ کاهش شناخت مردم از انتخاب شوندگان بویژه در حوزه های انتخابیه 
کوچکتر است. رخدادی که شاید در کم رنگ شدن قومیت گرایی و یا انتظار دخالت 
نمایندگان شهرها در امور اجرایی اثر مثبتی داشته باشد، اما این کاهش شناخت، تنها به 
شرط امکان اتکا به کارشناسانی که مورد اعتماد مردم باشند و شایستگان را برگزیده و در 
قبال این انتخاب پاسخگو باشند، حرکتی رو به تعالی خواهد بود.اگرچه احزاب ریشه دار 
در میان مردم، کادرساز و دارای برنامه برای اداره کشور می توانند این نقطه اتکا باشند، اما 
در شرایط فعلی از دو ناحیه دچار آسیب در این حوزه هستیم؛ نخست کاستی در داشتن 
چنین احزابی و دیگر نقصان قوانین حمایتگر چنین رویه ای.قانون »نحوه فعالیت احزاب 
و گروه های سیاسی« که اول آذرماه دو سال قبل - پس از فراز و نشیب بسیار و سرانجام 
تصویب در مجمع تشخیص مصلحت نظام- از سوی رئیس جمهور ابلاغ شد، در رفع 
نارسایی اول گامهایی برداشته و نکات مثبتی دارد که شرایط را برای فعالیت پویاتر احزاب، 
مهیا ساخته است.از آن جمله طبق تعریف ماده یک این قانون، »جبهه« ائتلافی سیاسی 
از احزاب دارای پروانه فعالیت در زمینه فعالیت مشخص است که با اطلاع کمیسیون ماده 
۱۰ احزاب شکل می گیرد. به دیگر سخن، دیگر امکان تشکیل گروه های فاقد شناسنامه 
ذیل عنوان »جبهه« در شب انتخابات مقدور نیست و همه کسانی که بازیگر سیاسی 
کشور می باشند، موظف خواهند بود که فعالیت تشکیلاتی خود را در چارچوب حزبی 
دنبال کنند که دارای اساسنامه و مرامنامه است و موظف به پاسخگویی به مواضع خود 
خواهد بود. اگر به سابقه انتخابات های مجلس شورای اسلامی و شوراهای اسلامی شهر و 
روستا در ادوار گذشته رجوع کنیم؛ چهره هایی هستند که روزی با عنوان »رایحه خوش 
خدمت« و روزی دیگر با عنوان »لیست امید« پا به عرصه رقابت گذاشته اند و امروز کسی 
پاسخگوی ملت نیست که او را با چه مبنایی در تشکل خویش برگزیده و برای ورود به 
مجلس از او پشتیبانی کرده است و شعارهای متضاد انتخاباتی او تا چه حد محقق شده 
است.همچنین در تبصره ماده ۶ این قانون، تصریح شده است که هیچ شخصی نمی تواند 
به صورت همزمان عضو مؤثر بیش از یک حزب باشد. این امر موجب شفافیت بیشتر 
احزاب در صف بندی های سیاسی خواهد شد. این قانون- که همچنان انتقاداتی بر آن 
باقی است- در دیگر مفاد نیز نقاط قوتی دارد که می توان امید بست موجب بهبود فعالیت 
سیاسی در کشور خواهد شد.اما فقدان دوم، همچنان محسوس است. اگر مجلس شورای 
اسلامی در تنظیم قانون جدید انتخابات از ظرایف تجربه شده در این چهار دهه انقلاب 
اسلامی و نیز تجربه دیگر کشورها غفلت کند؛ قانون احزاب نیز فاقد اثر خواهد شد. زیرا 
قانون فعلی انتخابات برای اصلی ترین عرصه فعالیت سیاسی هیچ نگاهی به احزاب نداشته 
است. الگوی فعلی در انتخابات ایران، کسب اکثریت آرا یا »نظام انتخاباتی نخست نفری« 
است. در حالی که در بسیاری از کشورها، روش هایی به کار می رود که عدالت بیشتری 
را شامل می شود و میدان حضور را برای احزاب بیشتری به نمایندگی از دیدگاه های 
متکثرتری باز می کند.به عنوان نمونه، در انتخابات های مجلس ششم -با چشم پوشی از 
حواشی آن- ۲۹ نفر از برگزیدگان تهران همه اعضای یک فهرست بودند و از نفر ۳۰ به 
بعد لیست رقیب آغاز شده بود که آنها نیز رأیی قابل اعتنا داشتند؛ در مجلس هفتم این 
نسبت برعکس شد. همین اتفاق در مجلس فعلی نیز رخ داده است و کل ۳۰ کرسی 
تهران به بخشی از مردم تعلق گرفته که با احتساب درصد مشارکت مردم در انتخابات و 
درصد آرای کسب شده از کل آرا، به واقع اکثریت نبوده اند. درصد مشارکت بخش فاقد 
نماینده در مجلس نیز در حقیقت قابل چشم پوشی نیست و اگر انتخابات با نظام تناسبی 
و با مشارکت احزاب بود، کرسی های مجلس میان همه مشارکت کنندگان در انتخابات 
بر اساس سهم آنها از آرا تقسیم می شد. این همان رمز حیات احزاب متکثر در بسیاری 
از کشورهای مردم سالار است.اینکه نظام »فهرست حزبی« بهتر است یا » تک رأی 
انتقال پذیر« ، » بیشترین میانگین ها« و یا الگویی جدید در کنار نظام های شناخته شده 
در دیگر کشورها، موضوعی مستلزم پژوهشی جدی بر اساس مطالعات بومی با تکیه بر 
ارزشها و باورهای ملی و مذهبی ایران زمین است. اما آنچه به نظر می رسد، فقدان هرگونه 
اهتمام در این خصوص و پیش فرض گرفتن نظام انتخاباتی حاضر است که عملا انتخابات 
را به دو قطب اصلی تقسیم کرده و مانع از شکل گیری احزاب واقعی می شود. این محیط 
متکی به دو قطب، زمینه ساز دمیدن بر تند شدن فضای انتخابات و میدان یافتن تندروها 
در عرصه سیاسی نیز هست.این در حالی است که اصل  شصت و دوم قانون اساسی پس 
از تأکید بر آنکه »نمایندگان  ملت  به  طور مستقیم  و با رأی  مخفی  انتخاب  می شوند.« 
افزوده که کیفیت  انتخابات  را قانون  معین  خواهد کرد و بر این اساس، نظام انتخاباتی از 
جمله اموری است که در قانون در دست بررسی انتخابات؛ قابلیت بازنگری دارد.با توجه 
به اثرات قانون جدید احزاب و تحرک نسبی پدید آمده، با گام تکمیلی در اصلاح قانون 
انتخابات تغییرات برای افزایش کیفیت انتخابات قابل دسترس تر است. در صورت تحقق 
این امر، می توان امید بست که نقش اثرگذاری بازیگران پشت پرده و پول های کثیف بر 
انتخابات کاهش یابد و مجلس شورای اسلامی تکثر عقاید کشور را - همراه با نسبت آنها 

از جامعه- بهتر نمایندگی کند.

گل خوردن تلخ است
گل خوردن تلخ است. اگر در تورنمنت های جهانی  
تیمی گل بخورد دلایل متفاوتی برای آن برشمرده می 
شود. تیم را آنالیز می کنند،نقاط ضعفش را بر می شمرند، 
دفاع را تقویت می کنند و در نهایت تلاش می کنند که 
راه گل خوردن را ببندند.اما اگر آن گل را کودکی بخورد؛ 

کودکی که برای امرار معاش در جامعه ای بی رحم و شفقت ،کار و کاسبی حقیرانه ای 
با چند دسته گل دارد،آنوقت باید چه کار کرد؟جامعه ای که یک مسئول شهرداریش 
یا پیمانکارش یا هر که و هرچه اش.... به خود اجازه دهد که کودکی را به خوردن چند 
شاخه گل وادارد  که از فروشش باید نان شبی فراهم کند را باید چه کارش کرد؟کدام 
خط دفاعی را باید آنالیز کرد ؟ کدام نقطه ضعف را باید پوشاند؟آن گل هایی که آن دو 
کودک دست فروش کرمانی خورده اند بسیار تلخ تر از گلهائیست که  ممکن است تیم 

ملی در مسابقات بین المللی  بخورد. 
جامعه ما برای گل نخوردن تیمش میلیاردها خرج می کند از مربی بگیر تا بازیکنان و 
تبلیغات و غیره و ذالک. برنامه های زیادی تهیه می شود و رگ های غیرت فراوانی برای 
گل خوردن و ضعف تیم ملی برآمده می شود. اما برای گل خوردن کودکی گل فروش 
چه؟ برای سوختن دانش آموزان بی گناه در مدرسه چه؟ برای تنبیه شدن وحشیانه 
کودکی در کلاس درس چه؟روزی نیست که در شبکه های اجتماعی و خبری ،  تصویر 
و خبری از تنبیه و زورگوئی بزرگسالان نسبت به بی گناه ترین قشر جامعه به سمع و نظر 
نرسد.آیا وقت آن نرسیده است که رگ غیرتمان برای گل نخوردن در بازی هایی جدی 

تر و واقعی تر برآمده شود.

محسن هاشمی: 

اخذ عوارض از تونل های
 شهری تهران شایعه است

رئیس شورای شهر تهران گفت: هیچگونه لایحه ای از سوی شهردار تهران به شورای 
شهر تهران مبنی بر اخذ عوارض از تونل های شهری تهران وجود ندارد و این موضوع 

شایعه است.
محمد هاشمی دیروز در آغاز صدوسیزدهمین جلسه علنی شورای شهر تهران، ری 
و تجریش اظهار داشت: در  آستانه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی قرار داریم 
و امروز ۲۲ دی ماه سالگرد تشکیل شورای انقلاب اسلامی است و این شورا نخستین 

شورای تامینی و مادر تمام شوراهای کشور است.
وی گفت: صورت جلسات شورای انقلاب با قلم دکتر شیبانی تدوین می شد که عضو 

پیشکسوت شورای شهر تهران نیز بود.
رئیس شورای شهر تهران، افزود: این اسناد ارزشمند در کتابخانه آیت الله هاشمی 
رفسنجانی قرار داشت که در دهه فجر امسال تحویل سازمان اسناد ملی داده می شود و از 

شیبانی نیز تجلیل به عمل می آید.
وی درباره اخذ عوارض از تونل های شهری تهران نیز گفت: آنطور که بررسی کردم 
خبری به عنوان شنیده و یا شایعه در رسانه ها منعکس شد که واکنش به این خبر زیاد بود 
و لایحه پیش نویسی در مطبوعات در این خصوص منتشر شده بود که فرایند کارشناسی 
آن را هنوز طی نکرده ایم و به عنوان پیشنهاد مطرح بوده است ولی به صورتی در جامعه 
مطرح شد که انگار تصویب شده است؛ اینگونه موارد باید با امضای شهردار به شورای شهر 

ارسال و مورد بحث قرار گیرد.
از همه  افزود: این موضوع درباره تخریب مورد استفاده قرار گرفت و  هاشمی 
دست اندرکاران فعالیت های شهری در فضای مطبوعاتی و مجازی می خواهم با دقت 

بیشتری اقدام کنند که شاهد تشویش اذهان عمومی نباشیم.
رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: دومین سالگرد آیت الله هاشمی رفسنجانی برگزار 

شد و از تحلیل کنندگان و نقدکنندگانی که حضور داشتند تشکر می کنم.
وی افزود: برخی ها عنوان می کنند می خواهید هاشمی را مقدس جلوه دهید بلکه 

اینطور نیست هدف از تجلیل تبلیغ نیست.

وزیر کشور:

دستگاهها درمقابل انتشار اطلاعات
 نادرست اقتصادی باید پاسخگوباشند

وزیر کشور گفت: دستگاهها در مقابل انتشار اطلاعات نادرست اقتصادی به جای 
پاسخگوئی، منفعلانه عمل نکنند؛ اگر اینگونه موارد مدیریت نشود کار سخت تر 

خواهد شد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور و رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی 
کشور در دوازدهمین نشست این ستاد ضمن تاکید بر هماهنگی قوا و دستگاههای 
اجرایی در اطلاع رسانی درست و به موقع و استفاده از اطلاعات صحیح در تمام حوزه 
ها بوی  ژه مباحث اقتصادی گفت: مصوبات و تصمیمات ستاد برای تمامی دستگاهها از 
جمله صدا و سیما الزامیست.در این نشست که عصر امروز در وزارت کشور برگزار شد، 
وزیر کشور و رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور از رسانه های گروهی 
به وی ژه صدا و سیما خواست؛ در طرح مسائل و موارد اقتصادی بویژه موضوعات مرتبط با 
بودجه سال آینده از افراد مطلع و آگاه به موضوع در کنار نمایندگانی از دستگاههای اجرائی 
مربوط به موضوع دعوت و مراقبت نمایند و انتقادها باید کاملا منصفانه و کارشناسی ارائه 
گردد، چرا که ارائه برخی اطلاعات ناقص برغم تلاشهای صورت گرفته برای برون رفت 
از مشکلات اقتصادی می تواند موجب قضاوتهای نادرست شود.رحمانی فضلی گفت: 
دستگاهها در مقابل انتشار اطلاعات نادرست اقتصادی به جای پاسخگوئی، منفعلانه عمل 
نکنند؛ اگر اینگونه موارد مدیریت نشود کار سخت تر خواهد شد. رئیس ستاد اطلاع رسانی 
و تبلیغات اقتصادی کشور با اشاره به گزارش نهادهای عضو درخصوص تأمین نیازهای 
ضروری کشور گفت: برای جلوگیری از هرگونه سوء استفاده احتمالی باید مراقبت لازم 
از مبدأ تا مقصد از سوی شبکه های نظارت و توزیع صورت گیرد. رحمانی فضلی با 
اشاره به در پیش بودن جشن های چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، از استانها 
خواست پیگیر طرحهای بزرگ ملی و آماده افتتاح باشند. وزیر کشور با تأکید بر تلاش 
ستادهای مجری طرحهای ویژه نوروزی برای تأمین نیازهای مردم در آستانه سال نو 
گفت: اصناف نیز می توانند با ظرفیت مردمی خود پای کار بیایند تا شاهد نشاط اجتماعی 
در آستانه ورود به سال جدید باشیم. رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور 
در بخشی از سخنان خود اظهار داشت: ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور، 
نهادی نوپاست و در طول مدت فعالیت خود تلاش کرده است با کمک سایر دستگاهها 
به بهبود روند کارها کمک کند هر چند که معتقدیم این ستاد می تواند در آینده بهتر 
هم عمل کند. وزیر کشور در پایان به تلاش مذبوحانه دشمنان مردم ایران در سالگرد 
حوادث دی ماه سال گذشته اشاره کرد و گفت:  به لطف خداوند و هوشیاری مردم کشور، 
تحرکات تبلیغاتی دشمن نتوانست بر روحیه مردم اثر بگذارد و ضد انقلابیون وابسته به 

بیگانه بیش از پیش مأیوس شدند.

 محمدجواد حق شناس:

روحانی  به  رئیس دفترش  تذکر دهد
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با اشاره به اظهارات اخیر رئیس جمهور گفت: 
شما که اینگونه از بی وفایی ها گله می کنید چرا به رئیس دفتر خودتان تذکر نمی دهید تا 

با اظهاراتش موجب دلخوری حامیان دولت نشود.
محمدجواد حق شناس ، با اشاره به اظهارات اخیر محمود واعظی، مبنی بر عدم ائتلاف 
با اصلاح طلبان تندرو در انتخابات سال ۹۲ و ۹۶ گفت: اظهارات آقای واعظی با واقعیات 
انطباق ندارد.وی افزود: آقای روحانی در شرایطی در سال ۹۲ وارد عرصه رقابت ها شد 
که علاوه بر رد صلاحیت مرحوم آقای هاشمی، بسیاری از چهره های  شناخته شده  
جریان اصلاحات، نیز به دلیل رد صلاحیت از حضور در انتخابات بازمانده بودند.عضو 
شورای مرکزی حزب اعتماد ملی درباره نقش حزب اعتدال و توسعه در پیروزی روحانی 
در انتخابات ۹۲ گفت: در سال ۹۲ هیچ  یک از مردم شناختی از حزب اعتدال و توسعه 
نداشتند که بخواهند با در نظر گرفتن حمایت این حزب از آقای روحانی موجب پیروزی 
ایشان در انتخابات آن سال شود. بنابراین اگر حمایت اصلاح طلبان نبود؛ قطعا آقای 

روحانی نمی توانست پیروز انتخابات شود.
*واعظی شناختی از فضای سیاسی کشور ندارد

حق شناس با بیان اینکه اظهارات اخیر آقای واعظی ناشی از عدم شناخت وی از  
فضای سیاسی کشور در سال های قبل و همچنین عدم شناخت کافی از  جایگاه حزب 
متبوعش در جامعه است، خاطرنشان کرد: بدون شک اینگونه اظهار نظرات لطمه جدی 
به آقای روحانی می زند.این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: آقای روحانی در مراسم 
بزرگداشت آیت الله هاشمی از برخی بی وفایی ها ابراز گله مندی کرد. سوال من از آقای 
روحانی این است "شما که اینگونه از بی وفایی ها گله می کنید چرا به رئیس دفتر خودتان 
تذکر نمی دهید تا اظهاراتی را بیان نکند که مورد دلخوری جامعه و کسانی شود که تلاش 
جدی برای حضور شما در این جایگاه انجام دادند؟"این عضو شورای شهر تهران در پاسخ 
به این سوال که با توجه به اظهار نظرات اخیر آقای واعظی، آیا این انتظار می رود که در 
آینده نزدیک شاهد تشکیل کارگروه مشترک اصلاح  طلبان با دولت باشیم؟ گفت: من 
آقای واعظی را آدم باهوشی می دانم. درک دقیقی از بیان چنین اظهاراتی از جانب ایشان 
ندارم. امیدوارم بتوانند، درباره این اظهارنظرات توضیح دهند، زیرا این سخنان نه به نفع 
دولت و رئیس جمهور است و نه به نفع جامعه.وی همچنین در پاسخ به این سوال که 
منظور رئیس دفتر رئیس جمهور از اصلاح طلبان تندرو چه کسانی است؟ تصریح کرد: 
در هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا چهره های تندرو حضور دارند  اما فکر می کنم در 
فضای امروز جامعه دیگر از این واژه  گذر کرده باشیم. گروهی از اصلاح طلبان را که در 
مقطعی  بحث عبور از رئیس دولت اصلاحات و یا تحریم انتخابات را مطرح می کردند را 

می توان در دایره افراد تندرو به حساب آورد.

ظریف خطاب به برخی از کشورهای منطقه؛ 

روی اسب بازنده 
شرط بندی نکنید  

وزیر خارجه با اشاره به مزاحمت های آمریکا در مسیر همکاری های اقتصادی ایران و 
عراق به کشورهای منطقه توصیه کرد که روی اسب بازنده هیچ وقت شرط بندی نکنند.

محمد جواد ظریف روز یکشنبه در بدو ورود به بغداد در جمع خبرنگاران با تقدیر از 
مواضع مثبت مقامات دولت عراق در خصوص تحریم های یکجانبه آمریکا علیه مردم 
ایران، تاکید کرد در سفر به عراق، بنا داریم زمینه های گسترش روابط و همکاری ها را 
بررسی کنیم. وی با اشاره به مشترکات فرهنگی و تاریخی دو کشور و گستردگی روابط 
میان تهران و بغداد افزود: این نخستین سفر من به عراق بعد از تشکیل دولت جدید است 
و تلاش می کنیم با کمک مسوولان عراقی این مواضع مثبت به مرحله عملیاتی برسد.

وزیر امور خارجه ایران تاکید کرد: پس از پیروزی بر داعش، برخی مشکلات در مسیر 
همکاری دو کشور از سوی برخی کشورها از جمله آمریکا ایجاد شد که می خواستند در 
گسترش مناسبات میان ایران و عراق کارشکنی کنند اما خوشبختانه با تدبیر مسوولان دو 
کشور ناکام ماندند. وی با نام بردن از آمریکا بعنوان اسب بازنده، به کشورها توصیه کرد که 
روی اسب بازنده شرط بندی نکنند. ظریف گفت: آمریکا 4۰ سال است که در سیاست 
هایش علیه مردم ایران با شکست مواجه شده است. وی همچنین دیدار با مسوولان 
عراقی و حضور در سه همایش تجاری فعالان اقتصادی بخش خصوصی دو کشور در 
بغداد، سلیمانیه و کربلا را از دیگر برنامه های خود در این سفر اعلام کرد.وزیر امور خارجه 
ایران تاکید کرد که تهران تلاش می کند فعالیت های بخش خصوصی و فنی و مهندسی 

در عراق تقویت شود. 

رییس سازمان انرژی اتمی خبر داد:

 آغاز طراحی سوخت مدرن 
۲۰ درصد برای راکتور تهران 

رییس سازمان انرژی اتمی اعلام کرد: ایران برای نخستین بار موفق شد طراحی 
سوخت مدرن ۲۰ درصد برای استفاده در راکتور تهران را آغاز کند. 

علی اکبر صالحی ادامه داد: اقدامات اولیه برای طراحی سوخت مدرن ۲۰ درصد آغاز 
شده است و در آستانه آن قرار داریم، محصولی که با سوخت ۲۰ درصد قبلی متفاوت 
است و شکل آن عوض می شود و راندمانش بالا می رود. هر راکتوری مانند راکتور تهران 
ساخته شود قادر به تامین سوخت آن از این طریق هستیم.وی هم چنین گفت که تامین 
سوخت و ساخت اتاق کنترل از گلوگاه های اصلی در ساخت راکتور است و اکنون طراحی 
راکتور برای متخصصان کشورمان، کاری بسیار ممکن شده است.صالحی اضافه کرد: 
راکتور هسته ای تهران تاکنون با سوخت قدیم کار می کرد اما سوخت مدرن، بهره وری 
راکتور را افزایش می دهد.رییس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه دانش هسته ای را مهار 
کرده ایم افزود: در دانش و صنعت هسته ای آن قدر پیشرفت کرده ایم که به جای مهندسی 
معکوس و استفاده از طراحی دیگران، خودمان می توانیم سوخت جدید طراحی کنیم 
که این دستاوردی بزرگ برای کشور است.، صالحی در ادامه گفت: از دیگر دستاوردهای 
بزرگ هسته ای ما این است که علاوه بر تجهیزاتی که می سازیم، دانش صنعت هسته ای 
را مهار کردیم و توانستیم مستندسازی کنیم به نحوی که فرمول های علمی را به صورت 
نرم افزاری درآورده ایم و پس از راستی آزمایی از آن برای طراحی استفاده می کنیم.رئیس 
سازمان انرژی اتمی همچنین از توانمندی دانشمندان هسته ای کشورمان در تولید ماده 
 FDG یعنی داروی مورد استفاده در تجهیزات پت خبر داد و افزود: ماده اولیه FDG اولیه
، اکسیژن ۱8 است که توانستیم این اکسیژن را با خلوص ۹5 درصد در اراک تولید کنیم.

وی گفت: اگر مرحله هیدرولیز به پایان برسد می توانیم بگوییم در این زمینه خودکفا 
شده ایم و دیگر نیازی به واردات اکسیژن ۱8 به نرخ هر کیلو ۲5 تا ۳۰ هزار دلار نیست.

معاون رییس جمهوری گفت : روند 
کارهای در حال احداث و اقدام های در 
حال توسعه کشور مثبت و امیدوار کننده 

است.
در  یکشنبه  روز  جهانگیری  اسحاق 
جمع مسوولان شهرستان کاشان با اشاره 
نقاط  در  گرفته  صورت  های  اقدام  به 
مختلف از جمله سیستان و بلوچیستان، 
خوزستان و هرمزگان افزود: با این وجود 
نباید بگوییم که مشکلات در کشور وجود 
ندارد.وی بیان کرد : ما به مشکلات کشور 
واقف هستیم و این شرایط دشوار را با 
لطف خدا و همت مدیران در دولت تدبیر 
و امید به سرانجام می رسانیم.جهانگیری 
خاطرنشان کرد : اصلی ترین برنامه امریکا 
در شرایط کنونی این است که کاری کند 
که ملت از آینده کشور و نظام مایوس 
شود.وی با انتقاد از برخی سیاه نمایی ها 
در کشور افزود: مطمئنا یکی از اصلی ترین 
برنامه های آمریکا در شرایط  اهداف و 
فعلی این است که مردم را نسبت به آینده 

کشور و نظام مأیوس کنند.
جهانگیری اظهار داشت: وقتی مردم 
یک کشور به ویژه نسل جوان نسبت به 
آینده خود مأیوس باشند ممکن است 
که  بزنند  و حرکاتی  اقدامات  به  دست 

نتیجه آن ناخوشایند است.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: 
گاهی برخی از افراد در زمینی بازی می 
کنند که خواست دشمن است و به دنبال 

بزرگ کردن نقاط منفی و مشکلات در 
شرایط سختی و فشار دشمنان هستند. 
درباره  منفی  نقاط  این  بیان  اگر  البته 
مشکلات حقیقی کشور باشد باز جای 
امیدواری است که مشکلات واقعی کشور 
در حال بیان شدن است اما زمانی درد 
آور است که می بینیم مجموعه ای از 
مطالب دروغ و خلاف واقع از سوی افراد و 
مسئولان در مجموعه ای از نظام بیان می 
شود و رسانه ها از جمله رسانه ملی هم آن 
مطلب را منتشر می کند.وی اظهار داشت: 
هنگامی که مردم این سخنان را می شنوند 
و تصور می کنند که در تمام سطوح فساد 
وجود داشته و امور کشور پیش نمی رود 
از دشمنی خود  و دشمنان هم دست 
بر نمی دارند نسبت به آینده ناامید می 
شوند در حالی که نباید با دشمن همراهی 

کنیم.وی گفت: نظام جمهوری اسلامی با 
تمام مشکلات به خاطر اهداف، آرمان ها 
، رفاه ، استقلال و استقرار اسلام در ابعاد 
مختلف حکومتی همچنان پیش می رود 
اگرچه با مشکلاتی مواجه است اما مردم 
به نظام وفادار هستند.جهانگیری ادامه داد: 
ایران را نباید با کشورهای اروپایی مقایسه 
کرد بلکه با کشورهای نفتی منطقه مانند 

عربستان باید قیاس شود.
توانمندی  به  وقتی  وی  گفته  به 
از  بالاتر  کنیم  می  نگاه  ایران  صنعتی 
این کشورهاست. وی با اشاره به حرکت 
کشور در راه صنعتی شدن اضافه کرد : 
هیچ طرح بزرگی در ایران صنعتی نشده 
مگر این که از نظر طراحی ، مهندسی 
و محاسبات همه به دست متخصصان 
داخلی انجام گرفته است.معاون رییس 

جمهوری اظهارداشت : ما امروز به معنای 
واقعی کشور سازنده نیروهای برق هستیم 
و در مناقصه های بین المللی برای ساخت 
نیروگاهها در سراسر جهان شرکت می 
کنیم. وی گفت : آمریکا بدون اطلاع از 
متخصص  نیروهای  و  ایران  توانمندی 
داخلی جنگ اقتصادی به راه انداخته است 
و بر این اساس برای جلوگیری از صادرات 

نفت فشار وارد می کند اما نمی تواند.
جهانگیری ادامه داد : اکنون آمریکا 
گرفتار شده با ایران اسلامی چه کار کند و 
این جنگ اقتصادی هشت ماه آن سپری 
شده و حتی کشورهایی را برای کمک 
که  است  کرده  تهدید  ایران  به  نکردن 

فهمید راه به جایی نبرده است.
* باید با وحدت و همدلی دوران 

سخت را پشت سر بگذاریم 
معاون اول رییس جمهوری با اشاره 
بهانه  به  اروپا  در  همایشی  برگزاری  به 
خاورمیانه با هدف تمرکز بر ایران اضافه 
کرد : برای این دوران سخت و دشوار که 
آمریکا برای ملت ایران راه انداخته ما به 
انسجام و همدلی و وحدت و همراهی همه 
مردم و مسوولان نیازمندیم تا این دوره را 
با تدبیر پشت سر بگذاریم.جهانگیری ادامه 
داد : باید فکری کرد که چگونه می شود 
روشی را اتخاذ کنیم تا آمریکا را ادب کرده 
و سرجایش بنشانیم که همین طرح های 
اقتصادی در بخش برق ، صنعت و آب 

نمونه آنهاست.

یک عضو هیئت رئیسه کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراها با اشاره به نظام 
مناسبی که با استانی شدن انتخابات مجلس 
در راستا حل مشکلات کشور و مردم شکل 
می گیرد، گفت: با استانی شدن انتخابات 
مجلس، پارلمان های محلی عهده دار حل 
مسائل محلی و مجلس شورای اسلامی 
عهده دار پرداختن به مسائل ملی و اساسی 

کشور می شود.
پروانه مافی در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به مزایا و معایب استانی شدن انتخابات 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: طرح 
استانی شدن  انتخابات مجلس شورای 
اسلامی چندین دوره است که در مجلس 
مطرح می شود و در هر دوره بر روی آن 
بحث و بررسی هایی انجام شده و به شورای 
نگهبان رفته است و شورای نگهبان نیز به 
دلیل ایراداتی با آن موافقت نکرده است.وی 
در ادامه اظهار کرد: در این دوره ما سعی 
کردیم ایراداتی که در طرح های قبلی وجود 

داشته را برطرف کنیم و خوشبختانه طرح 
آماده شده هم در کمیسیون امور داخلی 
علنی  و هم در صحن  و شوراها  کشور 
این طرح مخالفان و  آورد.  رای  مجلس 
موافقانی دارد. عمده نظر مخالفان بر این 
است که طرح استانی شدن منجر می 
ارتباط شهرستان های کوچک  شود که 
که توسط نمایندگانشان با حاکمیت برقرار 
می شود، کمی کم رنگ شود.وی در ادامه 
اظهار کرد: اما از نظر بنده فردی که نماینده 
استان می شود از آنجا که حتما در حوزه 
تواند  می  که  دارد  کامل  اشرافیت  خود 
حداکثر رای را کسب کند اتفاقا در تصیمیم 
گیری های کلی بهتر می تواند برای مناطقی 
که از مرکز فاصله دارند، تصمیم بگیرد 
و مسائل مهم آن ها را حل و فصل کند.

نماینده مردم تهران در مجلس تصریح 
کرد: عمده نظر موافقان نیز بر این است که 
این طرح باعث می شود که شأن مجلس 
و کیفیت کار مجلس بالا رود و افرادی به 

مجلس راه یابند که چهره های مشهوری 
می شناسد.  را  آنها  استان  مردم  و  بوده 
در حقیقت این طرح باعث می شود که 
مجلس، نمایندگان با کیفیت تری داشته 
باشد که به مسائل اساسی کشور بپردازند. 
در حقیقت نگاه موافقان بر این است که 
با این طرح جنبه ملی مجلس تقویت 
می شود و از پرداختن به مسائل جزئی 
کاسته می شود.وی در ادامه خاطر نشان 
کرد: بر اساس این طرح پرداختن به مسائل 
محلی بر دوش شوراها که همان پارلمان 
های محلی هستند، می رود. یعنی یک 
نظام مناسب شکل می گیرد و شوراها به 
مسائل محلی نظیر آب، برق، آسفالت و 
مسائل عمرانی و سایر مسائل می پردازند 
و نمایندگان استانی به عمده مسائل ملی 
و مشکلات کشور خواهند پرداخت.مافی 
در ادامه اظهار کرد: امروز مردم هم انتظار 
حل ساده ترین مشکلات در سطح شهرها 
را از نمایندگان دارند و هم پرداختن به 

بزرگ ترین و عالی ترین تصمیماتی که در 
سطح کشور و بین الملل گرفته می شود، 
مورد انتظار مردم از نمایندگان است و این 
واقعا یک وظیفه ای سنگین است. انجام 
این دو وظیفه با هم کار سختی است. در 
اکثر کشورهای دنیا نیز یک مجلس ملی 
و یک مجلس عوام وجود دارد که مجلس 
عوام به خواسته های مردم که مرتبط با 
زندگی روزمره و مشکلاتی محلی مردم 
است می پردازد و مجلس ملی نیز به مسائل 
ملی و مهم کشور می پردازد.وی افزود: اما 
در مجلس امروزی ما هر دو وظیفه در کنار 
یکدیگر قرار گرفته و نمایندگان واقعا نمی 
توانند به هر دو وظیفه برسند. به عنوان 
حدود  با  تهران  نظیر  شهری  در  مثال 
۱۰ میلیون جمعیت ۳۰ نماینده چگونه 
می توانند هم به مشکلات محلی و هم به 
طرح های ملی بپردازند؟ اصلی ترین هدف 
طرح استانی شدن انتخابات جدا کردن این 

دو وظیفه از یکدیگر است.

معاون رییس جمهوری: 

نباید مردم را نسبت به آینده ناامید کنیم

پروانه مافی: 

استانی شدن انتخابات مجلس جنبه ملی آن را تقویت می کند

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه در پاسخ به این 
پرسش که برخی معتقدند دست دولت و وزارت خارجه 
با توجه به برجام زیر سنگ اروپایی ها گیر کرده است 
گفت: دست وزارت خارجه کشورمان زیر سنگ برجام 
باشد، چرا که هم مقامات طرف ایرانی و هم مقامات 
افکار عمومی دنیا به خوبی  اروپایی و  اروپایی و غیر 
می دانند که حیات و دوام یک توافق یا برنامه مشترک 
جامع بین المللی و چند جانبه تا زمانی است که این 
توافق داری اثر بوده و نیز طرف های ذی ربط و ذی دخیل 
آن پایبند به تعهدات و تکالیف خود باشند، در غیر این 
صورت آن توافق از اعتبار ساقط و مسئولیت آن بر عهده 

طرف های بدعهد خواهد بود.
سید محمدعلی حسینی در گفت وگو با ایسنا در 
پاسخ به این پرسش که مقامات ایرانی تا الان در برابر 
اروپا صبورانه رفتار کردند و در عین حال خروج از برجام 
را همچنان به نفع کشور  نمی بینند، آینده را چطور 
برای  اروپا  مهلت  شدن  طولانی  با  گفت:  می بینید؟ 
راه اندازی کانال مطمئن مالی، به نظر می رسد برخی از 
طرف های اروپایی در این ایام از صبر و خویشتنداری 
مقامات جمهوری اسلامی ایران دچار سوء برداشت شده 
و در حالی که قصد پرداخت هیچ هزینه ای برای نجات 
برجام را ندارند، در پی تغییر موضع خود از انفعال و اهمال 
در قضیه برجام به موضع فعال و طلب کار در سایر حوزه ها 

هستند.
وی ادامه داد: اروپا علاوه بر موضوع هسته ای و تعهدات 
برجامی خود، باید در قبال مسائلی از جمله پناه دادن و 

حمایت از گروه های تروریستی و تجزیه طلب ایرانی که 
دست شان به خون تعداد زیادی از بی گناهان کشورمان 
آلوده است، نیز پاسخگو باشد. از سوی دیگر، احساس 
می شود انعطاف طرف ایرانی و روند مذاکرات جاری مانع 
از آن شده که برخی از طرف های اروپایی، این پیام را به 
روشنی دریافت کنند که صبر ایران بی پایان و نامحدود 
نخواهد بود. از این رو و با هدف رفع این ابهام باید عملا 
در جهت توقف و یا محدود کردن برخی از همکاری های 
کنونی فیمابین و همچنین آغاز یا تقویت فعالیت هایی در 

حوزه برنامه هسته ای کشورمان گام هایی برداشت.
سفیر پیشین ایران در ایتالیا در پاسخ به این پرسش 
که در بلندمدت ادامه اجرای برجام با وجود کاهش فروش 
نفت برای ایران سخت خواهد بود به ویژه بعد از آن که 
احتمالا در ماه های آتی معافیت های نفتی هم برداشته 
شوند. برای آن زمان و شرایط، کشور باید چه تصمیم و 
رویکردی را در پیش گیرد؟ در حال حاضر ایران به سمت 
تعامل دوجانبه و مکانیسم های مالی با چین و هند و حتی 
با برخی اروپایی ها مثل سوییس حرکت کرده است،  به 
نظر شما این اقدامات در مقابله با فشارها کافی است؟ 
اظهار داشت: پیش بینی های خوبی برای ادامه فروش نفت 
کشورمان صورت گرفته که به برخی از موارد آن اشاره 
کردید. تقویت کانال های همکاری آسیایی و استفاده از 
تجربه های گذشته و همچنین تلاش برای دستیابی به 
شیوه های جدید در دور زدن تحریم های ظالمانه و یک 
 جانبه آمریکایی، از جمله عواملی است که می تواند رژیم 
آمریکا را در رسیدن به اهداف غیر انسانی خود ناکام گذارد.

حسینی در پاسخ به این که سیاست ایران در قبال 
اروپا و برجام و نیز مقابله با تحریم های آمریکا را تا چه 
اندازه تاکنون موفق و مناسب می بینید؟ گفت: اتکاء به 
ظرفیت ها، امکانات و منابع سرشار داخلی و قدرت افزایی 
در ابعاد مختلف، تنها راه موفقیت آمیز و افتخارآفرین نظام 
و دولت جمهوری اسلامی در تامین منافع ملی و پیشبرد 
اهداف عالی کشور است. هرچه این اصل در عمل مورد 
توجه بیش تر مراجع و مسئولان ذی ربط قرار گیرد، ایران 
در حوزه سیاست خارجی  و تنظیم مناسبات با کشورها 
و همچنین در مقابله با تحریم ها و تحدیدها موفق تر و به 

اهداف اساسی خود نزدیک تر خواهد شد.
* برخی اروپایی ها دارند طلب کار می شوند 

درباره  وزارت خارجه کشورمان  پیشین  سخنگوی 
ایران  به  نسبت  اروپا  اخیر  بهانه گیری های  و  فشارها 
خاطرنشان کرد: ایران با انجام تعهدات و اقدامات صادقانه 
و اعتمادساز خود به دنیا و از جمله به اروپا ثابت کرده که 
همواره به دنبال تعامل سازنده و متوازن و همکاری های 
متقابل و مبتنی بر تامین منافع و مصالح مشترک بوده 
است. انجام تعهدات قابل راستی آزمایی کشورمان که بارها 
از سوی آژانس بین المللی انرژی اتمی مورد تایید قرار 
گرفته، نمونه ای از عزم و اراده کشورمان در این راستاست.

وی ادامه داد: متاسفانه اروپایی ها نتوانسته یا نخواسته اند 
پاسخ مناسبی به این رویکرد سازنده جمهوری اسلامی 
بدهند. این موضوع )ناتوانی یا فقدان استقلال و اراده لازم 
اروپا( به سهم خود توانسته، اعتبار این اتحادیه و همچنین 

اعتماد بین المللی نسبت به آن را به چالش جدی بکشد.

حسینی سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه: 

دست وزارت خارجه زیر سنگ برجام نیست

یک فعال سیاسی اصلاح طلب معتقد است هدف طیفی از اصولگرایان از بیان طرح 
»فتنه ۹8« پیش دستی برای حذف رقیب سیاسی در انتخابات مجلس آینده است.

آذر منصوری، عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی در ارزیابی خود 
از هشدار اخیر برخی چهره های سیاسی درباره وقوع آنچه فتنه جدید می  نامند گفت: 
این روش بخشی از اصو لگرایان است که با نزدیک شدن به هر انتخاباتی با عنوانی جدید 
سعی در اتهام زنی قبل از انتخابات به اصلاح طلبان می  کنند. مسئله به نظرم با توجه به 
سوابق این نوع رفتارها تا حدودی روشن است. آن ها می خواهند علاج واقعه را قبل از 
وقوع کنند، اما این بار نام تلاش اصلاح طلبان برای برگزاری انتخابات آزاد و زمینه سازی 
برای مشارکت حداکثری را فتنه ۹8 گذاشته اند.او اضافه کرد: آنچه این طیف از آن بیم 
دارد، در وهله اول حضور اصلاح  طلبان به صورت منسجم در انتخابات است و در مرحله 
بعد، تحقق مشارکت حداکثری. به نظر نمی آید بتوان ترجمه دیگری برای عنوان فتنه 

۹8 با توجه به مجموعه رفتارهای اصلاح طلبان داشت.
منصوری افزود: این گروه بدون توجه به تحقق الزامات مشارکت حداکثری که یکی 
از شاخص های اعتماد و امید اجتماعی است، حاضر است برای حذف رقیب سیاسی 
به راحتی و در مصونیت کامل از هر عنوان اتهامی علیه رقیب استفاده کند و به نظر 

می آید دغدغه ای هم برای مشارکت حداکثری مردم در انتخابات ندارد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با تأکید بر اینکه به طور قطع این یک نوع پیش دستی 
برای حذف رقیب سیاسی در انتخابات است یادآور شد: در یکی از همین سایت های 
منتسب به اصولگرایان تندرو تحلیل کرده بودند که هدف اصلاح طلبان از طرح 

گفت وگوی ملی و تفاهم ملی زمینه سازی برای اعتراضات هفتم دی ماه بوده است. 
این در حالی است که اولاً جرقه اعتراضات هفتم دی ۹۶ را خودشان زدند و بعد که 
به حدی رسید که از دستشان خارج شد، آن را محکوم کردند. در حالی که مواضع 

اصلاح طلبان از ابتدا درخصوص این اعتراضات روشن بود.
به  رسیدن  انتخابات  و  به  طیف  این  تحلیل های  همه  کرد:   اظهار  منصوری 
راه هایی برای حذف رقیب سیاسی ختم می شود. در حالی که طرح گفت وگوی 
ملی اصلاح طلبان نه ارتباطی به انتخابات دارد و نه اعتراضات. اتفاقاً بعد از اعتراضات، 
اصلاح طلبان تأکید بیشتری برای گفت وگوی ملی و رسیدن به تفاهم ملی برای حل 
مشکلات امروز ایران داشتند. حال این چه ربطی می تواند به انتخابات داشته باشد، 

آن ها که اتهام می زنند باید پاسخگو باشند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در بیان پیش بینی اش از حواشی پیرامون انتخابات 
مجلس آینده گفت: این بستگی به اقتضائات و اتفاقات سال ۹8 دارد. ضمن آنکه 
آن قدر سیر تحولات پیچیده و  پرشتاب است که پیش بینی را نسبت به دوره های قبل 
دشوارتر کرده است. اما یک قاعده وجود دارد و آن هم اینکه سبد رأی اصولگرایان ثابت 
است و رویشی به دنبال نخواهد داشت. اما اصلاح طلبان اگر بتوانند مانع ریزش سرمایه 
اجتماعی خود شوند و  زمینه های مشارکت حداکثری مردم را فراهم کنند، پیروزی 
آن ها محتمل است. اما در شرایط فعلی به نظر می آید بین مجموعه توان اصلاح طلبان 
و مشارکت حداکثری مردم در انتخابات نسبت امیدوار کننده ای وجود ندارد و در یک 

سال پیش رو کار اصلاح طلبان نسبت به انتخابات قبل بسیار دشوار تر خواهد بود.

آذر منصوری:

طرح »فتنه 98« پیش دستی برای حذف رقیب است

رییس سازمان بسیج مستضعفین ظرفیت بسیج در 
همه زمینه ها را عظیم توصیف کرد و گفت: بسیج مانند 
یک اقیانوس است که نه تنها در مسائل فرهنگی و قرآنی 
بلکه در هر حوزه که انقلاب اسلامی نیاز دارد می تواند 
حلال مسائل و مشکلات باشد.سردار غلامحسین غیب 
پرور در نشست بررسی برنامه های قرآنی سازمان بسیج، 
اظهارداشت: در مسیر جریان سازی فرهنگ قرآنی در بسیج 
اقدامات خوبی انجام شده ولی فاصله تا شرایط مطلوب زیاد 
است. وی افزود: همچنین با توجه به ظرفیت عظیم موجود 
در جامعه اسلامی باید پاسخگو باشیم که تا چه حد پیش 

رفته  و چقدر راه پیش رو داریم. وی ادامه داد: با توجه به 
نیروهای انسانی مؤمن و انقلابی در حال حاضر دچار کم 
کاری هایی در این حوزه هستیم که باید این کم کاری ها رفع 
و از این ظرفیت استفاده کنیم.وی رفتار قرآنی را رمز بقای 
انقلاب اسلامی دانست و گفت: عقب افتادگی در حوزه قرآن 
زیاد است و باید باور کنیم که رمز بقای انقلاب اسلامی، رفتار 
قرآنی در جامعه است و در این صورت است که می توانیم 
عقب ماندگی ها را جبران کنیم.سردار غیب پرور عظمت قرآن 
را بسیار فراتر از هیمنه دشمن دانست و تصریح کرد: نباید 
تصور کنیم هیمنه دشمن عظیم است ، عظمت قرآن یک 

چیز دیگری است و اشکالات موجود بخاطر کم کاری هاست.
وی به لزوم جریان سازی در حوزه قرآن کریم اشاره کرد 
و گفتیادآور شد: باید برای جریان سازی قرآنی در بسیج از 
همه اندیشمندان، فرهیختگان، اساتید و دغدغه مندان قرآنی 
دعوت کنیم که بیایید تا یک جریان قرآنی بزرگ را در 
کشور ایجاد کنیم.وی به اهمیت موضوع حفظ قرآن اشاره 
و خاطرنشان کرد: حفظ قرآن برای ما بسیار اولویت دارد و 
بسیج بدنبال تربیت حافظان قرآن مؤمن انقلابی است. اگر 
انقلاب اسلامی بخواهد به حیات مبارکش ادامه دهد راهی 

نداریم جز اینکه تربیت قرآنی شکل بگیرد .

رییس سازمان بسیج:

بسیج می تواند حلال مشکلات باشد

محمد مهدی اسلامی

هادی معیری نژاد
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مدیرعامل سایپا:

پیامدقیمتگذاریدستوریزیانسنگین
خودروسازاناست

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا با اعلام اینکه قیمتگذاری خودرو در بیشتر کشورها 
توسط بنگاه ها انجام می شود، گفت: نظام قیمتگذاری دستوری، سالیانه زیان هنگفتی 

متوجه خودروسازان می کند.
»محمدرضا سروش« به ضرورت آزادسازی قیمت خودروها و تعیین قیمت مطابق 
نرخ روز اشاره کرد و افزود: نظام قیمتگذاری دستوری، سالیانه زیان هنگفتی متوجه 
خودروسازان می کند که پیامد آن »تاثیر منفی بر ساختار شرکت های خودروساز و کیفیت 

محصولات تولیدی« است.
وی پیشتر گفته بود، مقایسه قیمت خودرو، آپارتمان و سکه بهار آزادی در سالیان 
گذشته نشان از کاهشی بودن سهم خودرو در سبد خانوار است؛ نکته ای که همواره 

مورد غفلت بعضی از کارشناسان و افکار عمومی قرار گرفته است.
* صادرات سایپا 

سروش در ادامه خاطرنشان کرد: عمده صادرات گروه سایپا محصولات پراید و تیباست 
که به عراق و سوریه صادر می شود. وی بیان داشت: این گروه خودروسازی تاکنون 160 
هزار دستگاه پراید به عراق صادر کرده و باوجود رقبای چینی و کره ای در بازار آزاد این 

کشور، حضور موفقی داشته است.
مدیرعامل سایپا گفت: پراید در بازار عراق با قیمت هفت هزار و 200 دلار به فروش می 

رسد و »مزیت قیمتی« عامل اصلی استقبال عراقی ها از این خودرو بوده است.
* همکاری با صنایع دفاع

برای ساخت  بویژه  وزارت دفاع  با  این گروه خودروسازی  وی درخصوص همکاری 
یی.سی.یو )ECU - کامپیوتر خودرو( خاطرنشان کرد: پتانسیل فنی، دانشی و عملیاتی 
بسیار خوبی در صنایع دفاعی کشور وجود دارد و بتازگی براساس تفاهم این گروه با 
صنایع دفاع، مقرر شد همکاری های بیشتری در داخلی سازی قطعات وارداتی انجام 
شود. سروش گفت: این همکاری شامل قطعات و مجموعه هایی می شود که موجب 
کاهش روند تولید خودرو در ماه های گذشته شده بودند؛ امیدواریم با قابلیت های سخت 
افزاری و نرم افزاری صنایع دفاع بتوانیم انواع قطعات الکترونیکی و مکانیکی مورد نیاز را 

داخلی سازی کنیم.
* امکان داخلی سازی محصولات رنو 

وی درباره امکان داخلی سازی محصولات رنو با خروج این شرکت از ایران به دلیل 
تحریم ها نیز گفت: زنجیره تامین رنو تحت اداره و مدیریت شرکت رنوپارس است؛ با توجه 
به خروج رنو از کشورمان، گروه سایپا با زنجیره تامین داخلی آنها ارتباط داشته و بخشی 

از قطعات مورد نیاز خود را تامین می کند. 
* واردات قطعه به جای داخلی سازی

وی در ادامه درخصوص غفلت از داخلی سازی و روی آوردن به واردات قطعات در سال 
های گذشته گفت: بروز رسانی سالیانه نرخ ارز بین نرخ تورم داخلی و بین المللی، حافظ 

رقابت پذیری بنگاه های تولیدی داخلی با بازار جهانی است.
به گفته سروش، این مهم هرچند در برنامه های مختلف توسعه کشور مطرح شده بود 
اما تاکنون عملیاتی نشده است. وی بیان داشت: این موضوع سبب شده تا در سال های 
گذشته تعدادی از قطعه سازان به بازارهایی همچون چین مراجعه کرده و به جای تلاش 

برای ارتقای داخلی سازی و خودکفایی، محصولات چینی را وارد کشور کنند.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در عین حال خاطرنشان کرد: اصلاح نرخ ارز و 
محدودیت های بین المللی ایجاد شده برای کشور به گونه ای است که امروز باید از همه 

امکانات، ابزارها و راه حل ها برای تامین نیازهایمان استفاده کنیم.
* وضعیت نیروی انسانی در سایپا 

سروش درباره وضعیت نیروی انسانی در این مجموعه خودروساز نیز اظهار داشت: در 
10 سال گذشته نیروی انسانی در این گروه خودروسازی مطابق با نیاز رشد نکرده است. 
وی تاکید کرد: سیاست های منابع انسانی نیازمند کار کارشناسی دقیق است؛ »با 
این حال گروه سایپا تاکنون با وجود همه محدودیت ها در این حوزه اقدام جدی نداشته 
است«.  به گزارش ایرنا، تا پایان آذرماه امسال 328 هزار و 355 دستگاه خودرو در گروه 

سایپا تولید شد که نسبت به پارسال 30.3 درصد کاهش نشان می دهد.

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره(:

مستمریافرادتحتپوشش20درصد
افزایشمییابد

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( از افزایش 20 درصدی مستمری افراد تحت 
پوشش این سازمان در سال آینده خبر داد و گفت: امسال میزان مستمری هر خانوار 

تک نفره 200 هزار تومان و خانوار پنج نفره 550 هزار تومان است.
پرویز فتاح روز یکشنبه در حاشیه جلسه »بهبود و هماهنگی شاخص های آموزشی 
در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته« در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت 
وگو با ایرنا افزود: تلاش می کنیم میزان مستمری افراد تحت پوشش کمیته امداد امام 

خمینی)ره( در سال آینده افزایش پیدا کند.
وی درباره پیشنهادهای مطرح شده درباره افزایش خوابگاه های شبانه روزی با سرمایه 
و مدیریت مردمی خاطرنشان ساخت: کمیته امداد تلاش دارد تا تعداد چنین مراکزی 

افزایش یابد؛ البته لازم است دولت نیز اعتبارات لازم را به این بخش را بپردازند.
فتاح افزود: اگر مدیریت دولتی وارد این بخش شود، بدون شک این مراکز هم دچار 

اشکال خواهد شد.
*دستور رئیس جمهوری برای پرداخت 2 نوبت دیگر بسته حمایتی

رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( در پاسخ به سوال دیگر ایرنا اعلام کرد: تا پایان 
امسال، 2 نوبت دیگر بسته حمایتی به افراد تجت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( 

پرداخت شود.
فتاح اظهارداشت: روز گذشته )شنبه 22 دی ماه( دستور پرداخت دو نوبت دیگر بسته 
حمایتی به افراد تحت پوشش را صادر شد و به این ترتیب یک نوبت بسته حمایتی تا دهه 

فجر و نوبت دیگر تا پایان سال پرداخت می شود.
*یک درصد دانش آموزان تحت پوشش مدرسه نمی روند

رئیس کمیته امداد امام خمینی همچنین گفت: 340 هزار دانش آموز تحت پوشش 
این نهاد حمایتی قرار دارند که فقط 2 هزار و 150 نفر از آنها اعلام کرده اند به مدرسه نمی 

روند؛ این رقم معادل یک درصد از کل دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد است.
فتاح ادامه داد: علت اصلی ترک تحصیل دانش آموزان را باید در جای دیگری جست 
و جو کرد. وی با بیان اینکه هر کدام از دانش آموزان تحت پوشش 220 هزار تومان 
مستمری ماهیانه دریافت می کنند، خاطرنشان ساخت: البته این رقم در استانی مانند 
سیستان بلوچستان کمتر از رقم اعلام شده است. وی با اشاره به فعالیت 110 مرکز 
خوابگاهی شبانه روزی اظهار داشت: تمامی این خوابگاهها بدون دریافت بودجه دولتی 
اداره و تمامی هزینه آنها از طرف مردم تامین می شود؛ اگر این شیوه برای حمایت از 
کودکان بی بضاعت موثر باشد، می توانیم آن را توسعه دهیم. رئیس کمیته امداد امام 
خمینی درباره پیشنهاد معاون رفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای تخصیص 
بسته حمایتی به دانش آموزانی که در مدارس شبانه روزی هستند، گفت: این نهاد 
آمادگی دارد تا سهم خود را برای تخصیص بسته حمایتی به این قشر را پرداخت کند. 
جلسه »بهبود و هماهنگی شاخص های آموزشی در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته« 
امروز با حضور مسئولانی از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، وزارت آموزش و پرورش و 

کمیته امداد در سالن کنفرانس وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس :

هزینههایجاریسالآینده9درصد
افزایشمییابد

سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی گفت: در لایحه بودجه سال 
1398 کل کشور هزینه های جاری معادل 320 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده که 

نسبت به سال قبل 9 درصد رشد می یابد.
»محمد مهدی مفتح« با تشریح جلسه روز  یکشنبه  این کمیسیون که با حضور رییس 
سازمان برنامه و بودجه برگزار شد، افزود: دولت بودجه را در دو سطح تقدیم مجلس کرد، 
سطح اول 407 هزار میلیارد تومان و در سطح دوم با پیش بینی برخی از ارقام که اگر 
آنها تحقق پیدا کند، 40 هزار میلیارد تومان دیگر نیز به این بودجه اضافه می شود و در 
مجموع 447 هزار میلیارد تومان می شود. وی ادامه داد: در سطح منابع درآمد بودجه، 
منابع عمومی و شرکت ها را داریم که در کمیسیون تلفیق در حال بررسی است و در سطح 
مصارف، تصویر کلی که دولت در قالب بودجه تقدیم مجلس کرده است. سخنگوی 
کمیسیون تلفیق مجلس یادآور شد: هزینه های جاری معادل 320 هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده که رشد آن نسبت به سال قبل 9 درصد است و تنها موردی که رشد پیدا 

کرده است حقوق و دستمزد است که 20 درصد رشد نشان می دهد.
مفتح خاطرنشان کرد: در لایحه بودجه سال آتی بخش عمرانی 62 هزار میلیارد تومان 

پیش بینی شده که دقیقاً رقم سال گذشته است و رشدی نداشته است.
وی یادآور شد: در لایحه بودجه 98 برای بخش تملک مالی نیز 22 هزار میلیارد تومان 

پیش بینی شده که نسبت به سال گذشته حدود 19 درصد کاهش را شاهد هستیم. 
سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس همچنین گفت: اعداد بزرگ بودجه متعلق به 
حقوق و دستمزد است که 95 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده، در حوزه رفاه اجتماعی 
122 هزار میلیارد تومان و در حوزه بازپرداخت اوراق امور مالی 19.2 هزار میلیارد تومان 

پیش بینی شده است که از بودجه امسال بتوانیم پرداخت در سال 98 داشته باشیم. 
از نظر میزان کسب درآمدهای دولت در حوزه درآمد مالیاتی 126  وی ادامه داد: 
هزارمیلیاردتومان پیش بینی شده است و در خصوص درآمد حاصل صادرات نفت با این 
موانع صادرات نفت میانگین 1.5 میلیون بشکه نفت در روز پیش بینی شده و قیمت هر 

بشکه نفت 54 دلار در نظر گرفته شده است.

حذف صفر از واحد پول ملی دیگر بار مطرح شده است. در 
حالی که بانک مرکزی لایحه اصلاح پول ملی را به دولت تقدیم 
کرده اما برخی از کارشناسان می گویند در شرایطی باید برای 
حذف صفر از پول اقدام کرد که اقتصاد به یک ثبات حداقلی 

رسیده و التهاب از بازارها تخلیه شده باشد.
صفرزدایی از ریال ابتکار مدیران این دوره نیست و حذف صفر 
در قالب طرح اصلاح پول ملی ایران به دهه 70 برمی گردد. برای 
اولین بار در دهه 70 با افزایش نرخ تورم بحث تغییر واحد پولی 
از ریال به تومان و پاک کردن صفرها مطرح شد. پس از گذشته 
حدود سه دهه هنوز هم دولت نتوانسته علی رغم افت و خیز 
نرخ تورم این طرح را به اجرا برساند. البته یک بار در سال 95 
در شرایطی که نرخ تورم به صورت کنترل شده به مرز 10 درصد 
رسیده بود، بحث پیشنهاد حذف صفر در پیش  نویس لایحه قانون 
بانکداری پیش کشیده شد اما باز هم با مخالفت بانک مرکزی 

مواجه شد. 
هر چند در ابتدای طرحِ این ایده ضد تورمی، قرار بر حذف سه 
صفر بود اما امروز که بار دیگر از طرح اصلاح پول ملی حرف می 
زنند، حذف چهار صفر را در دستور کار قرار داده اند که گویا این 
بار از نوبت های قبل جدی تر است و رییس بانک مرکزی اعلام 
کرده لایحه حذف چهار صفر از واحد پول کشورمان را به دولت 
ارایه کرده است. با توجه به عرف حاکم بین مردم، پیشنهاد شده 
هر 10 هزار ریال فعلی معادل یک تومان و هر تومان معادل 100 

ریال جدید باشد. 
پولی در  از واحد  ترین کاربرد حذف صفر  در حالی که مهم 
هر کشوری کاهش نرخ تورم است اما عده ای از کارشناسان 
اقتصادی بر این باورند تا زمانی که مقدمات اجرای این طرح 
محقق نشده باشد، این ایده ضد تورمی در اجرا با شکست مواجه 
می شود و تنها هزینه هایی را برای بانک مرکزی ایجاد خواهد کرد. 
البته »عبدالناصر همتی« رییس بانک مرکزی هم اعلام کرده این 
اقدام فرایند زمان  بر به لحاظ حقوقی و فنی دارد و بر مبنای 
برآورد کارشناسان ، اجرای آن نزدیک به دو سال طول می  کشد. 
همچنین این اقدام در کنار سایر اقدامات اساسی بانک مرکزی 
برای اصلاح نظام بانکی و به کارگیری ابزارهای نوین سیاست های 
پولی و شیوه های جدید و کارآمد نظارت بر بانک ها خواهد بود و 

عملیاتی شدن آن عملا متاخر بر اصلاحات بانکی خواهد بود. 
کاهش تورم، نقل و انتقال آسانتر پول و کاستن از مخاطرات 
آن در حجم کلان،  صرفه جویی در هزینه های چاپ اسکناس،  
ممانعت از نفوذ ارزهای خارجی، تقویت پول ملی و افزایش ارزش 
اسمی آن، سادگی در مبادلات و نگهداری ساده تر حساب  ارقام 
و ترازنامه ها از جمله مزیت های حذف چهار صفر از واحد پول 

ملی کشورمان است که در مقابل آن هزینه سنگین جایگزینی 
اسکناس های جدید، افزایش سطح عمومی قیمت ها،  احتمال 
کاهش درآمدهای صادراتی، ناسازگاری دفاتر و صورت های مالی 
و پایگاه های اطلاعاتی جدید و قدیم هم از جمله معایب این طرح 
عنوان شده است. تنها زمانی مزایای آن می تواند بر معایب چیره 
شود که بسترهای اقتصادی برای اجرای آن مهیا شده باشد تا 
سرنوشت حذف صفر در ایران به سرنوشت اجرای این طرح در 

کشورهایی مانند ونزوئلا دچار نشود. 
* نرخ تورم به جایی نرسیده که صفر را از پول حذف کنیم 

با  وگو  گفت  در  بانکی  و  پولی  کارشناس  ندری«  »کامران 
پژوهشگر ایرنا درباره تصمیم بانک مرکزی مبنی بر حذف صفر 
از پول کشورمان گفت: کشورهایی که در سیاست حذف صفر 
از پول خود موفق بودند، در شرایطی اقدام به این کار کرده اند 
که ثبات نسبی در اقتصادشان وجود داشت. معمولا کشورهایی 
که در بحبوحه بحران اقتصادی دست به حذف صفر زده اند، 

نتوانسته اند در تحقق اهداف خود موفق عمل کنند. 
وی با بیان اینکه بسیاری از کشورها چندین بار نسبت به حذف 
صفر از واحد پولی کشورشان اقدام کرده اند اما نتوانسته اند گره 
ای از مشکلات اقتصادی خود باز کنند، ادامه داد: تورم علل و 
عواملی دارد که اگر به این عوامل ایجاد کننده تورم، توجه نشود 

تنها با حذف صفر نمی توان سیستم پولی با ثباتی را ایجاد کرد. 
ندری با تاکید بر اینکه باید قبل از حذف صفر اصلاحات اساسی 
از  در نظام پولی انجام شود، گفت: حذف صفر آخرین حلقه 
سلسله اقدامات برای ایجاد ثبات پولی است که باید انجام شود. 
استقلال بانک مرکزی، ایجاد انضباط و شفافیت مالی، تغییر 
چارچوب سیاست گذاری پولی، رفع مشکل تراز نبودن حساب 
های بانکی، حذف وابستگی بودجه درآمدهای نفتی و کاهش 

اثرات دلارهای نفت بر تراز نامه بانک مرکزی از اقدامات پایه ای 
و ریشه ای است که باید قبل از حذف صفر از پول انجام شود. 

این کارشناس پولی و بانکی ادامه داد: کشورهایی که سراغ 
از  اند  رفته  پول  واحد  از  صفر  حذف  همان  یا  پولی  اصلاح 
کشورهایی هستند که نرخ تورم اقتصادشان به مراتب از نرخ تورم 
در ایران بالاتر بوده است. تفاوت کشورمان در این است که هر 
چند تورم متوسط نسبتا طولانی در بازه زمانی بیش از پنج دهه را 
تجربه کرده ایم اما نسبت به کشورهایی مانند ونزوئلا که نرخ تورم 
آن در حال حاضر چیزی حدود یک میلیون درصد است، شرایط 

ابرتورمی را تجربه نکرده ایم. 
ندری با بیان اینکه نرخ تورم در ایران از 90 درصد کشورها بیشتر 
است، گفت: درست است که نرخ تورم در ایران قابل توجه است 
اما به سطحی که وادار به حذف صفر از پول شویم نرسیده ایم. 
معتقدم اصلاح پولی در این شرایط به صلاح اقتصاد کشور نیست 
و پیش از آن باید بتوانیم به ثبات نسبی شرایط اقتصادی و سیاسی 
دست پیدا کنیم.  به گفته این کارشناس اقتصادی، با توجه اینکه 
تغییرات ساختاری در نظام پولی و مالی ایجاد نکرده ایم، متاثر از 
آثار منفی تحریم ها هستیم و شاید زمان مناسبی برای این اقدام 
نباشد. البته مردم ساده سازی های خود در واحد پولی را انجام 
داده اند.اما اگر به دنبال اصلاح پولی موفق هستیم باید مقدمات 
اجرای این سیاست انجام شود. در این راستا باید تغییرات بنیادین 
در نظام مالیاتی ایجاد شود و باید صبر کنیم تا التهاب ناشی از 

اثرات تحریم از بازارها خارج شود. 
این کارشناس مسائل پولی و بانکی درباره انتظارات تورمی در 
این خصوص بیان داشت: برخی معتقدند اصلاحات پولی موفق 
عمل می کند و وقتی واحد پول اصلاح می شود به لحاظ اسمی 
احساس می کنند یک یورو را معادل 10 تومان خریداری کرده 

اند که این آثار ضد تورمی دارد. برعکس، گروهی می گویند وقتی 
تورم بالا است و در میانه یک بحران دست به اصلاحات پولی می 
زنید می تواند اثر معکوس داشته باشد و همین خودش باعث می 

شود که گمان تورمی در مردم ایجاد کند. 
*کشورهای موفق و شکست خورده در اجرای اصلاح پولی 
ایران اولین کشوری نیست که قصد اصلاح واحد پولی و حذف 
صفر را دارد. سابقه این اقدام به دوران جنگ جهانی دوم بر می 
گردد و حذف صفر از واحد پولی کشورها، اولین بار در آلمان و 
بعد از جنگ جهانی دوم به اجرا درآمد. در آن زمان آلمان تورمی 
شدید را تجربه می کرد که در آن شرایط تصمیم به حذف چند 
صفر از »مارک« گرفته شد.  در اوایل دهه 1980 میلادی هم هر 
دلار آمریکا برابر 18000 تا 180000 پزو داد و ستد می شد و به 
همین خاطر دولت آرژانتین در سال 1983 چهار صفر از پول خود 
را حذف کرد.  اما همه کشورها در اجرای این سیاست موفق عمل 
نکردند و اتفاقا نه تنها نتوانستند نرخ تورم را کاهش دهند بلکه آثار 
سوء آن باعث افزایش نرخ تورم هم شد به طوری که کشور ونزوئلا 
که درگیر شرایط سخت اقتصادی است با حذف صفر از واحد پول 
کشورش نتوانست بحران اقتصادی را برطرف سازد یا زیمباوه 
هم در شرایط ابرتورمی اقدام به اجرای این سیاست کرد که این 
کشورهم در اجرا موفق نبود.  کشور آرژانتین هم البته در چهار 
نوبت از واحد پول ملی خود صفر را حذف کرده است که در سه بار 
اول در رفع مشکلات اقتصادی و کاهش تورم موفق نبوده و زمانی 
برای چهارمین بار نسبت به حذف صفر اقدام کرد که پیش از آن 
ساختار اقتصادی کشور را سامان داده بود. کشور برزیل تا کنون 6 
بار نسبت به حذف صفر از واحد پول ملی اقدام کرده و تا کنون 18 
صفر از اسکناس ها کم کرده اما پس از چند بار اقدام به این کار، به 
اهداف مورد نظر رسید.  در میان این تعداد الگوی خارجی، موفق 
ترین کشور در حذف صفر از واحد پولی را ترکیه می دانند. ترکیه 
در سال 2005 به یک  باره شش صفر را از پول ملی خود را حذف 
کرد. تورم در ترکیه از ابتدای دهه 80 آغاز شد و به جایی رسید که 
هر دلار آمریکا که در سال 1988 با 1422 لیر قدیم ترکیه مبادله 
می  شد. تورم آنقدر شدت یافت که از سال 1981 به این سو در 
ترکیه هر دو سال یک بار نیاز به اسکناس های درشت  تر احساس 
می  شد. درشت  ترین اسکناس ترکیه در دو دهه از پنج هزار لیر به 
یک میلیون لیر رسید. در نهایت با اصلاح پولی در سال 2005 هر 
لیر جدید معادل یک میلیون لیر قدیم شد و به این ترتیب ترکیه در 
یک مرحله شش صفر را از اسکناس حذف کرد. مهار تورم در ترکیه 
با نظارت و دستورالعمل های صندوق بین المللی پول انجام گرفت 
و این کشور به عنوان یک نمونه برگزیده در مهار تورم از سوی این 

نهاد بین المللی معرفی شد. 

الزامات حذف صفر از واحد پول ملی چیست

»تومان« حریف تورم می شود؟

کارشناسان بانکی و بازار مسکن معتقدند در شرایط کنونی می توان به جای پرداخت وام 
مسکن به خریداران، این منابع را به تولیدکنندگان مسکن پرداخت کرد تا علاوه بر تامین نیاز 

مصرف کنندگان واقعی، تولید را رونق بخشیده و اشتغال را افزایش دهد.
افزایش قیمت ها در حوزه مسکن سبب شده تا قدرت وام مسکن برای خرید خانه در یک 
سال گذشته حدود 50 درصد کاهش داشته باشد و همین امر زمینه را برای گمانه زنی ها در 

مورد سرنوشت این وام و افزایش یا افزایش نیافتن آن فراهم کرده است.
اهمیت این موضوع آنجا بیشتر احساس می شود که وام مسکن همواره به عنوان یکی از 
مهترین بخش های تامین نقدینگی برای خرید خانه مطرح بوده و از همین رو بیشتر افراد به 
ویژه خانه اولی ها که پول کمتری در اختیار دارند، تلاش کرده اند با سپرده گذاری و دریافت 

وام ، صاحب خانه شوند. 
اکنون اما دو راهی افزایش میزان وام مسکن برای بازگرداندن قدرت خرید به مردم و یا مبارزه 
با تورم ناشی رشد نقدینگی در جامعه آینده مبهمی برای وام مسکن را پیش روی مستاجران 
قرار داده است.  با این حال بیشتر کارشناسان عقیده دارند که تجربه سال های گذشته نشان 
می دهد افزایش وام مسکن در کوتاه مدت گرچه باعث رونق این بازار می شود اما در میان 
مدت زمینه را برای افزایش دوباره قیمت ها و تورم در این بازار فراهم می آورد؛ بنابراین افزایش 
وام مسکن نمی تواند راهکار مناسبی برای عبور از رکود تورمی باشد که بازار مسکن با آن 

دست به گریبان است.
صاحبنظران بانکی و کارشناسان بازار مسکن در مقابل عقیده دارند که با پرداخت وام به 
تولیدکنندگان مسکن می توان علاوه بر ایجاد تحرک در ساخت و سازها، نیاز واقعی را در 
بلندمدت پاسخ داد و پس از ساخت نیز همین وام به خریداران منتقل شود تا بخشی از 

هزینه ها را تامین کند. 
* اشتغالزایی با پرداخت وام به سازندگان مسکن

در همین زمینه، »احمد حاتمی یزد« کارشناس پولی و بانکی در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا، با تاکید بر اینکه با افزایش قیمت ها در بازار مسکن، وام مسکن نمی تواند 
بخش بزرگی از قیمت را پوشش دهد، گفت: البته وام هایی که در خصوص مسکن پرداخت 

می شود، می تواند به متقاضیان خرید و یا سازندگان پرداخت شود. 
وی با بیان اینکه اگر وام را برای تولید مسکن بدهیم عرضه مسکن زیاد می شود و مردم 
می تواند با وام هایی که می گیرند مسکن بخرند، ادامه داد: در پایان ساخت نیز سازندگان 

می توانند وامی که برای ساخت گرفته اند را به خریدار منتقل کنند. 
حاتمی یزد افزود: با پرداخت وام به سازندگان، تولید مسکن افزایش پیدا کرده و اشتغال 

ایجاد می شود و خریداران نیز با همین وام می توانند مسکن خریداری کنند.
* زنگ خطر رشد نقدینگی با افزایش وام مسکن 

وی معتقد است که پرداخت وام به خریداران، تقاضا را به سمت خرید و فروش خانه های 
موجود هدایت می کند؛ بنابراین با وجود پرداخت وام اما تولید مسکن با این نقدینگی انجام 
نمی شود و هر مقدار پول برای خرید خانه پرداخت شود، تورم و افزایش قیمت خرید مسکن 

را به دنبال خواهد شد.

مدیرعامل اسبق بانک صادرات، پرداخت وام به سازندگان مسکن )فردی و یا انبوه سازان( را 
عاقلانه ترین راه دانست و افزود: این امر رونق تولید مسکن را به دنبال دارد و موجب می شود 
وامی که سازندگان گرفته اند به خریداران آینده آن خانه ها منتقل شود. از همین رو هر 

سطحی از وام که پرداخت شود، برای اقتصاد مشکل ساز نخواهد بود.
وی ادامه داد: اما اگر وام را برای خرید مسکن بپردازیم به همین میزان به قدرت خرید 
جامعه اضافه شده و افزایش نقدینگی حاصل می شود که افزایش نقدینگی عواقب تورمی 

نامناسبی دارد.
* پرداخت وام به سازندگان تورم زا نیست

حاتمی یزد تاکید کرد: درست نیست که 80 میلیون تومان وام برای خرید مسکن بپردازیم 
در حالی که اگر همین پول را برای ساخت مسکن بدهیم و سپس همین وام به خریدار منتقل 

شود، دیگر آثار تورمی نخواهد داشت.
وی با بیان اینکه وام به سازندگان را می تواند بر اساس متراژ واحدها تعیین کرد، گفت: 
معمولا بانک بررسی می کند که هزینه ساخت هر متر مربع مسکن چقدر است و انتظار دارد 
بخشی از هزینه ساخت را سازنده بیاورد. به طور مثال پول زمین را سازنده به عنوان آورده 

تامین می کند و هزینه ساخت از محل وام بانکی تامین می شود. 
مدیرعامل اسبق بانک تجارت افزود: در شرایط کنونی در کلان شهری مانند تهران، ساخت 
هر متر مربع 2 میلیون تومان هزینه ساخت دارد بنابراین اگر همین مقدار را برای پرداخت وام 

درنظر بگیریم می توان به ازای ساخت یک واحد 75 متری، 150 میلیون تومان وام بدهیم.
* اثر وام مسکن نصف شد 

علاوه بر کارشناسان بانکی، صاحبنظران بازار مسکن نیز عقیده دارند که باید به جای 
پرداخت وام به خریداران، این پول را به سازندگن منتقل کرد تا علاوه بر جلوگیری از افزاش 
نقدینگی، بازار ساخت و سازها را فعال کرد. زیرا این بازار می تواند در زمینه اشتغالزایی موثر 
باشد. »مهدی روان شاد نیا« رئیس دانشکده عمران و معماری دانشگاه علوم تحقیقات در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، با بیان اینکه قیمت ها به صورت میانگین بیش از 95 
درصد افزایش نسبت به سال گذشته داشته، گفت: در واقع می توان نتیجه گرفت که این 

افزایش قیمت، اثر وام ها در خرید مسکن نصف شده است.
وی ادامه داد: توان خریداران به ویژه خانه اولی ها با مشکلات جدید رو به رو شده اما افزایش 
وام ها می تواند آثار اقتصادی دیگری داشته باشد که به دلیل تورمی که ایجاد می کند، باعث 

کم اثر شدن وام های جدید شود. 
* لزوم توجه به الگوی ساخت مسکن

روان شادنیا با توجه به این مسائل، بهترین راهکار را هدایت منابع تسهیلاتی را به سمت 
ساخت واحدهای مسکونی مطابق با الگوی ساخت دانست و افزود: توجه به الگوی ساخت 
اهمیت زیادی دارد زیرا در حال حاضر میانگین متراژ واحدهای ساخته شده با میانگین متراژ 

تقاضای بازار متناسب نیست.
به گفته این کارشناس بازار مسکن، عمده تقاضای بازار برای واحدهای زیر100 متر مربع 
بوده، در حالی که میانگین واحدهای ساخته شد بالای 100 متر مربع است که این امر از 

یک سو باعث معظلی به نام خانه های خالی شده و از سوی دیگر تقاضای انباشت را دامن 
زده است.

وی تاکید کرد: در مناطق متوسط و کمتر برخوردار که مقصد بیشتر خانه اولی ها به شمار 
می رود، دولت باید مکانیسم های تشویقی را به سمت سازندگانی که واحدها را با متراژهای 
متوسط می سازند، هدایت کند و این امر می تواند در زمانی 4 ساله علاوه بر آنکه بازار عرضه و 

تقاضا را متعادل می کند، قدرت خرید را نیز به مردم باز می گرداند.
* وام ساخت در ایران کمتر از 40 درصد است

رئیس دانشکده عمران و معماری دانشگاه علوم تحقیقات با اعلام اینکه در دنیا تا 80 درصد 
هزینه ساخت به عنوان وام پرداخت می شود، گفت: اما در ایران این رقم به صورت میانگین 
همیشه کمتر از 40 درصد بوده است. وی ادامه داد: به نظر می رسد دولت بیش از آنکه به 
دنبال عدد میانگین باشد، باید تسهیلات ارائه شده را هدفمند کند تا واحدهای پر متقاضی 

و مورد نیاز جامعه تامین شود. 
روان شادنیا با بیان اینکه این وام ها پس از ساخت، قابل انتقال به خریدار است، افزود: این 
امر برای خریدار یک مزیت به حساب می آید زیرا بخشی از تامین مالی خرید واحد را به این 

طریق انجام داده است. 
* سرمایه ها به سمت بخش های واقعی تولید هدایت شود

وی پرداخت وام به سازندگان را از دو جنبه موثر دانست و گفت: از یک سو، اکنون که تقاضا 
وجود دارد می تواند منابع را به سمت ساخت و تامین نیاز منتقل کند و از سوی دیگر زمانی 
که در 2 سال آینده قیمت ها به ثبات رسیدند این تسهیلات به خریداران منتقل می شود که 

تحرک خرید را ایجاد خواهد کرد.
رئیس دانشکده عمران و معماری دانشگاه علوم تحقیقات تاکید کرد: این امر می تواند رونق 
نسبی توسط خریداران و مصرف کنندگان واقعی بازار ایجاد کرده و بازار مسکن را از سفته بازی 

و سوداگری خارج کند.
وی افزود: مسکن در ایران بیشتر از یک کالای مصرفی اهمیت یافته است که با تولید 
صنعتی و حرفه ای آن توسط سازندگان، می تواند وارد پروسه ای شود تا دوباره به عنوان کالای 

مصرفی مورد توجه قرار گیرد و سرمایه ها به سمت بخش های واقعی تولید هدایت شود.

 در گفت و گوبا کارشناسان تاکید شد:

تسهیلاتدهی»خرید«مسکنبهسمت»ساخت«تغییریابد

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
به  مربوط   139760330002006343 شماره  رای   -1
اصغر  آقای   1391114430002008767 کلاسه  پرونده 
شهبازی فرزند حاجی آقا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 39/7  مترمربع پلاک 
شماره 4 فرعی از 2319 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت 

مشاعی دفتر 225. )م الف 4514(
به  مربوط   139760330002022931 شماره  رای   -2
پرونده کلاسه 1392114430002003959 آقای رضا کوسه 
لر فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 77/88 مترمربع پلاک 4/503 
/2272 و 2777 اصلی 229 الی 2275/255  واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از عابدین رستمی . )م الف4515(
به  مربوط   139760330002018101 شماره  رای   -3
ربابه  خانم   1392114430002001310 کلاسه  پرونده 
شکرالهی فرزند مصطفی قلی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 45 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 2455 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث 

احمد علوی . )م الف 4516(
به  مربوط   139760330002011113 شماره  رای   -4
پرونده کلاسه 1391114430002013646 خانم خدیجه 
بهرامی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 74/60 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از باقیمانده 1946/54  اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از فتحعلی پیرنظر . )م الف4517(
به  مربوط   139760330002023015 شماره  رای   -5
محمد  آقای   1391114430002014194 کلاسه  پرونده 
نجفی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 

در آن احداث بنا شده به مساحت 144 مترمربع پلاک شماره 
607 فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مرحوم 

احمدعلی خدابنده لو. )م الف4518(
به  مربوط   139760330002018835 شماره  رای   -6
پرونده کلاسه 1396114430002000640 آقای غلامرضا 
برزگری بفروئی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  50 مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 2257/1/52 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم سند مالکیت مشاعی بنام متقاضی ثبت 

254 ص486. )م الف4519(
به  مربوط   139760330002023128 شماره  رای   -7
حمید  آقای   1391114430002016761 کلاسه  پرونده 
بادی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت60 مترمربع پلاک شماره 37 
فرعی از 2392 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت مشاعی 

دفتر 501. )م الف4520(
به  مربوط   139760330002026770 شماره  رای   -8
اکبر  آقای   1397114430002001802 کلاسه  پرونده 
یوسفی ده نوی فرزند تقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 31/24  مترمربع پلاک 
شماره 68 فرعی از 2609 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی. )م الف4545(
به  مربوط   139760330002026678 شماره  رای   -9
اکبر  آقای   1397114430002001801 کلاسه  پرونده 
یوسفی ده نوی فرزند تقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت 86/22  مترمربع پلاک 
شماره 13 فرعی از 2610 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت 

مشاعی در دفتر361 . )م الف4546(
به  مربوط   139760330002023423 شماره  رای   -10
تقی  آقای   1391114430002014254 کلاسه  پرونده 
خیاط زاده بیدگلی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 102/70 مترمربع 

پلاک شماره  فرعی از 2531 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند 

مالکیت مشاعی دفتر 75 . )م الف4547(
به  مربوط   139760330002026774 شماره  رای   -11
پرونده کلاسه 1397114430002000812 آقای مصطفی 
بابائی فرزند اسداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 57/68  مترمربع پلاک شماره 
1 فرعی از 1407 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مجتبی بابائی 

. )م الف 4548(
به  139760330002026456مربوط  شماره  رای   -12
پرونده کلاسه 1397114430002000403 آقای علی اکبر 
زائری امیرانی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 49/53  مترمربع 
پلاک شماره 134 فرعی از 2601 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/

سند مالکیت مشاعی . )م الف4549(
به  مربوط   139760330002019849 شماره  رای   -13
رمضان  آقای  کلاسه 1394114430002000198  پرونده 
طلائی فرزند میرزاآقا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 161/20 مترمربع پلاک شماره 
از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت  1160 فرعی 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت 

مشاعی دفتر 678 . )م الف 4550(
به  مربوط   139760330002020892 شماره  رای   -14
فیروز  آقای   1392114430002004416 کلاسه  پرونده 
جعفری فرزند اژدر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک شماره 66 
فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اکبر بیگدلی 

. )م الف 4551(
به  مربوط   139660330002024609 شماره  رای   -15
رضا  آقای   1391114430002009613 کلاسه  پرونده 
دوستی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 141/02  مترمربع پلاک 

شماره  فرعی از 1815 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی/سند رسمی/سند مالکیت 
مشاعی برابر سند 103380-1384/12/28. )م الف4552(

رای اصلاحی
1-  تاریخ 1397/09/21 جلسه هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف با حضور امضاء کنندگان زیر در وقت مقرر تشکیل 
 1391114430002017314 کلاسه  پرونده  خصوص  در 
موضوع رای 139760330002011114- 1397/05/17 
آقای  از  خریداری  مورد  جعفری  الدین  نجم  آقای  به  مربوط 
سلیمان نامدار صحیح می باشد که در رای عیسی صفرلو ذکر 
شده بود لذا خریداری عادی از سلیمان نامدار صحیح است و 

بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد . 
تکلیف   تعیین  قانون  موضوع  دوم  هیات  جلسه  در    -2
خصوص  در  تشکیل  زیر  کنندگان  امضاء   حضور  با 
مربوط    1391114430002015278 کلاسه  پرونده 
شماره  رای  موضوع  اصل  موسوی  سیدعلی  آقای  به 
متقاضی  نام  گردد  می  اعلام   139760330002017852
در روزنامه علی یعقوب لو درج شده که صحیح آن بر طبق 
محمد  فرزند  اصل  موسوی  سیدعلی  شناسنامه  توضیحات 
است. بدیهی است و بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می 

باشد .)م الف 3902(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/10/08 
تاریخ انتشار دوم: 1397/10/24
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی
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کی روش:

بازی با عراق، هم تعیین کننده صدرنشین و هم 
حیثیتی است

به  از رساندن تیم تحت هدایتش  ایران پس  »کارلوس کی روش« سرمربی تیم ملی 
مرحله حذفی جام ملت های 2019 آسیا، در مورد آخرین بازی تیمش در مرحله گروهی 
مقابل عراق تاکید کرد: بازی با عراق برای ما حیاتی است. هر دو تیم در عین نبرد برای 

صدرنشینی، برای حیثیت و اعتبارشان می جنگند.
تارنمای رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا )ای اف سی( روز یکشنبه نوشت: مرد پرتغالی 
شماره یک نیمکت ایران، پس از اینکه تیمش را به سلامت از مرحله گروهی جام ملت های 
2019 آسیا عبور داد و آنها را به مرحله حذفی رساند، در مصاحبه ای نسبت به حساسیت و 

اهمیت بازی پایانی این تیم در مرحله گروهی مقابل عراق اظهاراتی را عنوان کرد.
پیروزی 2 بر صفر روز گذشته ایرانی ها مقابل ویتنام که با با پیروزی عراقی ها مقابل یمن 
همراه بود؛ موجب شد تا شاگردان کی روش که با احتساب بُرد روز گذشته، برای سومین 
تورنمنت دوره متوالی هر دو بازی مرحله گروهی خود را با پیروزی پشت سر گذاشته اند، 

جایگاه خود را در جمع 16 تیم پایانی تثبیت کنند.
در حالی که بازی چهارشنبه پیش رو تیم ملی ایران مقابل عراق، برای ایرانی ها یادآور 
خاطرات تلخ شکست مرحله یک چهارم دور پیشین این تورنمنت به همسایه شان است؛ 
این پیکار تکلیف تیم نخست گروه )D( این دوره را روشن خواهد کرد؛ حقیقتی که اهمیت 

آن از نگاه کی روش پنهان نماند.
سرمربی تیم ملی ایران در این باره اظهار داشت: در فوتبال، بازی بعدی همواره حائز 
اهمیت است و بازی مقال عراق هم از این قاعده مستثنی نیست و بازی حیاتی برای 
ما محسوب می شود. سرمربی پرتغالی و کهنه کار نیمکت ایران ادامه داد: و حالا تمام 
تمرینات ما حول محور بازی با عراق می چرخد و ما باید کاملا روی این بازی تمرکز کنیم؛ 
هر دو تیم نه تنها برای صدرنشینی بلکه در عین حال برای حیثیت و اعتبارشان خواهند 

جنگید. وی افزود: البته ما نهایت تلاشمان را می کنیم تا از آن ها بهتر باشیم.
»سردار آزمون« ستاره تیم ملی ایران در روزی که این تیم رکورد 9 پیروزی متوالی را در 
مرحله گروهی جام ملت های آسیا از سال 2007 به بعد، از خود بر جای گذاشت، با 2 
گلی که در بازی مقابل ویتنام به ثمر رساند مجموع گل های خود را تا اینجای تورنمنت 

به عدد 3 رساند.
کی روش ضمن تایید و تصدیق نمایش باشکوه آزمون، بر حیاتی بودن آمادگی مجموعه 
تیم در راستای تحقق آرزوی ایران برای فتح چهارمین عنوان قهرمانی خود پس از سال 
1976، تاکید کرد. سرمربی اسبق تیم رئال مادرید تصریح کرد: به اعتقاد من تمام مجموعه 
تیم باید برای کمک در هر لحظه از تورنمنت آمادگی داشته باشند؛ شما می توانید یک 
بازی را با ترکیب اولیه با پیروزی پشت سر بگذارید اما برای قهرمانی به یک مجموعه آماده 
نیاز دارید و وظیفه من به عنوان سرمربی این است تا هر 23 بازیکن را با تفکری مثبت و 

نگرشی سازنده نگه دارم.
»پارک هانگ سئو« سرمربی کره ای تیم ویتنام ضمن اذعان به این موضوع که تیمش در 
برابر ایران تقلای زیادی کرده است اما او همچنان برای صعود تیمش به مرحله یک هشتم 

امیدوار است.
سئو در این خصوص تصریح کرد: امروز دیدیم که ایران به مراتب قدرتمندتر از ما بود و 
رقابت با آنها کار بسیار سختی برای ما بود؛ برای رسیدن به سطح بالای رقابت های جام 
ملت های آسیا آن هم در مدتی کوتاه، آسان نیست با این وجود این تورنمنت تجربه بزرگی 

برای ما بود، تیم من در حال پیشرفت است و آینده ای روشن در انتظار آن ها است.

دژاگه:

بازی با عراق»تاپ ترین« بازی گروه است
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران گفت:بازی عراق و ایران همیشه بازی تاپی محسوب می 

شود. ما الان شرایط خیلی خوبی داریم و تلاش می کنیم که بازی بعدی را هم ببریم.
اشکان دژاگه ، در خصوص عملکرد تیم ملی مقابل ویتنام گفت: ما خوب کار کردیم و 
حقمان برد بود، ویتنام تیم خوبی بود که خیلی می دوید و البته مرتب به فکر ضد حملات 

بود ولی خوشحالم که برنده شدیم.
وی در خصوص دیدار آینده تیم ملی مقابل عراق گفت: ما مرحله به مرحله فکر می کنیم. 
خوشحالیم که به دور بعد صعود کردیم ولی باید قبول کنیم یک بازی سختی با تیم ملی 
عراق داریم.ما از امروز برای بازی بعدی تمرین می کنیم. تیم عراق همیشه خوب بازی می 

کند و فقط 4 روز زمان داریم که برای این بازی مهم ریکاوری کنیم و آماده بازی شویم.
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران در پاسخ به این سوال که آیا بازی با عراق بهترین بازی گروه 
است یا خیر گفت: چرا که نه؟ بازی عراق و ایران همیشه بازی تاپی محسوب می شود. ما 

الان شرایط خیلی خوبی داریم و تلاش می کنیم که بازی بعدی را هم ببریم.
دژاگه در خصوص اینکه آیا بازیکنان تیم ملی به قهرمانی فکر می کنند یا خیر گفت: اصلا 
به این مسائل در شرایط فعلی فکر نمی کنیم،ما فقط بازی به بازی فکر می کنیم چون تیم 
های بزرگی مثل ژاپن، استرالیا و کره در این  مسابقات حضور دارند، پس قائده فوتبال این 
را می گوید که بازی به بازی جلو برویم. وی در خصوص اینکه به نظر می رسد سطح داوری 
مسابقات جام ملت های آسیا کمی پایین است و آیا این موضوع نگرانی اعضای تیم ملی 
را در پی دارد یا خیر گفت: این چیزها در فوتبال هست و خواهد بود. ما این مسائل را می 
دانیم. چهار سال قبل هم متاسفانه این مساله در بازی با عراق به ما ضرر زد، به خاطر همین 
است که می گویم باید باهوش باشیم. البته سعی کنیم باهوش باشیم و نگذاریم بازی مان 
خراب شود. یعنی باید دقت به فوتبال کنیم. در بازی ویتنام هم متاسفانه  داور دو کارت زرد 
به بازیکنان ما داد که اصلا بازیکنان ما مستحق دریافت کارت نبودند. من امیدوار هستم 

آنقدر باهوش باشیم که این مسائل اصلا به ما ضربه نزند.

نامجومطلق:

 تیم ملی ایران خیلی به قهرمانی نزدیک است 
مجید نامجومطلق کارشناس فوتبال کشورمان معتقد است که تیم ملی با دو دیداری که در 

جام ملت ها انجام داد، شرایط خوبی دارد و خیلی به قهرمانی نزدیک است.
مجید نامجومطلق در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، درباره پیروزی 2 بر 
صفر تیم ملی مقابل ویتنام اظهار داشت: بازیکنان تیم ملی بازی بسیار خوبی انجام دادند 
و توانستند یک بازی روبه جلو و منطقی را به نمایش بگذارند. ویتنام هم حریف سرسختی 
برای تیم ملی نبود و نتوانست روی خط دفاعی ما فشار بیاورد، با این حال عملکرد تیمی ما 
در همه خطوط خوب بود. وی با بیان اینکه تیم ملی نیمکت بسیار قوی دارد که می تواند 
در صورت نیاز از آن بهره ببرد، عنوان کرد: یکی از نکات مفید دو بازی گذشته ایران در 
جام ملت ها، بازی خوب و چشمگیر سامان قدوس بود که بسیار عالی کار کرد و به نظر 
من کی روش باید از او بیشتر استفاده کند. قدوس در بازی با یمن یک گل قشنگ زد و 
روز گذشته هم بازی موثری داشت و پاس گل اول ایران را داد. کارشناس فوتبال کشورمان 
درباره دیدار روز چهارشنبه ایران مقابل عراق که جدال صدرنشینی گروه D هست، گفت: 
تیم ملی اگر می خواهد مسیر هموارتری برای رسیدن به مرحله نیمه نهایی داشته باشد، 
باید به عنوان صدرنشین از گروه صعود کند. بازیکنان ایران توانایی شکست عراق را دارند 
و با این دو بازی که در جام ملت ها از ایران دیدیم روز چهارشنبه می توانیم سومین پیروزی 
تیم ملی را ببینیم. نامجومطلق درباره این موضوع که ایران چقدر شانس قهرمانی دارد، 
عنوان کرد: ژاپن، کره جنوبی و استرالیا روی کاغذ شانس های قهرمانی جام ملت های آسیا 
هستند و در کنار این تیم ها عربستان هم در این دوره بازی های خوبی به نمایش گذاشته 
و شانس خوبی برای قهرمانی دارد. تیم ملی فوتبال ایران هم همیشه جز شانس های 
قهرمانی بوده و البته با دو بازی که از ایران در امارات دیدیم، شرایط خوبی داریم. شاگردان 
کی روش خیلی به قهرمانی  نزدیک هستند و همه به نتیجه کار بازیکنان تیم ملی در جام 

ملت های آسیا خیلی امیدوار هستیم.

احتمال جذب دو بازیکن؛

فرکی لیست خروجی ندارد
باشگاه پیکان برنامه ای برای جذب مهاجم پرسپولیس که در لیست خروجی این تیم قرار 

گرفته ندارد.
در حالی که شنیده می شد احتمال بازگشت گادوین منشا بعد از کنار گذاشته شدن 
از لیست بازیکنان پرسپولیس به تیم پیکان وجود دارد، مشخص شد باشگاه پیکان هیچ 
برنامه ای برای جذب منشا ندارد. بالا رفتن قیمت و افت کیفت و توان گلزنی در این 
بازیکن باعث شد تا پیکانی ها هیچ علاقه ای برای به خدمت گرفتن دوباره این بازیکن 
نداشته باشند. این خبری است که محمود شیعی مدیرعامل باشگاه پیکان آنرا اعلام کرد. 
همچنین حسین فرکی سرمربی جدید این تیم اعلام کرده برای نیم فصل دوم هیچ لیست 
خروجی ندارد و از بازیکنان این تیم هم خواسته درخواستی مبنی بر جدایی از این باشگاه 

نداشته باشند. 
سرمربی جدید پیکان در صورت نیاز و به منظور تقویت تیمش، ممکن است نام یکی دو 

بازیکن را بعنوان بازیکنان مورد نیاز برای نیم فصل دوم به باشگاه اعلام نماید.

گفت وگوی با کاپیتان تیم ملی بسکتبال

نیکخواه بهرامی: دلم برای بازی کردن تنگ شده است
صمد نیکخواه بهرامی کاپیتان تیم ملی بسکتبال معتقد است، 
تلاش ها در فدراسیون برای پیشرفت و بهبود شرایط کاملا قابل 
مشاهده بوده اما روند حرکتی کند است. او از وضعیت لیگ نیز 
انتقاد می کند و می گوید با چنین لیگی، بسکتبال خروجی خاصی 

نخواهد داشت.
کاپیتان تیم ملی بسکتبال ایران این روزها درگیر کارهای شخصی 
است و در هیچ تیم باشگاهی نیز دست به توپ نمی شود. البته چند 
روزی زمزمه حضورش در یک تیم به گوش رسید اما این خبر هم 
جدی نبود و نیکخواه بهرامی باز هم تا این لحظه در لیگ ایران دیده 

نشده است.
با توجه به اینکه تیم ملی بسکتبال کشورمان نزدیک به پنجره 
ششم انتخابی جام جهانی است، مشروح گفت و گوی ایرنا با وی 

را در ادامه می خوانید:
*تمرین هایت را جدی تر کرده ای. آیا پیشنهادی برای بازی 

داری یا فقط برای آماده نگه داشتن خود است؟
بله تمرین هایم را آغاز کرده ام و از امروز تمرین بسکتبال را نیز 
انجام می دهم تا بدنم از وضعیت آمادگی خیلی دور نشود و بتوانم 
بهتر شوم. البته درگیری ها و کارهای زیادی هم دارم اما سعی می 
کنم تمریناتم به صورت مرتب انجام شود. پیشنهاد که نه. مواردی 
بوده اما جدی نبوده. به هر حال باشگاه ها کمی از نظر اقتصادی 

مشکل دارند. 
*یعنی دوست نداری امسال با دستمزد کمتری بازی کنی و 

حداقل در لیگ باشی؟
یک مقدار پایین تر می گیرم اما چه مقدار؟ زمانی که قرارداد می 
بندم و وارد تیمی می شوم فکر و ذکر من برای آن تیم و عملکرد 
خوب است. اینطور نیست که من کمتر بگیریم و کمتر توجه کنم. 
همیشه دوست دارم با بهترین شرایط و آماده ترین حالت وارد زمین 
شوم. با توجه به این شرایط از تمام کارهای دیگرم می مانم که برای 
تیمم بهترین باشم. دلم واقعا برای بازی تنگ شده اما زمانی که می 
بینم می توانم جای دیگر وقت کامل بگذارم و موثرتر باشم چنین 
تصمیمی نمی گیرم. این را هم بگویم که واقعا درگیر یکسری کارها 

هستم که بر روی تصمیماتم تاثیر می گذارد.
وجه  هیچ  به  بسکتبالی ات  وضعیت  شرایط  این  با  *پس 

مشخص نیست؟
هایم  ریزی  برنامه  اما  باشم  آماده  کاملا  تا  کنم  تمرین می  من 
بر  که  انجام شود  باید  کارهایم  نیست چون یک سری  مشخص 
همه چیز تاثیرگذار است. یکسری کارها کاملا شخصی است که 
باید انجام بدهم و هنوز این کارها انجام نشده و گرفتارم. تکلیفشان 
مشخص بشود و خیالم راحت شود می توانم تمرکز روی کارهای 

دیگر داشته باشم.
*صحبت هایی شنیده شده مبنی بر اینکه قرار است لباس 
های تیم های ملی را توسط برند خودت تامین کنی. آیا مذاکره 

ای انجام شده؟
صحبتی نکرده ایم اما ما در این خصوص آمادگی داریم و افتخار 
هم می کنیم. آرزوی ما است که این اتفاق بیفتد. جدا از مسائل مالی 
یک افتخار برای ما محسوب می شود که به عنوان یک برند ورزشی 
و تخصصی بسکتبال با تیم ملی همکاری کنیم. برای هر مدیری که 
مثلا در تولید لباس فعالیت دارد گرفتن اسپانسرینگ تیم ملی افتخار 
بزرگی است. برند ما توانایی این را دارد و هیچ برندی تخصصی مثل 

ما روی بسکتبال تمرکز نداشته است.
* از فدراسیون برای این موضوع پیشنهادی مطرح نشده؟

همانطور که گفتم ما توانایی تامین را داریم اما این 50 درصد 
با ما  به فدراسیون مربوط می شود. خیر  باقی ماجرا  و  راه است 
برند خارجی  با  اند. فدراسیون ترجیح می دهد  صحبتی نکرده 
که پول دارند و می توانند سرمایه گذاری کنند، وارد مذاکره شود. 
خب این موضوعی متفاوت است چون ما در ایران برندی نداریم که 
اسپانسر و حامی باشد. ما هم مثل خیلی از تولیدی ها در منیریه 
تهران هستیم. به هر حال خرید لباس تیم ملی و فرهنگ حمایت 
از آن هنوز در ورزش ایران ایجاد نشده است. در اروپا و آمریکا این 
فضا وجود دارد اما در ایران خیر. به همین دلیل هدف فدراسیون 
منطقی است که با یک برند خارجی کار کند و هم لباس رایگان و هم 
پول بگیرد اما چون مساله تحریم مطرح شده و اگر برندی خارجی 

نخواهد با ایران کار کند ما عاشقانه وارد می شویم.
* اگر قرار به همکاری است زمان کافی برای تامین لباس ها 
دارید یا به قول آقای مسعود قاسمی مدیر تیم های ملی در 

پنجره ششم از همان لباس های قدیمی استفاده می شود؟
اگر قرار است کار کنیم باید زودتر تصمیم گرفته شود. پیشنهادم 
به آقای قاسمی این است که کمی بزرگ تر فکر کنیم. درست است 
که لباس های پیک )برند قبلی تیم ملی بسکتبال ایران( را داریم اما 
نباید مجانی برایشان تبلیغ کنیم. بسکتبال ایران سالی نزدیک به 
200 هزار دلار ارزش اسپانسرینگ و تامین نامحدود لباس داشته 
و حالا به دلیل تحریم این قرارداد فسخ شده است. حالا که پیک 
پولی نمی دهد دلیلی هم وجود ندارد که لباس هایشان را بپوشیم 
و رایگان تبلیغ کنیم چون این موضوع اعتبار بسکتبال ایران را پایین 
می آورد. تحریم ها یک روز تمام می شود و دوباره می توانیم با این 
شرکت قرارداد ببندیم اما اگر برایشان رایگان تبلیغ کنیم دیگر آنها با 
ما قرارداد نخواهند بست. نه ما بلکه دیگر برندهای ایرانی هم برای 

تیم های ملی شرایط خاصی دارند. 

*سال آینده جام جهانی در پیش است. این رویداد دیگر مثل 
قبل نیست و باید در آن سهمیه المپیک بگیریم. به نظرت 
با شرایط کنونی تیم ملی می تواند بهترین تیم آسیا در جام 

جهانی 2019 شود؟
تغییرات در جام جهانی خیلی خوب است. تعداد تیم ها زیاد 
شده و همین مساله باعث می شود که شانس برای تیم ها از جمله 
ما بیشتر شود. در دوره گذشته جام جهانی ما گروه بسیار سختی 
داشتیم اما جز بازی با برزیل و اسپانیا عملکردمان قابل قبول و خیلی 
خوب بود. برابر فرانسه و صربستان عالی بودیم. از گروه ما سه تیم به 
نیمه نهایی رسیدند. من معتقدم اگر در گروه فیلیپین یا کره جنوبی 
بودیم می توانستیم صعود هم بکنیم. با این وجود و زیاد شدن شانس 
تیم ها معتقدم که قرعه در جام جهانی نقش زیادی در عملکرد و 

نتیجه تیم ملی دارد. 
*جدا از قرعه کشی باید به چه مسائلی توجه کنیم؟

قدم بعدی که باید برداریم حرکت به سمت پیشرفت است. مهم 
بزرگی این قدم نیست مهم این است که به سمت پیشرفت حرکت 
کنیم. به همین دلیل معتقدم می توانیم در جام جهانی خوب کار 
کنیم اما کسب سهمیه المپیک وابستگی زیادی به گروه تیم ملی 

دارد. 
*با توجه به شکست تیم ملی در بازی های آسیایی برابر چین 
و شناختی که از فیلیپین و کره جنوبی داری چقدر شانس 

داریم که بهترین تیم آسیایی باشیم؟
ما به چین باختیم اما اختلاف ما زیاد نیست. تدارکات، سرمایه 
گذاری، لیگ و پول؛ تفاوت ما با چین است. اما در علم و دانش، 
استعداد و غیرت ما خیلی قوی تر از آنها هستیم. به نظرم اگر چین 
لیگی مثل لیگ ایران داشته باشد حتی به جمع چهار تیم اول آسیا 
هم نمی رسد. با شرایط موجود واقعا انتظار داشتن توقع بی جایی از 
بسکتبال است. به نظرم باید مجسمه بازیکنان تیم ملی در هر رده 
سنی را بسازند و هر روز صبح تا شب از آنها تشکر کنند. این بازیکنان 
با هیچی و تنها برای نام ایران فداکاری کردند و رفته اند و جنگیده 
اند. یک زمانی ما می گفتیم تیم ملی باعث می شود در باشگاه بهتر 
قرارداد ببندیم و وضعیت بهتری داشته باشیم اما با لیگ کنونی، 
بازیکن چه انگیزه ای دارد که وارد اردوهای سنگین تیم ملی شود؟ 

اما می آید و تلاش می کند.
*به نظرت لیگ نسبت به گذشته چقدر ضعیف تر شده؟

وضعیت باشگاه ها در حال حاضر خوب نیست و شرایط خیلی 
بدی دارند. زمانی بسکتبال از شغل دوم تبدیل شد به کار و شغل 
اصلی. اما الان پیشنهادم این است که همه بازیکنان کنار بسکتبال 
یک شغل داشته باشند چون چیزی برایشان نمی ماند. ورزشکار در 
سن ما اگر کاری نکرده باشد با مشکلات زیادی روبرو می شود. به 

نظرم خروجی این لیگ چیز جالبی نیست.
*در کنار وضعیت نامناسب باشگاه ها، لیگ هر هفته یک 
بازی دارد که بسیاری از مربیان و بازیکنان معتقدند این مساله 

باعث کم شدن جذابیتش شده. با این نظر موافقی؟
دقیقا موافقم که جذاب نیست. ما در جلسه قبل لیگ خیلی اصرار 
کردیم. با احترام به همه افرادی که در جلسه بودند باید بگویم زمانی 
که وارد جلسه لیگ شدم واقعا خیلی ناراحت شدم. هیچ کسی که 
بتواند موثر باشد را ندیدم. همه افراد حاضر خودشان می توانستند 
10 نفر را معرفی کنند که بهتر از خودشان و مفیدتر هستند. من 
مطئمن بودم از آن جلسه چنین چیزی بیرون می آید. به نظر من 
این مدل فرافکنی است و اینکه بگوییم همه تصمیم ها با خرد جمعی 

گرفته می شود و همه را دعوت می کنیم، فقط شو است. 
* می توان مشکل لیگ را همین نحوه برگزاری دانست؟

قرار است لیگ منظم، با کیفیت و پر رونق باشد و تیم های گردن 
کلفت در آن شرکت کنند. لیگ محصولی است که فدراسیون نشان 
می دهد. باید آنقدر جذاب باشد که کسی وارد آن شود. چه کسی 
می رود و جنس بد می خرد؟ این ها هم که در بسکتبال مانده اند 
یا رودربایستی است یا عشق و علاقه. لیگ ما هیچ جذابیتی برای 
اسپانسرها ندارد. پیشنهاد من این است که به جای اینکه چند 

جلسه چند ساعته بگذاریم و سرپرست های همه باشگاه را دعوت 
کنیم از چند کارشناس دنیا دیده و اهل مطالعه دعوت کنند و آنها 
یک چارت و ساختار بسازند و فدراسیون آن را به باشگاه ها بدهد و 
بگوید باید این عملیاتی شود. نکته مهم این است که ثابت قدم هم 
باشند. آنگاه خواهید دید که 3 سال بعد وضعیت لیگ چطور می 
شود. مشکل ما این است که سنتی فکر می کنیم و مثلا آقای ورژ 
آبکاریان رئیس کمیته مسابقات و داوران فدراسیون درباره همه لیگ 

های بسکتبال نظر می دهد و همان عملی می شود. 
*چه افرادی باید دعوت شوند؟ خود شما حاضرید این کار را 

بکنید؟
اول این را بگویم که در آن جلسه یک آقا از فدراسیون هندبال آمده 
بود که درباره لیگ بسکتبال نظر می داد. اول او را نمی شناختم اما 
بعد فهمیدم در وزارتخانه بوده و در هندبال کار می کرده. خب اگر 
کاربلد هندبال است به همان فدراسیون برود. چرا به بسکتبال آمده؟ 
اگر خوب بود که هندبال او را از دست نمی داد. من نمی توانم یک 
برنامه خوب بنویسم؟ از همه مسوولان فدراسیون های دیگر هم بهتر 

می توانم این کار را انجام دهم. 
ما یک فرقی با آدم های دیگر داریم. فدراسیون باید از امثال من، 
کامرانی،  آفاق، مهدی  اوشین ساهاکیان، حامد  حامد حدادی، 
سعید تابش نیا، بهزاد افرادی و برخی دیگر استفاده کند. من که 
نمی آیم به آقای طباطبایی بگویم به من کار بده. باید از ما دعوت 
اعتبارمان  و  برای حفظ شخصیت  ما  باشند که  و مطمئن  کنند 
بهترین کار را هم انجام می دهیم. به نظرم این افراد که توانمند 
هستند، نه نیاز دارند و نه شخصیتشان اجازه می دهد که خودشان 
بیایند و بگویند ما این کار را انجام می دهیم. من در خانه بنشینم 
کارهای دیگر دارم که می توانم موثرتر باشم. اگر برای بسکتبال کاری 

انجام می دهم برای عشق و ادای دین است.
*در همان جلسه لیگ چرا صحبت نکردی؟

در جلسه لیگ صحبت کردم اما بعد به خودم گفتم؛ برای چه 
از قبل  کسی سخن می گویی؟ یک سری قانون ها و برنامه ها 
طراحی شده بود. یکسری را باید قانع کنم که نه تنها دیدگاه بزرگی 
ندارند بلکه از تجارب بزرگ نسبت به لیگ ایران برخوردار نبوده و نمی 
توانند چیزی که ما می گوییم را تصور کنند. افراد درباره موضوع ها 
به اندازه تجربیات خود صبت می کنند و من زمانی که حرف می زدم 
انگار اصلا زبان من را نمی فهمیدند. باید مسائل را به ریزترین حالت 
می شکافتم. در نهایت هم دستور جلسه بیست تایی به آیتم شماره 
2 هم نرسید اما نکته جالب این بود که از ما امضا گرفتند. من گفتم 

مسائل تمام نشده چرا باید امضا کنیم؟
*می توان فکری به حال فصل بعد کرد یا لیگ همین وضعیت 

را خواهد داشت؟ 
از همین امروز 5 نفر کارشناس و متخصص این حوزه را دعوت کنند و 
از همین الان برای سال آینده برنامه ریزی کنند. برنامه و تاریخ مشخص 
کنند و به باشگاه ها ابلاغ کنند و به کمیته های مختلف بگویند که این 
سیستم باید عملیاتی شود. اینکه یک کمیته بگوید ما نمی توانیم و آن 
یکی بگوید بهتر است این تغییر ایجاد شود، نداشته باشیم. سیستم 
طراحی و عملیاتی شود. از این جلسه ها نگذارند که نتیجه ندارد. این 
روزها برنامه ریزی های زیادی مطرح می شود اما قبل از عملیاتی شدن 
با یک جمله مواجه می شود که سد راه است. »پول نداریم« پاسخی به 
تمام برنامه هایی است که عملی نمی شود. اینکه گفته می شود پول 
ندارند، قانع کننده نیست. من از دور می بینم که در فدراسیون تلاش 
می شود اما خیلی کند است. به شخصه حرکت کند رو به جلو را دوست 
ندارم. مثلا من اگر مدیر باشم و به کارمندم بگویم تا آخر هفته برنامه 
لیگ جوانان را بیاور و نیاورد از فردا دیگر سر کارش نخواهد بود. اینکه 
ترافیک بود، سرما خوردم و وقت کم بود نداریم. دندانی که درد می کند 
و پوسیده است را باید دور انداخت. محافظه کاری جواب نمی دهد و 
نتیجه نمی دهد. اگر این وضعیت ادامه دار شود آدم های موثر دور می 

شوند و افراد چاپلوس نزدیک تر.
جام  به  ملی  تیم  یک  اعزام  فدراسیون  که  ای  *شنیده 
جهانی را به دلیل مشکلات مالی لغو کرده است؟ به نظر شما 

فدراسیون از نظر جذب منابع مالی چطور بوده؟
فدراسیون پول ندارد اما جذب سرمایه کرده است. من ایده آل 
گرا هستم و می گویم یا یک کار باید کامل انجام شود یا انجام نشده 
است. من اینطوری می بینم که از 50 سفر 45 اعزام داشته ایم و 
پول آن را تهیه کرده ایم اما چون 5 اعزام لغو شده کارمان ناقص بوده 
است. من این نوع کار را ناقص می بینم. از 45 اعزام تقدیر می کنم 
اما باید راهی پیدا شود که تیمی از اعزام بازنماند. به نظر من این 
موضوع کاملا به انتخاب افراد درست بستگی دارد. این افراد درست 
هستند که کار اصولی انجام می دهند. یک مثال خوب اینستاگرام 
فدراسیون است. همه معتقدیم که خوب کار می کند. کارشان را بلد 
هستند و همه از فعالیت اینستاگرام راضی. اما مثلا کانال تلگرام 
همچنان ضعیف است. پس افراد متخصصی هستند که با همین 
مشکلات اقتصادی بیایند و کار درست را انجام بدهند. ما باید از 
آنها دعوت کنیم که بیایند. اینکه یک کمیته فدراسیون موفق نیست 
ربطی به پول ندارد. دلیلش این است که رئیس آن کمیته این کاره 

نبوده. باید افراد متخصص را دعوت کنیم.
*موضوعی که اکنون خیلی نگران کننده به نظر می رسد 
دلخوری برخی از افرادی است که در جامعه بسکتبال اعتبار 
دارند. شاید آنطور که خودت گفتی نحوه اعتراض بازیکنان 
حامد  چون  افرادی  دلخوری  اما  نبوده  درست  مشکلات  به 
حدادی، مهدی کامرانی، اوشین ساهاکیان و ارسلان کاظمی 
برای بسکتبال قابل قبول نیست. این افراد از بسکتبال دور 

باشند بسکتبال ضرر نمی کند؟
کاملا با حرف شما موافقم. من با نحوه اعتراض بازیکنان مخالف 
بودم و به آنها گفتم. اما از آن طرف هم گفتم که این ها حق دارند 
و این ها نباید دلخور باشند. مشکل واقعا وجود دارد اما نحوه بیان 
درست نبوده چون به سمت حل مشکل نبود. غر زدن تاثیری ندارد 
اما اگر قانع کنیم همه چیز درست می شود. شاید بیان اعتراضات به 
شکلی بزرگنمایی شده بود اما واقعا مشکلات وجود دارد. من هیچ 
وقت مصاحبه نمی کنم که غر بزنم یا انتقاد کنم. جای انتقاد صمد 
نیکخواه بهرامی در روزنامه نیست. من مخالفتم را جایی اعلام می 
کنم که تاثیرگذار باشد و بدانم حرفم عملی می شود. اگر در روزنامه 
بگویم غذای اردو بد است غذا خوب می شود؟ نه فقط وجهه خودم 

خراب می شود بلکه یک عده با من دشمن می شوند. 
*راه حلت چیست؟

به نظرم باید یک کمیته ارزیابی اردوهای ملی برگزار شود. چند 
ملی پوش و با چند مربی بیاند و صحبت کنند. مشکلات را بشناسند 
و حل کنند. من می دانم بازیکنان خیلی جاها نجابت می کنند 
و مشکلات را نمی گویند اما باید به آنها فضای صحبت داد. واقعا 

برخی مشکلات قابل حل است. 
از مصاحبه ات در جریان آن مشکلات،  بعد  *شنیدی که 

خیلی ها گفتند که از فدراسیون حمایت کرده ای؟
بله خیلی ها گفتند اما آنها که مرا می شناسند می دانند که من 
نه در باندی می روم و نه با جناحی هستم و همیشه واقعیت ها را 
می گویم و در باند منفعت بسکتبال هستم. نظرم را می دهم اگر هم 
اشتباه باشد آن را قبول می کنم. خیلی ها گفتند چرا انتقاد نمی 
کنی و فدراسیون را نمی زنی. من هم گفتم چماق که نیستم. من 
زمانی باید حرف بزنم که بدانم تاثیر می گذارد. آن قضیه هم تمام شد 
و رفت و فقط ارسلان چوبش را خورد. همه ناراحت و ناراضی بودند 
و نباید فقط او جریمه می شد. به هر حال قربانی شد و از این ماجرا 

درس خواهد گرفت. 
*خیلی ها هم گفتند مصاحبه ات برای عقد قرارداد برای 

تامین لباس های تیم ملی بوده.
)با خنده( این را هم شنیده ام اما خود شما بعد از چند هفته از 
آن مصاحبه به من خبر دادید که پیک قراردادش را فسخ کرده و من 
حتی خبر نداشتم. اما عادلانه قضاوت کنید هر رئیسی که بخواهد 
با یک تولیدی داخلی کار کند آیا نباید اولویتش من باشم؟ برند من 
تخصصی بسکتبال است و خودم سال ها در بسکتبال بودم و می 
توانم بهترین کار را ارائه کنم. حالا می خواهند فشار بیاورند که با من 

قرارداد بسته نشود؟
*موضوعی مطرح است که انتقاد به برخی فعالیت های یک 
نفر است. انتقادهای زیادی به شخص مسعود قاسمی مدیر تیم 
های ملی می شود و مصاحبه او نیز باعث ایجاد حواشی در تیم 
ملی شد. به عنوان کاپیتان تیم ملی نظرت درباره نحوه مدیریت 

او چیست؟
هر فرد دیگری جای مسعود قاسمی بود نیز با انتقادهایی روبرو 
می شد. بعضی انتقادها به ایشان وارد است، من هم انتقاد دارم 
اما این انتقادها در جهت بهتر شدن کار تیم ملی است. نکته مهم 
این است که قاسمی باشد یا نباشد من و امثال من نباید درباره او 
صحبت کنیم. حرف زدن درباره سمت مدیریت و سرپرستی تیم ملی 
وظیفه ما نیست. به نظر من مهم این است که انتقاد را بشنویم و اگر 
درست است برطرف کنیم. من اگر رئیس فدراسیون باشم یک نفر را 
به عنوان سرپرست تیم ملی انتخاب می کنم اما تا نباشم نمی گویم 
چه کسی باشد یا نباشد. بود و نبود من، این یا آن مهم نیست. مهم 
این است که برای تیم ملی و پیشرفت بسکتبال تلاش کنیم. درست 
بودن مسیر خیلی مهم است. قدمی به اندازه قدم فیل نمی خواهیم 
برداریم. یک قدم به اندازه مورچه برداریم اما در مسیر درست و از 

راه خارج نشویم. 

سرمربی تیم ملی والیبال ایران با بیان اینکه از رتبه سیزدهمی در مسابقات قهرمانی جهان 
راضی نیست، گفت: مقصر نتایج ضعیف تیم ملی من نیستم.

ایگور کولاکوویچ که هفته گذشته برای مذاکره با افشین داوری سرپرست فدراسیون والیبال به 
ایران سفر کرده بود، دیروز در یک نشست خبری به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.

کولاکوویچ درباره موضوع تمدید قراردادش گفت: قراردادم را با داوری تمدید نکردم. از زمان 
ریاست احمد ضیایی در فدراسیون والیبال قراردادی داشتم که یک پیوست داشت و الان آن را 

قانونی می کنیم. اگر ضیایی از عملکرد من راضی نبود می توانست قراردادم را فسخ کند.
وی افزود: در جلسه با داوری نخستین سوالی که پرسیدم این بود که دوست دارید با من ادامه 
دهید؟ دوست ندارم جایی کار کنم که مرا نخواهند یا مجبور باشند با من ادامه بدهند. در پیوستی 
که امضا کردیم هیچ بندی وجود نداشت که بر اساس آن فدراسیون مجبور باشد مرا حفظ کند. 
داوری گفت وقتی از شما دعوت کردیم یعنی می خواهیم کار را ادامه دهیم. اینکه چرا ضیایی 

نمی خواست با من همکاری کند باید از خودش بپرسید اما من چنین احساسی نداشتم.
*سهمیه المپیک مهمترین هدف سال آینده است

سرمربی تیم ملی والیبال ایران گفت: سال آینده سال سختی برای ما خواهد بود. لیگ 
ملت های والیبال، قهرمانی آسیا، جام جهانی و انتخابی المپیک را در پیش داریم و اگر نتوانیم 
در این مرحله، سهمیه المپیک را کسب کنیم باید سال بعد از آن در یک تورنمنت دیگر به میدان 

برویم.
وی افزود: مسابقات زیادی در پیش است و به اندازه کافی وقت نداریم. 9 بازیکن ایران در خارج 
از کشور بازی می کنند. اگر آنها را به تیم ملی دعوت کنم تازه می توانند اواسط ماه می )اواخر 
اردیبهشت( به تمرینات ملحق شوند. برای مسابقات دوستانه کار خیلی سخت است چون وقت 
نداریم. سعی خواهم کرد یک هفته قبل از لیگ ملت ها حداقل یک بازی دوستانه با یک تیم 
قوی داشته باشیم. کولاکوویچ گفت: در 2 سال گذشته بیشتر سعی کردم از بازیکنان جوان 
استفاده کنم اما چون آنها امسال در رده سنی خود رقابت های جهانی دارند نمی توانم به اندازه 
کافی از آنها بهره ببرم. تیم ملی بزرگسالان از همه مهمتر است اما باید برای تیم جوانان هم جای 
خاص خودش را نگه داریم. بزرگترین مشکل من نحوه استفاده از بازیکنان جوانان است. تقویم 
بسیار فشرده است و الان نمی توانم بگویم چه کاری خواهیم کرد. مهمترین مسابقات نیز برای 

ما انتخابی المپیک است.
*با کادر فنی اختلافی ندارم

وی درباره اینکه گفته می شود با اعضای کادر فنی تیم ملی اختلاف دارد، گفت: نمی دانم این 
حرف ها از کجا آمده چون هیچ مشکلی با هم نداشتیم. از روز اول تا آخر مثل یک تیم با هم کار 
کردیم. اگر ضیایی این حرف را زده بهتر است از خودش بپرسید. قبلا هم گفته بودم از اینکه رتبه 
سیزدهم قهرمانی جهان را به دست آورده ایم اصلا راضی نیستم. از روز اول تا روز آخر تمام تلاشم 
را کردم و نمی توانم بگویم مقصر این نتایج بودم. مقصر نتایج تیم ملی من نیستم. مسئولیت دارم 

اما احساس نمی کنم که من مقصرم.
*هواداران قدرت واقعی والیبال ایران هستند

قدرت  احترام می گذارم. هواداران  ایران خیلی  مردم  به  والیبال گفت:  ملی  تیم  سرمربی 
واقعی والیبال ایران هستند. طبیعی است که توقع طرفداران بالا باشد. به خاطر همین هم به 
آنها طرفدار می گویند. آنها دوست دارند تیم ملی بهترین نتیجه را به دست بیاورد. تنها قولی 
که می توانم بدهم این است که من و کادر فنی سعی می کنیم بهترین نتایج را برای تیم ملی به 

دست آوریم. از شما خواهش می کنم درباره قرارداد صحبت نکنید چون نمی توانم پاسخ بدهم.
*از رتبه ایران در مسابقات جهانی راضی نیستم

وی درباره عملکرد تیم ملی ایران در مسابقات جهانی گفت: از رتبه سیزدهم راضی نیستم. 
وقتی درباره نتایج صحبت می کنیم، حتما باید حاشیه های اطرافش را هم بدانید. دوست ندارم 
از خودم و نتایجی که به دست آوردیم تعریف کنم چون این یک کار تیمی بوده است. یکی از 

نتایجی که واقعا قابل احترام و تعریف است مدال برنزی است که سال 2017 در جام قهرمانان 
بزرگ جهان به دست آوردیم. در آن رقابت ها فقط به برزیل باختیم و آمریکا، ایتالیا، فرانسه و ژاپن را 
بردیم. در تاریخ والیبال ایران این اولین مدال جهانی است. این را هم هیچ وقت یادآوری نمی کنید 

که این نخستین مدال تیمی ایران در تمام رشته هاست.
*خواستم خوش خبر با تیم ملی همکاری کند

کولاکوویچ درباره امیر خوش خبر که در دوران ریاست احمد ضیایی از سمت سرپرستی تیم 
ملی کنار گذاشته شد، گفت: خوش خبر نه تنها در ایران بلکه در تمام دنیا شناخته شده است. 
رفتار، دانش و روانشناسی او آنقدر کامل است که می تواند به تیم ملی کمک کند. با داوری درباره 
خوش خبر صحبت کردم. شرطی نگذاشتم اما یکی از خواسته های من همکاری دوباره او با تیم 
ملی بود. با اینکه مدت کوتاهی است داوری را می شناسم احساس می کنم جرات و دانش خوبی 
دارد و می تواند موفق باشد. واقعا دوست دارم خوش خبر جزئی از تیم ما باشد و اگر دست من بود 

همین الان او را می آوردم.
*به بازیکنان جوان می گویم صبر داشته باشید

وی درباره جوان گرایی در تیم ملی گفت: نخستین باری که به ایران آمدم فدراسیون از من 
خواست که در تیم ملی جوان گرایی کنم. این کار به تدریج و با سرعت کم انجام می شود. نسلی 
که طلای نوجوانان جهان را گرفت یکی از بهترین هاست و می خواهیم از آنها استفاده کنیم. تمام 
مدت از جوانان استفاده خواهم کرد. فقط با استفاده از جوانان می توانیم نتایج خوبی کسب 
کنیم. سرمربی تیم ملی والیبال ادامه داد: در مسابقات جهانی سال قبل فقط سه بازیکن از آن 
نسل یعنی مرتضی شریفی، محمدرضا حضرت پور و امیرحسین توخته را در اختیار داشتیم. 
همچنین صابر کاظمی هم در تیم ملی حضور داشت. در ایران بازیکنانی در این سن هستند 
که استعداد بالایی دارند. به بازیکنان جوان و خبرنگاران می گویم که صبر داشته باشید. همه ما 
جوان بودیم و فراز و نشیب های زیادی داشتیم. وقتی جوانان با بزرگسالان ترکیب شوند می توانند 

یک تیم خوب را تشکیل دهند.
*طلبم ربطی به بازگشتم به تیم ملی نداشت

وی خاطرنشان کرد: طلبی که از فدراسیون داشتم هیچ ربطی به بازگشتم به تیم ملی نداشت. 
هر روز منتظر بودم که از ایران تماس بگیرند و برنامه را به من بگویند. خودم به ضیایی نامه زدم و 
برنامه ام را پرسیدم. متاسفانه جواب درستی نگرفتم اما از زمانی که داوری آمده هر روز با هم در 
ارتباط هستیم. درباره اینکه آیا طلبم را به دست می آورم یا خیر فکر نمی کنم چون یک مربی 
حرفه ای هستم. کولاکوویچ افزود: دوست ندارم به حاشیه بروم. سال اولی که کارم در تیم ملی 
ایران تمام شد از ژاپن به صربستان برگشتم. این بار هم دقیقا همینطور بود. بعد از بلغارستان 
که خیلی نزدیک به کشورم است به صربستان برگشتم. به کشورم رفتم که با خانواده ام باشم و 
استراحت کنم تا از طرف فدراسیون به من خبر بدهند. می دانم خوش خبر مشکلات زیادی با 

فدراسیون داشت اما هیچ وقت این صحبت ها را به من انتقال نمی داد.
*بازیکنان به جای من تصمیم نمی گیرند

بحثی  چنین  چرا  دانم  نمی  نمی فهمم.  را  ملی  تیم  در  بازیکن سالاری  بحث  گفت:  وی 
پیرامون سعید معروف مطرح می شود. فقط یک بار از طریق ایمیل با معروف ارتباط گرفتم و 
درباره وضعیتش در ایتالیا پرسیدم. از 1997 مربی تیم های مختلف ملی هستم. تمام نتایج و 

موفقیت هایی که به دست آوردم فقط به خاطر تصمیماتی است که خودم گرفتم.
سرمربی تیم ملی والیبال ادامه داد: همیشه با بازیکنان بزرگ کار کردم. در زندگی من بازیکنانی 
مثل معروف زیاد بودند که به همه آنها احترام گذاشتم. مثل اینکه در ایران هم برای امیر غفور و 
سیدمحمد موسوی احترام قائل هستم. یکی از تیم هایی که احساس می کنم از سوی بازیکنان 
به کار من احترام گذاشته می شود، ایران است. اگر نتوانم کشتی را که ناخدای آن هستم، درست 
هدایت کنم از آن پیاده می شوم. قبلا این صحبت ها را شنیده بودم که بازیکنان برای تیم ملی 

تصمیم می گیرند اما در تیم من چنین چیزهایی وجود ندارد.

وی افزود: نمی دانم چه کسی گفته که اگر خوش خبر نباشد در تیم ملی بازی نمی کند. اگر 
خواستم خوش خبر به تیم ملی برگردد به این خاطر بود که او حرفه ای کار می کند. اصلا بازیکنانی 
که آماده هستند و نمی خواهند برای تیم ملی بازی کنند دعوت نمی کنم. آنها باید به مردم توضیح 
دهند. مردم ایران آنها را به تیم ملی دعوت می کنند، نه من. اصلا برای من عاقلانه نیست که یک 
بازیکن بگوید به خاطر یک موضوعی نمی خواهم برای تیم ملی بازی کنم چون تیم ملی برای 

کل مردم ایران است.
*تمام بازی های لیگ را دنبال کردم

کولاکوویچ گفت: از روز اول لیگ، تمام بازی ها را تماشا کردم. از طریق فدراسیون ویدئوی 
تمام مسابقات به دست من می رسد. همچنین تمام بازیکنانی که در اروپا هستند را هم پیگیری 
می کنم. مرحله پلی آف لیگ را از نزدیک می بینم. کار اصلی من درست بعد از پایان لیگ ایران 

خواهد بود.
*مقصر را نباید تیرباران کرد

وی درباره اینکه چرا خود را مقصر نتایج تیم ملی در قهرمانی جهان نمی داند؟ گفت: گفتم 
مسئول هستم اما مقصر نیستم. از اینکه رتبه سیزدهم را به دست آوردیم ناراحتم اما جلوی آیینه 
نمی ایستم و به خودم نمی گویم که تو مقصر هستی. از روز اول همراه دوستانم تمام علم و دانش 
خود را برای تیم ملی استفاده کردیم. شما شاید بگویید من کیفیت خاصی نداشتم که تیم ملی 

نتیجه نگرفت اما باز هم می گویم جلوی آیینه به خودم نمی گویم مقصر هستم.
سرمربی تیم ملی والیبال ادامه داد: چرا اصلا دنبال مقصر می گردید؟ مگر چه انتظاری 
داشتید؟ اگر کسی کم کاری کرده باشد بحث جدایی است اما وقتی همه تمام تلاش خود را 
کردند این حرف درست نیست. مخالف این هستم که بگوییم فلان فرد مقصر است و باید او 
را تیرباران کرد. نتایج جزئی از ورزش است و ممکن است یک بار سیزدهم یا هشتم شوید. 
فدراسیون کیفیت کار ما را دیده و تحلیل کرده است. بعد از 9 سال سرمربی گری صربستان 
استعفا دادم چون احساس کردم یک جا تصمیم اشتباهی گرفتم. اما اینجا احساس مقصر بودن 

ندارم.
*انتخابی المپیک سخت تر از المپیک است

کولاکوویچ درباره حضور تیم ملی در المپیک 2020 توکیو گفت: 12 تیم از طریق مسابقات 
سنگین و مشکل، سهمیه المپیک می گیرند. نتیجه گرفته در مسابقات انتخابی خیلی سخت تر از 
خود المپیک است. ایران فقط یک بار توانسته به المپیک برود. من با صربستان سه دوره المپیک 
را سپری کردم اما پس از آن صربستان نتوانست به المپیک برود. حق ایران است که در المپیک 
باشد اما راه بسیار سخت است. وقتی وارد المپیک شدیم می توانیم راجع به اینکه چه مقامی 

بیاوریم صحبت کنیم.

کولاکوویچ: مقصر ناکامی تیم ملی نیستم
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پیشگیری از آرتریت با کمک رژیم غذایی
چای سبز می تواند به کاهش درد آرتریت و تخریب غضروف کمک کند. چای سبز حاوی 
پلی فنول هاست که این آنتی اکسیدان ها آسیب دیدگی غضروف و التهاب را کاهش 

می دهند.
مفاصل دردناک، تغییر شکل انگشتان و درد آزاردهنده همگی می توانند به آرتریت 
)التهاب مفصل( اشاره دارند. آرتریت اصطلاحی است که برای بیماری یا درد مفاصل 
استفاده می شود. آرتریت یکی از دلایل اصلی ناتوانی و از کارافتادگی مردم در جهان 
محسوب می شود. اگر به آرتریت مبتلا هستید، از این موضوع آگاهید که حتی موارد 
خفیف نیز می توانند تا چه اندازه دردناک باشند. از آنجایی که آرتریت شامل التهاب مزمن 
می شود، فرد در معرض بیماری قلبی و دیگری بیماری های مرتبط با التهاب نیز قرار دارد. 
چهار گروه پایه برای آرتریت وجود دارند که شامل انحطاطی )استئوآرتریت یا آرتروز(، التهابی 
)آرتریت روماتوئید(، عفونی )ناشی از یک عفونت(، و متابولیک )نقرس( می شوند. تمام این 

گروه ها حداقل تا حدی به یک رژیم غذایی ضد التهاب واکنش مثبت نشان می دهند.
C مواد غذایی سرشار از ویتامین

ویتامین C پیشرفت استئوآرتریت را کند می سازد. از منابع غذایی خوب برای این ماده 
مغذی می توان به پرتقال، توت فرنگی، آناناس، طالبی، بروکلی، گوجه فرنگی، و فلفل 
اشاره کرد. شما می توانید این مواد غذایی را به صورت خام، تفت داده یا اندکی بخارپز 
مصرف کنید. در شرایطی که می توان از مکمل های ویتامین C نیز استفاده کرد، اما خطر 
مصرف بیش از حد این ویتامین وجود دارد که می تواند به تشکیل سنگ های کلیه منجر 
شود. مصرف مواد غذایی حاوی ویتامین C به بدن در جذب مقدار مورد نیاز و دفع مازاد 
این ویتامین کمک می کند. ویتامین C به عنوان یک آنتی اکسیدان نیز عمل کرده و به 
نابودی رادیکال های آزاد کمک می کند که کاهش التهاب و خطر ابتلا به آرتریت را در پی 
دارد. همچنین، این ماده مغذی در ترمیم استخوان ها، غضروف و دیگر اجزاء اسکلتی 

نقش دارد.
مواد غذایی سرشار از آنتوسیانین ها

آنتوسیانین ها، آنتی اکسیدان هایی هستند که در میوه ها و سبزی های به رنگ قرمز 
تیره یا بنفش یافت می شوند. آنتی اکسیدان ها با رادیکال های آزاد مقابله کرده و آنها را 
از بین می برند. اگر به نقرس یا استئوآرتریت مبتلا هستید، مصرف گیلاس ترش یا آب 
گیلاس ترش شیرین نشده را مد نظر قرار دهید. آنتوسیانین ها از خواص ضد التهاب، ضد 
ویروس، و ضد سرطان نیز برخوردار هستند. آنها نشان داده اند که توانایی کمک به بهبود 
بیماری قلبی، چاقی، و عفونت های دستگاه ادراری را دارند. از دیگر منابع غذایی خوب 

برای آنتوسیانین ها می توان به توت فرنگی، تمشک، بلوبری، انگور و شاه توت اشاره کرد.
مواد غذایی سرشار از امگا-3

اسیدهای چرب امگا-3 چربی هایی سالم هستند. بدن انسان تقریبا برای هر چیزی، از 
بهبود قدرت بینایی تا تقویت انرژی و مبارزه با پیری به این مواد مغذی نیاز دارد. اسیدهای 

چرب امگا-3 با بهبود شرایط روماتیسم و آرتروز نیز پیوند خورده اند.
راحت ترین روش برای دریافت اسیدهای چرب امگا-3 مصرف ماهی های چرب است که 

از آن جمله می توان به سالمون، تن، خالمخالی و ساردین اشاره کرد.
اگر علاقه ای به مصرف ماهی ندارید می توانید مصرف دانه های چیا، گردو، تخم مرغ و 

مغزهای خوراکی را برای دریافت اسیدهای چرب امگا-3 مد نظر قرار دهید.
همچنین، برای بهره مندی از فواید اسیدهای چرب امگا-3 می توانید روغن زیتون فوق 

بکر، روغن آووکادو و روغن گردو مصرف کنید.
زردچوبه

زردچوبه ادویه ای پر استفاده در جهان است که علاوه بر بهبود عطر و طعم غذا می تواند 
فواید سلامت مختلفی را نیز ارائه کند. زردچوبه حاوی کورکومین است که از خواص ضد 
التهاب و آنتی اکسیدانی سود می برد. دیر زمانیست که از زردچوبه برای درمان بیماری های 
التهابی استفاده می شود و پژوهش های علمی نیز فواید این ماده غذایی را تایید کرده اند.

مکمل های زردچوبه نیز در دسترس هستند که روشی ساده برای بهره مندی از فواید 
این ماده غذایی محسوب می شوند. برای افزایش جذب کورکومین موجود در زردچوبه می 

توانید فلفل سیاه را به رژیم غذایی خود اضافه کنید.
ویتامین D و کلسیم

از آنجایی که آرتریت یک بیماری استخوانی است، برای پیشگیری و بهبود شرایط آن باید 
از استخوان های خود محافظت و پشتیبانی کنید. در همین راستا، به دو ماده مغذی کلسیم 
و ویتامین D نیاز دارید. یکی از راحت ترین گزینه ها برای دریافت این دو ماده مغذی مصرف 
لبنیات است. انواع کم چرب را انتخاب کرده و ماست یونانی را به جای ماست معمولی 
مصرف کنید تا از بیشترین فواید برخوردار شوید. محصولات لبنی با کمترین میزان قند 
و چربی را انتخاب کنید. از دیگر منابع غذایی خوب برای کلسیم و ویتامین D می توان به 
سبزی های برگدار، مانند اسفناج، کیل، و بروکلی اشاره کرد. بروکلی حاوی سولفورفان نیز 
است که این ماده روند آسیب دیدگی غضروف را کند می سازد. سبزی ها را به صورت خام، 

تفت داده یا اندکی بخارپز مصرف کنید.
چای سبز

چای سبز می تواند به کاهش درد آرتریت و تخریب غضروف کمک کند. چای سبز حاوی 
پلی فنول هاست که این آنتی اکسیدان ها آسیب دیدگی غضروف و التهاب را کاهش می 
دهند. همچنین، این نوشیدنی مفید حاوی اپیگالوکاتچین-3-گالات است که این آنتی 
اکسیدان در توقف تولید برخی مولکول ها که شرایط آرتریت روماتوئید را وخیم تر می سازند، 
نقش دارد. چای سبز به پیشگیری از سرطان، چربی سوزی، و کاهش افسردگی نیز کمک 
می کند. بی تردید، افزودن این نوشیدنی سالم به رژیم غذایی روزانه برای شما مفید خواهد 
بود. البته نباید با افزودن شکر یا شیرین کننده های مصنوعی فواید سلامت چای سبز را 

از بین ببرید.
فیبر

فیبر سطوح پروتئین واکنشی C )CRP( را کاهش می دهد. این پروتئین نشانگری است 
که به پزشکان در تشخیص بیماری قلبی، دیابت، و برخی انواع آرتریت کمک می کند. 

افزودن فیبر به رژیم غذایی از جهات مختلفی اهمیت دارد.
از بهترین منابع غذایی برای فیبر می توان به دانه های چیا، نان های غلات کامل )به 
استثنای گندم(، برنج قهوه ای، جو، و لوبیاها اشاره کرد. به عنوان یک مزیت جانبی، 
با مصرف این قبیل مواد غذایی اسید فولیک و برخی دیگر از مواد مغذی مهم که برای 

سلامت انسان مفید هستند را نیز دریافت می کنید.
سخن پایانی

فرسایش عادی استخوان ها و غضروف ها، افزایش سن، مصرف مواد غذایی التهاب زا و 
برخی عفونت ها می توانند به آرتریت منجر شوند. دنبال کردن یک رژیم غذایی ضد التهاب 
برای کمک به کاهش علائم آرتریت و بهبود سلامت قلب، کاهش خطر دیابت و سرطان 
اهمیت دارد. در همین راستا، از مصرف گوشت های فرآوری شده، شکر، شیرین کننده 
های مصنوعی، چربی های ترانس، و برنج/نان/پاستای سفید پرهیز کنید. سالم ترین 
کربوهیدارت ها را انتخاب کرده و میزان مصرف را محدود کنید. نیازی نیست به ناگاه رژیم 
غذایی خود را کاملا تغییر دهید، بلکه می توانید به تدریج مواد غذایی مضر را حذف کرده و 

گزینه های سالم را جایگزین آنها کنید.

چگونه سرماخوردگی و آنفلوآنزا را از یکدیگر 
تشخیص دهیم؟

برخی از علائم سرماخوردگی و آنفلوآنزا مشابه یکدیگر هستند و به همین دلیل اغلب افراد 
ممکن است نتوانند این دو بیماری را به درستی از یکدیگر تشخیص دهند.

به گزارش ایسنا، سرفه، سردرد و احساس خستگی از علائم مشترک بین سرماخوردگی 
و آنفلوآنزا هستند.

سایت تخصصی مدیکال دیلی در مطلبی در این باره آورده است اگرچه مراجعه به پزشک 
برای تشخیص دقیق این دو بیماری و در نتیجه درمان مناسب ضروری است اما تفاوت های 

اساسی بین آن ها شامل موارد زیر است:
شروع بیماری 

در مواقع ابتلا به سرماخوردگی شروع علائم به تدریج اتفاق می افتد. علائمی همچون 
آبریزش بینی یا سرفه چند روز طول می کشد تا پیشرفت کند و برای مدت یک هفته ادامه 

پیدا خواهد کرد. در حالی که علائم آنفلوآنزا نسبتا ناگهانی آغاز می شود و شدیدتر است.
تب 

معمولا  کند.  کمک  یکدیگر  از  بیماری  دو  این  دادن  تمیز  به  می تواند  بدن  دمای 
سرماخوردگی با تب همراه نیست و اگر به تب منجر شود خیلی خفیف است. هرچند، 
درصورتیکه تب ناگهانی ظاهر شود و حدود 3۷ تا 3۸ درجه سانتی گراد باشد احتمال ابتلا 

به آنفلوآنزا بیشتر است.
فصل 

اگرچه احتمال ابتلا به سرماخوردگی در فصل زمستان بیشتر است اما امکان ابتلا به 
آن در سه فصل دیگر نیز وجود دارد. این در حالی است که آنفلوآنزا یک بیماری فصلی به 
حساب می آید. به طور معمول دوره این بیماری از اواسط پاییز تا اواخر زمستان است. علائم 

این بیماری در این بازه زمانی از سرماخوردگی شدیدتر است.
درد و ضعف 

درد ناشی از سرماخوردگی کاملا قابل تحمل است اما در مبتلایان به آنفلوآنزا درد شدیدتر 
بوده و بیمار در ناحیه قفسه سینه احساس درد و ناراحتی دارد. همچنین در آنفلوآنزا بیمار 

درد شدیدی را در تمامی عضلات بدن احساس می کند.

دوپامین مسئول انگیزه، حافظه، توجه و حتی تنظیم حرکات 
بدن است. وقتی دوپامین به مقدار زیاد ترشح می شود، احساس 
لذت و پاداش می آفریند که می تواند انگیزه بخش برای رفتارهایی 
به کاهش  بودن سطح دوپامین منجر  پایین  اما  باشد.  خاص 
انگیزه و اشتیاق برای چیزهایی که می شود که بیشتر افراد را 

هیجان زده می کند.
دوپامین هورمون پیام رسان مهمی در مغز است که عملکردهای 
زیادی دارد. دوپامین مسئول انگیزه، حافظه، توجه و حتی تنظیم 
حرکات بدن است. وقتی دوپامین به مقدار زیاد ترشح می شود، 
احساس لذت و پاداش می آفریند که می تواند انگیزه بخش برای 
رفتارهایی خاص باشد. اما پایین بودن سطح دوپامین منجر به 
کاهش انگیزه و اشتیاق برای چیزهایی که می شود که بیشتر 
درون  در  معمولًا  دوپامین  سطح  می کند.  هیجان زده  را  افراد 
سیستم عصبی به خوبی تنظیم می شود اما برای افزایش طبیعی 

آن راهکارهایی نیز وجود دارد.
1. به اندازه ی کافی پروتئین بخورید

پروتئین از واحدهای سازنده ی کوچک تری به نام آمینواسید 
درست می شود. ۲3 نوع متفاوت آمینواسید وجود دارد که برخی 
از آن ها را بدن می تواند بسازد و بقیه را باید از راه تغذیه دریافت 
کنید. یکی از آمینواسیدها به نام تیروزین نقش مهمی در تولید 
دوپامین دارد. آنزیم های بدن می توانند تیروزین را به دوپامین 
تبدیل کنند، بنابراین داشتن مقدار کافی تیروزین برای تولید 

دوپامین ضروری است.
تیروزین به طور طبیعی در غذاهای پروتئین دار مانند بوقلمون، 
گوشت گوساله، تخم مرغ، سویا و حبوبات وجود دارد. مطالعات 
نشان می دهند افزایش مقدار تیروزین در رژیم غذایی می تواند 

سطح دوپامین را در مغز بالا ببرد.
2. کمتر چربی های اشباع بخورید

مطالعات نشان داده اند چربی های اشباع مانند انواعی که در 
چربی های حیوانی، کره، لبنیات پُرچرب، روغن پالم و روغن 
نارگیل وجود دارند اگر زیاد مصرف شوند می توانند سیگنال دهی 
دوپامین را در مغز مختل کنند. برخی محققان معتقدند رژیم های 
غذایی سرشار از چربی های اشباع می توانند التهاب را در بدن بالا 

ببرند و منجر به تغییراتی در سیستم دوپامین بشوند.
3. پروبیوتیک بخورید

ارتباط  مغز  و  روده  دریافته اند  محققان  اخیر  سال های  در 
زیرا  می نامند  دوم  مغز  را  روده  گاهی  دارند.  هم  با  تنگاتنگی 
مولکول های  که  است  زیادی سلول های عصبی  تعداد  دارای 
تولید می کنند. حالا معلوم  را  مانند دوپامین  سیگنال دهنده 
شده که انواع خاصی از باکتری ها که در روده زندگی می کنند نیز 

می توانند دوپامین تولید کنند.
علت ارتباط خلق و خو با پروبیوتیک ها و سلامت روده ها هنوز 
تولید  که  دارد  وجود  احتمال  این  اما  نیست.  مشخص  دقیقاً 
دوپامین در چگونگی بهبود خلق و خو توسط پروبیوتیک ها نقش 
داشته باشد اما برای تعیین تأثیر دقیق آن به تحقیقات بیشتری 

نیاز است.
4. لوبیا مخملی بخورید

 L-dopa لوبیای مخملی به طور طبیعی حاوی مقدار زیادی
است که مولکول پیش درآمد برای دوپامین است. مطالعات نشان 
بیماران  را مخصوصاً در  لوبیا می تواند دوپامین  این  می دهند 
پارکینسون افزایش بدهد. اگر در جایی زندگی می کنید که به این 

گیاه آسیای شرقی دسترسی دارید، از فواید آن بهره مند شوید.
5. به طور منظم ورزش کنید

ورزش برای افزایش اندورفین توصیه می شود. بهبود در خلق و 
خو را می توانید تنها ده دقیقه بعد از فعالیت هوازی ببینید اما بعد 
از ۲0 دقیقه به بیشترین میزان خود می رسد. این تأثیرات تماماً 
به دلیل تغییرات در دوپامین نیستند اما طبق یافته های علمی، 

ورزش می تواند سطح دوپامین را در مغز افزایش دهد.
مطالعه ای نشان داده یک ساعت یوگا، شش جلسه در هفته 

می تواند دوپامین را به میزان قابل توجهی افزایش بدهد.
ورزش های منظم هوازی نیز برای افراد مبتلا به پارکینسون 
بسیار مفید است. در این بیماری سطوح پایین دوپامین باعث 

اختلال در توانایی مغز برای کنترل حرکات بدن می شود.
6. به اندازه کافی بخوابید

وقتی دوپامین در مغز ترشح می شود، احساس هوشیاری و 
بیداری ایجاد می کند. مطالعات نشان داده دوپامین به مقدار 
زیاد صبح ها ترشح می شود، یعنی زمانی که وقت بیدار شدن 
است و این میزان در عصر که زمان به خواب رفتن است افت 
می کند؛ اما کمبود خواب می تواند این ریتم طبیعی را به هم بزند. 
وقتی مجبورید شب بیدار بمانید، صبح روز بعد، دسترس پذیری 

گیرنده های دوپامین در مغز به میزان زیادی کاهش می یابد.
داشتن خواب کافی و باکیفیت کمک می کند سطح دوپامین 
متعادل بماند و در طول روز، احساس هوشیاری داشته باشید و 

عملکردتان بهتر شود.
7. به موسیقی گوش دهید

افزایش  برای  مفرحی  راه  موسیقی می تواند  به  دادن  گوش 
دوپامین در مغز باشد. مطالعات متعددی دریافته اند گوش دادن 
به موسیقی، فعالیت را در قسمت پاداش و لذت مغز افزایش 
دادن  گوش  هستند.  دوپامین  گیرنده های  از  پُر  که  می دهد 
به موسیقی به بیماران پارکینسون کمک می کند مهارت های 

حرکتی خود را بهبود بدهند.
8. مدیتیشن کنید

مدیتیشن، تکنیکی برای پاکسازی ذهن، تمرکز و جریان افکار 
بدون قضاوت یا غرق شدن در آن هاست. مدیتیشن را می توانید 
نشسته و یا حتی در حال راه رفتن نیز انجام دهید. مطالعه ای 
جدید نشان داده این فواید مدیتیشن ناشی از افزایش دوپامین 

در مغز هستند.
9. به اندازه کافی آفتاب بگیرید

بیماری اختلال خلقی فصلی وضعیتی است که طی ماه های 
نور  معرض  در  کافی  اندازه  به  افراد  که  زمانی  زمستان  فصل 

خورشید قرار نمی گیرند، احساس اندوه و افسردگی می کنند. 
کاهش  به  منجر  آفتاب  نور  از  ماندن  دور  که  می دانیم  همه 
تقویت کننده ی خلق و خو می شود که   ِ فرارسان های عصبی 
شامل دوپامین نیز هست. مطالعه ای دریافته آن هایی که بیشتر 
در معرض نور آفتاب اند، بالاترین میزان گیرنده های دوپامین را 
در بخش پاداش و حرکت مغز خود دارند. هر چند قرار گرفتن در 
معرض نور خورشید می تواند دوپامین را افزایش بدهد و خلق و 
خو را بهتر کند، اما جدی گرفتن توصیه های بهداشتی و ایمنی 
نیز مهم است چون نور زیاد خورشید مضر بوده و به پوستتان 

آسیب می رساند.
10. مکمل مصرف کنید

دوپامین  تولید  برای  معدنی  مواد  و  ویتامین ها  به  شما  بدن 
 B6 نیاز دارد که شامل آهن، نیاسین، اسید فولیک و ویتامین
مغذی  مواد  این  از  یکی  در  کمبودی  شما  بدن  اگر  می شود. 
داشته باشد ممکن است نتوانید دوپامین کافی برای نیازهای 
بدنتان را تولید کنید. آزمایش خونتان می تواند نشان دهد در این 
مواد مغذی کمبودی دارید یا نه. اگر کمبود داشتید می توانید 
با مصرف مکمل، آن را برطرف کنید. مکمل هایی که می توانید 
مصرف کنید شامل منیزیم، ویتامین D، کورکومین، عصاره ارگانو 

و چای سبز می شود.
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مرکز مدیریت امداد و هماهنگی عملیات رخدادهای رایانه ای نسبت به کشف آسیب 
پذیری امنیتی در سیستم عامل ویندوز هشدار داد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز ماهر، مطابق بررسی های به عمل آمده 
 Microsoft  ( ویندوز  مایکروسافت  پشتیبان شده   نسخه های  در  هایی  آسیب پذیری  
Windows ( و ویندوز سرور ) Winows Server ( وجودداشته که یک مهاجم راه دور 
می تواند از این آسیب پذیری ها سوءاستفاده کند تا کنترل سیستم هدف را به دست گیرد.
 ۸611-۲01۸-CVE  مایکروسافت اطلاعات مربوط به این آسیب پذیری ها با شناسه 
و CVE-۲01۸-۸6۲6 را ارائه داده است. آسیب پذیری CVE-۲01۸-۸611، یک 

آسیب پذیری ارتقا سطح دسترسی هسته ویندوز است که تمامی نسخه های کارگزار 
و مشتری ویندوز از جمله Windows 10 و Windows Server ۲01۹ را تحت تأثیر 
قرار می دهد.  این آسیب پذیری زمانی وجود دارد که هسته  ویندوز نتواند به درستی 
این آسیب پذیری  از  بتواند  را در حافظه مدیریت )handle( کند. مهاجمی که  اشیا 
با موفقیت سوءاستفاده کند، می تواند کد دلخواه را در حالت هسته اجرا کند. سپس 
مهاجم می تواند برنامه نصب کند، داده ها را مشاهده کند، تغییر دهد یا حذف کند و 
یا حساب های جدید با دسترسی کامل ایجاد کند. یک حمله  موفق نیاز به یک عامل 
مخرب دارد تا وارد سیستم شود و برنامه  ساختگی که کنترل کامل روی ماشین هدف را 
فراهم می آورد، اجرا کند. به گفته  مایکروسافت، این نقص اخیرا مورد سوءاستفاده قرار 
گرفته است، اما با توجه به اینکه به صورت عمومی افشا نشده است، تاثیر آن به میزان 
قابل توجهی کاهش یافته است. آسیب پذیری CVE-۲01۸-۸6۲6 یک آسیب پذیری 
برای کارگزارهای سیستم نام دامنه )DNS( ویندوز است و یک نقص اجرا کد راه دور است 
که در کارگزارهای سیستم نام دامنه )DNS( ویندوز، زمانی که نتوانند درخواست ها را به 
 Windows ،10 Windows درستی مدیریت کنند، وجود دارد. این آسیب پذیری تنها در
Winows Server ،R۲ ۲01۲ Server ۲016 و Windows Server ۲01۹ وجود دارد. 
مهاجمی که بتواند از این آسیب پذیری با موفقیت سوءاستفاده کند، می تواند کد دلخواه 

را در قالب حساب کاربری سیستم داخلی )Local System Account( اجرا کند.
کارگزارهایی که به عنوان کارگزار DNS پیکربندی شده اند، در معرض خطر این 
آسیب پذیری قرار دارند. این حمله بستگی به درخواست های مخربی دارد که حتی 
بدون احراز هویت به کارگزار DNS ویندوز ارسال شده اند. هر دو آسیب پذیری فوق در 
چرخه  به روزرسانی ماه دسامبر سال ۲01۸ مایکروسافت وصله شده اند و وصله های آن ها 

از Windows Update تمامی نسخه های پشتیبان شده  ویندوز قابل دانلود است.

آسیب پذیری امنیتی در ویندوز کشف شد

شارژر بی سیم شرکت اپل که از مدت ها قبل اخباری در 
مورد تولید آن به گوش می رسید، قرار است بالاخره امسال 

در دسترس علاقمندان قرار بگیرد.
است  قرار  ورج،  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
این شارژر از قابلیت شارژ بی سیم همزمان سه محصول 
برخوردار باشد. اگر اخباری که در این زمینه در فضای 
مجازی منتشر شده، صحت داشته باشد بدان معناست 
که یکی از قدیمی ترین وعده های اپل به زودی عملیاتی 

می شود.

از تولید شارژر  بار در سپتامبر سال ۲01۷  اپل اولین 
بی سیم برای آیفون های ۸ و ایکس خبر داده و افزوده 
بود این شارژر علاوه بر گوشی اپل می تواند ساعت اپل و 
هدفون بی سیم ایرپاد را هم شارژ کند. اپل هنوز قیمت این 
محصول را اعلام نکرده و گمانه زنی ها در مورد زمان دقیق 
تر عرضه این محصول نیز به جایی نرسیده است. پیش از 
این دلایل مختلفی در مورد تاخیر عرضه ایرپاور اعلام شده 
بود که از جمله آنها می توان به نقص فنی و گرم شدن بیش 

از حد آن و نیز پیچیدگی های ساخت اشاره کرد.

محققان دانشگاهی پرینتری برای چاپ سه بعدی ابداع کرده اند که با استفاده از نور، 
اشیا را 100 برابر سریع تر چاپ می کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، یک پرینتر سه بعدی جدید می تواند به 
وسیله نور اشیا را 100 بار سریع تر از حالت معمول بسازد. این نوآوری به تولید انبوه کالاها 

در مقیاس کارخانه ای کمک می کند.
 در حال حاضر پرینترهای سه بعدی می توانند با لایه لایه قرار دادن رشته های پلاستیک 

روی یکدیگر بیش از 10 هزار شکل یکسان با قیمت 10 هزار دلار بسازند.
اما این فرایند هنوز کند است و مدت زمان تولید محصول با این مقیاس یک یا دو هفته 

طول می کشد. اما روش جدید سریع تر است.

کارشناسان دانشگاه میشیگان روشی جدید ابداع کرده اند که با سرعتی 100 بار بیشتر 
از روش های معمول اشیا را چاپ کنند. تیموتی اسکات مهندس شیمی و استادیار این 
دانشگاه می گوید: با استفاده از روش های معمول این حجم تولید امکانپذیر نیست مگر 
آنکه صدها ماشین وجود داشته باشد. چاپ سه بعدی جدید توسط استادان مهندسی 
شیمی و مهندسی زیست پزشکی انجام شده  و مهندسان در آن رزین مایع را با استفاده 
از دو چراغ به حالت جامد تبدیل کردند تا نقطه ای که در آن رزین جامد یا مایع می شود را 
کنترل کنند.  به این ترتیب محققان رزین را با الگوهای پیشرفته تر و بهتری به صورت جامد 
در بیاورند.   این روش همچنین در چاپ سه بعدی رشته ای، یکپارچگی ساختاری ایجاد 

کرد. این روش جدید فقط برای محصولات کوچک مناسب است مانند کفی کفش.

اگر نمی دانید دستتان چقدر قوت دارد، می توانید با 
استفاده از یک توپ هوشمند کوچک و یک برنامه تلفن 

همراه از این موضوع مطلع شوید.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، اطلاع 
از توانایی های دست برای انجام وظایف روزانه و همین 
طور برنامه ریزی برای انجام تمرینات ورزشی به خصوص 

توسط ورزشکاران حرفه ای مهم است.
توپ فشاری هوشمند که Squegg نام دارد، به افراد 
کمک می کند تا از میزان توانمندی دستشان آگاه شوند. 
این توپ از لاستیک سیلیکونی نرم تولید شده و در دورن 
و  شدت  گیری  اندازه  برای  فشارسنج  حسگرهایی  آن 

تعداد فشرده شدن توپ نصب شده اند.

یک سیستم بلوتوث نیز برای تبادل داده میان توپ و 
گوشی در نظر گرفته شده است. اپلیکیشن این سیستم 
که با گوشی های اندرویدی و iOS سازگاری دارد می 
تواند داده های جمع آوری شده و به خصوص میزان 
نیروی وارده را بر حسب کیلوگرم یا پوند به کاربر نشان 

دهد.
مهم ترین مزیت این سیستم امکان ردگیری فرایند 
افزایش یا کاهش قدرت بدن در گذر زمان است و بر این 
اساس می توانید برای افزایش یا کاهش تمرینات ورزشی 

برنامه ریزی کنید.
Squegg یک توپ ضدآب است که تنها 66 گرم وزن 
دارد و بعد از شارژ شدن باتری لیتیومی آن به مدت دو 

ساعت برای ۸0 ساعت استفاده کاربرد خواهد داشت. 
قرار است این محصول در آینده نزدیک به قیمت ۴0دلار 

به بازار بیاید.

تولید شارژر بی سیم مرموز اپل بالاخره آغاز شد

چاپ سه بعدی ۱۰۰ برابر سریع تر می شود

اندازه گیری زور بازو با گوشی و توپ هوشمند

هدستی که اعتیاد به شیرینی را از بین می برد!
 یک شرکت انگلیسی از هدستی رونمایی کرده که به فرد کمک می کند با تصور خود 

هنگام انتخاب غذای سالم تر، اعتیاد به شکر و شکلات را بکاهد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، هدستی که کاربر خود را تشویق می 
کند به جای شکلات به سیب فکر کند، احتمالا به پایان عصر رژیم های غذای برای 

لاغری منجر می شود.
این هدست به نام Brain Tap  مجهز به هدفون است با قیمت ۴30 پوند عرضه شده 
است. اما سازندگان این گجت معتقدند این دستگاه  قابلیت های فراوانی دارد و حتی 
می تواند وابستگی به سیگار را بکاهد یا به افرادی کمک کند که دچار اضطراب پس از 

حادثه هستند.
این محصول در نمایشگاه محصولات مصرفی الکترونیکی رونمایی شده است. به 

گفته سازندگان گجت برای تاثیرگذاری باید حداقل ۵ بار از آن استفاده شود.
این هدست ها طوری طراحی شده اند که فقط نیاز است ۲0 دقیقه در روز از آنها 
استفاده شود. می توان با استفاده از هدست در دفاتر کاری به کارمندان مضطرب کمک 

کرد، ذهن خود را آماده کنند.
 مایکل پورتر یکی از موسسان Brain Tap  می گوید: صوت موجود در  هدفون هدست 
به افراد کمک می کند عادت های جدید، الگوها ور فتارهای جدیدی بیاموزند و حتی 

روانشناسی مثبت به آنها می آموزد.
به گفته پورتر این ماشین به افراد کمک می کند با تصور انتخاب غذای سالم تر و 
مشاهده خود هنگام خوردن یک سیب به جای شکلات، رژیم غذایی سالم تری داشته 
باشند.  این دستگاه دارای ۵0 گروه مختلف است که اعتیاد به شیرینی و شکلات ، 

استرس و وابستگی به نیکوتین نیز از زیر مجموعه های آن هستند.

روزنامه ها با بلندگوهای هوشمند راهی 
خانه ها می شوند!

کاسته شدن از تیراژ روزنامه های چاپی باعث شده روزنامه نگاران به دنبال یافتن  
روش هایی خلاقانه برای جذب مخاطب باشند و حالا بلندگوهای هوشمند به کمک 

آنها آمده اند.
مدیران روزنامه نیویورک تایمز قصد دارند از فناوری صوتی هوشمند الکسای آمازون 
به منظور یافتن مخاطبینی جدید استفاده کنند تا آنها مطالب مختلف را به صورت 

شنیداری و نه مکتوب دریافت کرده و مطالعه کنند.
به نظر می رسد اقبال خوب به بلندگوهای هوشمند در آمریکا وخرید گسترده آن 

توسط مردم روزنامه نگاران را به فکر استفاده از این ظرفیت بالقوه انداخته است.
نیویورک تایمز قصد دارد از انتهای هفته جاری برخی مطالب خود را به صورت صوتی 
تولید کند تا به طور اختصاصی از طریق بلندگوها یا دیگر محصولات سازگار با فناوری 

صوتی الکسا در دسترس علاقمندان قرار بگیرد.
مطالب یادشده عبارتند از خلاصه اخبار، تست های هفتگی و برخی دیگر از مطالب 
درج شده در نسخه چاپی روزنامه در روز یکشنبه. مجموعه این مطالب در هر بخش از 

سه دقیقه فراتر نمی رود.
پیش از این بی بی سی هم برای جذب مخاطب بیشتر به تولید محتوای اختصاصی 
برای الکسا پرداخته بود، اما این روش چندان با اقبال مواجه نشده بود و باید منتظر ماند 

و دید این کار موجب افزایش مخاطبان روزنامه نیویورک تایمز می شود یا خیر.

دوربین های مادون قرمز رانندگان را پشت 
فرمان رصد می کنند

در جنوب انگلیس دوربین های سرعتی نصب شده که سرعت راننده را با دقت بالایی  
شناسایی می کنند و با استفاده از تجهیزات مادون قرمز، خوردن، آشامیدن و سیگار 

کشیدن فرد را پشت فرمان ردیابی می کنند.
به تازگی دوربین هایی در فواصل ۲00 متری در جاده های انگلیس نصب شده که 
ساعت گذر وسایل نقلیه را رصد می کند. در مرحله بعد یک رایانه سرعت متوسط کار 
را تخمین می زند. فناوری دقیق به معنای آن است که اگر حتی راننده ای یک مایل 

برساعت  سریعتر از حد تعیین شده حرکت کند،  جریمه خواهد شد.
این دوربین های سرعت جدید مجهز به تجهیزات مادون قرمز هستند و می توانند 

خوردن، آشامیدن و سیگار کشیدن پشت فرمان خودرو را رصد کنند.
 این فناوری برای رصد رانندگانی طراحی شده که از موبایل خود استفاده می کنند و 

علاوه بر آن افرادی که کمربند ایمنی نبسته اند را نیز رصد می کند.
ظاهر این دوربین ها هیچ تفاوتی با نمونه های عادی ندارد و ممکن است رانندگان 

اصلا متوجه آنها نشوند.
 تابه حال این دوربین ها در مناطقی در جنوب انگلیس نصب شده اند.

انتخاب سالم ترین و مفیدترین مواد غذایی بدون در نظر گرفتن نحوه صحیح مصرف آنها، 
نمی تواند شما را از همه فواید و مواد مغذی موجود در آنها بی نیاز کند. به گزارش سلامت نیوز 
به نقل از آوای سلامت ،نحوه استفاده از چند نمونه سالم ترین گزینه های غذایی را بشناسید 

تا از تمام فواید تغذیه ای آنها بهره مند شوید:
غلات کامل: غلات کامل و حاوی سبوس مانند انواع لوبیا، حاوی آنتی اکسیدان هایی به 
نام فیتات هستند که به ویتامین ها و مواد معدنی در غذاها متصل می شود و از جذب آنها 
جلوگیری می کند. پس همیشه این غلات را قبل از مصرف در آب قرار دهید و بگذارید مدتی 

سپری شود تا فیتات موجود در آنها از بین برود.
ماست: ماست حاوی آب است که البته خیلی ها راغب به مصرف آن نیستند. این در حالی 
است که این مایع حاوی پروتئین، ویتامین ب 1۲ و فسفر است. پس ماست را با آب موجود 
در آن مخلوط کنید و از حرارت دادن آن با غذاها نیز اجتناب نمایید چون باکتری های مفید 

موجود در آن، در اثر حرارت از بین می روند.
گوجه فرنگی: لیکوپن موجود در گوجه فرنگی ضد سرطان و ضد بیماری های قلبی است 

اما بهتر است برای بهره بردن از این فواید، گوجه فرنگی را بپزید.
مارچوبه: این سبزی ارزشمند را آب پز نکنید. این کار باعث خارج شدن ویتامین ث موجود 

در مارچوبه می شود. بهتر است این سبزی را بخارپز و در نهایت کبابی کنید. آب مارچوبه را که 
بخارپز شده، دور نریزید و از آن برای تهیه سوپ و سس استفاده کنید تا از ویتامین ها و مواد 

معدنی موجود در آن بهره ببرید.
دانه کتان: این غلاف حاوی تعداد زیادی از خواص درمانی است ضمن این که منبع غنی از 
فیبر، امگا 3، و لیگنان؛ ماده شیمیایی گیاهی نیز محسوب می شود که خاصیت ضد سرطان 
دارد. بدن ما قادر به هضم این دانه نیست و بنابراین برای استفاده از خواص تغذیه ای آن، این 

دانه را آسیاب کنید تا بخش های ارزشمند آن از بین نروند.
چای سیاه: قبل از این که مقادیری شیر به چای خود بیفزایید، این را بدانید که مطالعات 
نشان داده اضافه کردن لبنیات به چای سیاه، خواص آنتی اکسیدانی چای را از بین می برد. 
پروتئین های شیر به ترکیب موجود در چای سیاه که کاتچین نام دارد می چسبد و ترکیبات 

مفید چای را از بین می برد.
کلم بروکلی: این نوع کلم سرشار از ویتامین ث، کلروفیل، آنتی اکسیدان ها و ترکیبات 
ضد سرطانی است. بنابراین آن را به شکل بخارپز و یا آب پز مصرف کنید و از سرخ کردن آن 

بپرهیزید تا باعث از دست رفتن مواد مغذی موجود در این سبزی نشوید.
توت فرنگی: چاقو زدن به توت فرنگی و یا خرد کردن آن، منجر به کاهش جذب ویتامین 

ث و آنتی اکسیدان های موجود در این میوه می شود. ویتامین ث موجود در توت فرنگی به 
نور و اکسیژن حساس است و وقتی در معرض آنها قرار می گیرد، سیر از بین رفتن دارد. اگر 
قرار است میوه هایی مثل توت فرنگی را خرد کرده و بعد مصرف کنید، بهتر است اصلا قید 

خوردن آن را بزنید.
سیر: برعکس توت فرنگی که حاوی ویتامین ث بوده و در برابر نور حساس است، آلیسین 
موجود در سیر که خواص ضد سرطانی دارد، با قرارگیری در معرض نور و هوا، بیشترین میزان 

اثربخشی را دارد. سیر را خرد کرده و بعد آن را به مدت 10 دقیقه در معرض هوا قرار دهید.

نحوه صحیح مصرف 9 گزینه غذایی را بدانید!
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گزارش :اصغر شهبازی 

کارگران فصلی و ساختمانی قم از عدم ساماندهی، 
کاهش حمایت های درمانی و بی توجهی مسئولان به 

مشکلات معیشتی خود گله مند هستند.
 نقش جامعه کارگری در توسعه کشور کلیدی و مهم 
و رنج  باشیم که هزینه  اگر گفته  است، گزافه نیست 
اصلی پیشرفت کشور در طول دهه های گذشته همواره 
بر دوش این قشر از جامعه بوده است، قشری که هرگز 
توجه درخورشانی به آن ها نشده و بر مشکلات معیشتی 
آن ها به ویژه در چند سال گذشته به شدت افزوده شده 
است. در بین اقشار مختلف جامعه کارگری، کارگران 
فصلی همواره با محنت و غم های پایان ناپذیری روبه رو 
و  شغل  ازنظر  امنیتی  نه  آن  در  که  قشری  هستند، 
درآمد وجود داشته و نه از امتیازات دیگر مانند بیمه و 

بازنشستگی مانند اقشار دیگر جامعه خبری است.
*24 هزار کارگر فصلی در قم وجود دارد

کارگران فصلی انسان های زحمت کشی هستند که 
بامداد هرروز با کوله بار ساده خود به امید کار و کسب 
روزی حلال راهی میادین اصلی شهر می شوند، وسعت 
کارگران در قم تقریباً به وسعت تمامی میادین شهر بوده 
و این افراد را از دقایق اولیه صبح تا ساعات پایانی عصر 

می توان در حاشیه خیابان ها و میدان ها مشاهده کرد.
در  و ساخت وساز  بازار مسکن  و رخوت شدید  رکود 
چند سال گذشته سبب شده تا معضل کارگران فصلی و 
مشکلات معیشتی و اقتصادی این قشر بیش از گذشته 
رنگ و بویی از جنس نگرانی به خود بگیرد، در استان قم 
بیش از 24 هزار کارگر فصلی به ثبت رسیده درحالی که 
طبق گفته مسئولان تعداد واقعی این افراد بیشتر از 
30 هزار نفر است. رحیم رضوی از کارگران فصلی قم 
می گوید: رکود بازار مسکن کمر خانواده های کارگری 
بخش ساختمان را شکسته است، قبل از اینکه مسکن 
مهر با بی مهری وزیر روبه رو شود بارقه هایی از امید در دل 
این افراد زحمت کش بود. وی ادامه می دهد: متأسفانه 
بسیاری از افرادی که دم از حمایت و ساماندهی کارگران 
فصلی می زنند عمق و تلخی فقر را احساس نکرده اند، 
تصور اینکه مردی صبح زود به امید کسب درآمد از خانه 
برگردد  شرمنده  و  دست خالی  غروب  اما  شود  خارج 

غم انگیزترین حالت غمگین شدن است.

با نگاهی گذرا در شهر قم می توان دریافت که هشت 
عدد از میدان های قم محل اصلی تجمع کارگران فصلی 
از  در هر ساعت  که  مکان هایی  است،  در طول سال 
شبانه روز تعداد زیادی کارگر در حاشیه آن منتظر این 

هستند که ماشینی مقابل آن ها ترمز کند.
*تعلل در ساماندهی کارگران ساختمانی 

ابهام آمیز است
به هر میزان  که مسئولان دولتی و اقتصادی استان 
کارگران  درمانی  و  شغلی  امنیت  معیشت،  زمینه  در 
مجموعه  و  شهرداری  هستند،  بی مبالات  فصلی 
مدیریت شهری نیز در ساماندهی و ایجاد ابتدایی ترین 
ساختمانی  کارگران  استقرار  برای  زیرساخت ها 
محترمی  انسان های  فصلی  کارگران  بی توجه اند، 
سرمای  و  تابستان  سوزان  گرمای  در  که  هستند 
و  متری  چند  حاشیه  فقط  زمستان  سوز  استخوان 
خطرناک خیابان مأمن و جایگاهشان است. آن چیزی 
که مسلم است که حضور بی ضابطه کارگران فصلی در 
کنار خیابان علاوه بر برهم زدن مبلمان شهری مشکلات 
اجتماعی و تردد را نیز برای عابران پیاده و تاکسی ها 
ایجاد می کند، شهرداری قم در حق این قشر جفا و 
بی لطفی به خرج داده و تاکنون حتی یک سوله ساده 
نیز برای ساماندهی بیش از 24 هزار کارگر ساختمانی و 
شهروند قمی احداث نکرده است. رحمان حیدری یکی 
از کارگران فصلی قم با انتقاد از بی توجهی مسئولان 
استانی بر ساماندهی کارگران فصلی معتقد است: عدم 
ساماندهی و ایجاد کوچک ترین زیرساخت برای استقرار 
کارگران ساختمانی نشان از عمق بی توجهی مسئولان 
نسبت به این قشر است. وی تأکید می کند: احساس 
می شود مسئولان اصولًا جامعه کارگری را به رسمیت 
نمی شناسند چراکه اگر مشکلات این قشر برای آن ها 

مهم بود تاکنون اقدامی برای حل آن می کردند.
بازرس کانون کارگران ساختمانی کشور در گفت وگو 
با تسنیم اظهار می دارد: مصوبه ساماندهی کارگران 
فصلی سال 92 به شورای شهر و استانداری ابلاغ شده 
اما باگذشت 5 سال از آن هنوز هیچ اقدامی صورت 
نگرفته است. عباس شیری تأکید می کند: شهرداری 
و شورای شهر قم در زمینه ساماندهی کارگران فصلی 
هیچ اقدام قابل بیانی نداشته اند، عملکرد این دو نهاد 
نیازهای جامعه کارگران  ابتدایی ترین  به  در رسیدگی 

ساختمانی به هیچ وجه قابل قبول نیست.
*کارگران فصلی مشمول دریافت بسته های 

حمایتی نمی شوند
تأکید  قم  ساختمانی  کارگران  کانون  سخنگوی 
می کند: متأسفانه کارگران به حق و حقوق شهروندی 
خود به درستی آشنا نیستند در چنین شرایطی تعلل 
به شدت  کارگران فصلی  در ساماندهی  قم  شهرداری 

ابهام آمیز است.
فصلی  کارگران  ساماندهی  عدم  آثار  از  دیگر  یکی 
محرومیت آن ها از برخی بسته های حمایتی بوده که 
گاه و بی گاه توسط دولت به عموم مردم ارائه می شود 
ساختمانی  و  فصلی  کارگران  از  نامی  ازآنجایی که 
درجایی ثبت نشده نوعاً این افراد که بیشترین احتیاج 
را به کمک ها و بسته های حمایتی دارند به بزرگ ترین 
محرومان آن تبدیل می شوند. سخنگوی کارگران فصلی 
و  اولویت  در  باید  فصلی  کارگران  می کند:  تأکید  قم 
نخستین گروهی باشند که مشمول بسته های حمایتی 

دولت می شوند.
ادامه  کشور  ساختمانی  کارگران  کانون  بازرس 
آن که  دلیل  به  امروز  که  است  این  حقیقت  می دهد: 
کارگران سر چهارراه ها و میدان ها چون بیمه نبوده و 
ساماندهی نشده اند مشمول قانون کار نشده و عملًا 
بسته های حمایتی دولت و سهام عدالت به آن ها تعلق 
نمی گیرد. مهدی تقی زاده کارگری ساختمانی است که 
در حاشیه یکی از میدان های پرتردد قم در کنار تعداد 
زیادی از کارگران فصلی آتشی روشن کرده و نشسته اند، 
تقی زاده می گوید: کارگران ضعیف ترین قشر جامعه 
که  بود  این  دولت  از  انتظار  کوچک ترین  هستند، 
بسته های حمایتی را از این قشر شروع کنند که امنیت 
شغلی ندارند اما دولت در این زمینه نیز تعلل کرده و این 

قشر را در اولویت قرار نداده است.
*تأمین اجتماعی از بیمه کاری کارگران حمایت 

نمی کند 
کاهش خدمات و حمایت های بیمه ای و درمانی تأمین 
اجتماعی و افزایش هزینه های درمان و بهداشت نیز 
به یکی از چالش های اصلی بیمه شدگان این دستگاه 
تبدیل شده است، چیزی که مشخص بوده این است که 
بهداشت و درمان حق رایج و همگانی است و از طرف 
دیگر کارگران صاحبان اصلی تأمین اجتماعی هستند 
دنبال  نهاد  این  در  رویه ای  امروز  می رسد  نظر  به  اما 

می شود که با فلسفه وجودی آن مغایر است.
از مصادیق بی توجهی به کارگران در استان قم این 
نماینده  استان  اشتغال  جلسات  در  هرگز  که  است 

کارگران دعوت نشده و حضور ندارد.
می گوید:  کشور  ساختمانی  کارگران  کانون  بازرس 
تأمین اجتماعی به کانونی برای غارت اموال کارگران 
تبدیل شده است، این دستگاه حقوق بازنشستگان و 
حق درمان بیمه شدگان را با ابهام و پیچیدگی پرداخت 
می کند. شیری می گوید: تأمین اجتماعی از بیمه کاری 
کارگران حمایت نمی کند، اختلاف نظر بین وزارت کار 
و تأمین اجتماعی در زمینه بیمه بیکاری سبب شده تا 

کارگران به عنوان محروم ترین قشر جامعه تاوان بدهند.
وی با تأکید بر عدم شفافیت حقوق و مزایای مدیران 
تأمین اجتماعی ادامه می دهد: حقوق و پرداختی های 
مدیران تأمین اجتماعی به هیچ عنوان شفاف و مشخص 
نیست، مهم ترین مسئله ای که امروز در تأمین اجتماعی 
مبهم  حقوق  و  مالی  شفافیت های  شود  دنبال  باید 

مدیران آن است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

تدوین طرح جامع مسافر درقم
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: تدوین طرح جامع مسافر که در مراحل 

پایانی قرار دارد بر اساس افق ۱5 ساله حمل و نقل در شهر قم، انجام می شود.
عباس ذاکریان با اشاره به اینکه طراحی صحیح خطوط راهنمایی و رانندگی نقش ویژه ای 
در مسئله ترافیک شهری دارد، اظهار کرد: شهر قم از نظر خطوط راهنمایی و رانندگی 
ضعف بسیاری دارد که برای برطرف کردن این ضعف باید خط کشی ها بر اساس طرح و 

الگو و ضوابط راهنمایی و رانندگی باشد.
وی با تأکید بر اینکه شهر قم، یک شهر زائر پذیر است و باید طرح جامع مسافر برای این 
شهر تدوین می شد، تصریح کرد: تدوین این طرح از سال گذشته آغاز شده و خروجی آن 

در چند ماه آینده نهایی می شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه تدوین این طرح براساس افق ۱5 
ساله حمل و نقل در شهر قم، انجام می شود، بیان کرد: تهیه نقشه هوشمند برای شهر قم از 
دیگر اقدامات شهرداری است که تدوین این نقشه با هدف مسیریابی حمل و نقل عمومی 
و خصوصی در شهر صورت می گیرد و برای آن کاربری های مختلفی در سطح شهر دیده 
شده است. وی در بخش دیگری از سخنان خود از افزایش دوربین های نظارتی تا 5 ماه 
آینده اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 90 دوربین نظارتی در شهر قم فعال هستند که با 

افزوده شدن ۱۱0 دوربین نظارتی به 200 دوربین افزایش پیدا می کنند.
 ذاکریان با تأکید بر اینکه تخلفات رانندگی توسط این دوربین های نظارتی به ثبت 
می رسند، عنوان کرد: سرعت بالا، عبور از چراغ قرمز، عبور از خطوط ویژه اتوبوس و 
گردش به راست از جمله تخلف هایی است که توسط دوربین های نظارتی شهرداری به ثبت 

می رسند.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از طرح مطالعاتی حمل بار در قم خبر داد و 
خاطر نشان کرد: این طرح مطالعاتی که در مراحل پایانی قرار دارد برای تدوین یک سند 

بالا دستی در زمینه حمل بار در شهر قم است.
ذاکریان یادآور شد: این طرح مطالعاتی که برای ۶ تقاطع مهم این شهر در حال انجام 

است، پس از اجرایی شدن آشفتگی های هندسی را در قم به پایان می رساند.

معاون میراث فرهنگی استان قم :

امکان واگذاری آثار تاریخی قم به بخش 
خصوصی وجود دارد

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
گفت: امکان واگذاری آثار تاریخی این استان درقالب پروژه های گردشگری به سرمایه 

گذاران بخش خصوصی وجود دارد.
شاهین ایل بیگی با اشاره به وجود ابزار قانونی برای واگذاری بناهای تاریخی به جز 
نفایس ملی به بخش خصوصی افزود: قانونگذار به منظور رونق گردشگری، حضور سرمایه 
گذاران ، ایجاد درآمد پایدار و همچنین حفاظت و مرمت آثار تاریخی امکان واگذاری بناهای 

تاریخی به بخش خصوصی را فراهم کرده است.
وی ادامه داد: مرمت کاروانسراهای قم و روند قانونی تعیین کاربری بسیاری از این 

کاروانسراها به منظور زمینه سازی برای واگذاری به بخش خصوصی درحال انجام است.
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، با بیان 
اینکه قانون شرط های سختگیرانه ای برای بهره برداری از اماکان تاریخی توسط بخش 
خصوصی تعیین کرده است اظهار داشت: حفظ جایگاه و شان مکان تاریخی و همچنین 
رعایت ضوابط و مقررات بر اساس کاربری تعیین شده از جمله مواردی است که در واگذاری 

بناهای تاریخی مورد تاکید است.
ایل بیگی با تاکید بر اینکه آثار تاریخی نفایس ملی جز با مصوبه هیات وزیران امکان 
واگذاری آنها به بخش خصوصی وجود ندارد، اظهار داشت: برخی کاروانسراهای قم از 
جمله کاروانسرای دیرگچین از جمله آثار نفایس ملی است که امکان واگذاری آن وجود 
ندارد.  وی اولویت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری را حفظ، صیانت و نگهداری 
از آثار و میراث تاریخی دانست و گفت: برخی کاروانسراهای استان از جمله کاروانسرای 
طرلاب در مالکیت خصوصی است ولی با توجه به ماموریت این سازمان برای صیانت از آثار 
تاریخی، این امکان وجود دارد تا هزینه مرمت این آثار به صورت مشارکتی از طریق اعتبارات 

دولتی و آورده مالک انجام شود.
معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، ادامه 
داد: در بناهای تاریخی که مالک خصوصی دارند عملیات مرمت این آثار بصورت بالاعوض 
و رایگان با مشارکت میراث فرهنگی و مالکان انجام شده و با وجود هزینه دولت در این آثار 
هیچ حق تصرفی نیز برای دولت ایجاد نمی شود. ایل بیگی همچنین با اشاره به وجود 
برخی آثار و بناهای تاریخی در محدوده اراضی منابع طبیعی گفت: با توجه به اینکه منابع 
طبیعی هیچ اعتباری برای مرمت، حراست و بازسازی آثار تاریخی ندارد و وظیفه ذاتی 
سازمان میراث فرهنگی، حراست از این آثار تاریخی است، پیگیری لازم برای واگذاری این 

اماکن به این سازمان در حال انجام است. ۱7 کاروانسرای تاریخی در قم وجود دارد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

اجرای طرح همیاران بازیافت  درقم
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: برای انسجام بخشی به حوزه 
آموزش های مدیریت پسماند در مدارس، طرح همیاران بازیافت در دستور کار قرار گرفته 

که دیروز افتتاح شد.
سیدعبدالله میر ابراهیمی ،  با بیان اینکه در زنجیره مدیریت پسماند حلقه های تولید، 
جمع آوری، ذخیره سازی، حمل و نقل، پردازش و دفع و مراقبت های پس از آن وجود 
دارد، اظهار کرد: بهترین سیاستی که در حوزه مدیریت پسماند می توان اخذ کرد سیاست 
کاهش تولید زباله با نگاه پیشگیری است و در این زمینه باید ابتدا قشر تولیدکننده پسماند 
را آگاهی داد که مهم ترین بخش آن شهروندان هستند و مهم ترین آنها که می توانند 

مشارکت داشته باشند گروه هدف دانش آموزان مقاطع ابتدایی و راهنمایی هستند.
وی با تاکید بر اینکه سازمان مدیریت پسماند همچون دیگر سازمان ها برنامه ریزی 
فرهنگ سازی در این حوزه را انجام داده است، تصریح کرد: در سنوات قبل توافق نامه هایی 
را با دستگاه های مرتبط امضا کردیم و فعالیت های آموزشی هم اتفاق افتاده است و اگر 
می خواهیم کار موثرتری انجام دهیم نیازمند فعالیت مستمر و پایدار در سطح مدارس 
هستیم. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم بیان کرد: البته ضرورت دارد 
پایگاه ها یا کانون هایی را در مدارس داشته باشیم تا دانش آموزان از طریق آنها بتوانند 
آموزش مستمر دیده و اگر نیازهایی دارند از جمله نیاز پژوهشی بتوانند از آنها به سازمان 

متصل شوند تا نیازها پاسخ داده شود.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای امضای تفاهم نامه ای با سازمان دانش آموزی در حوزه 
آموزش های مدیریت پسماند گفت: پیرو آن در قالب همیاران بازیافت در سطح مدارس 
ابتدایی در سال های چهار تا ششم سعی داریم به صورت موثر کار آموزشی انجام دهیم تا 
همیاران بازیافت بتوانند مفهوم مدیریت پسماند را خوب یاد گرفته و به اقشار دیگر آگاهی 
دهند. میر ابراهیمی گفت: به دنبال این هستیم که اگر اقشار دیگر خصوصا در خانواده ها 
دقت به مباحث مدیریت پسماند نداشتند و حرکت هایی در تولید زباله داشتند که خارج از 

اصول بود دانش آموزان تذکراتی بدهند.
وی اظهار کرد: برای انسجام بخشی به این کار افتتاحیه طرح همیاران بازیافت امروز 
برگزار می شود که طی آن افراد و دانش آموزان موثر در این بخش در سطح مدارس را دعوت 
کرده و در کارگاه آموزشی شرکت خواهند کرد تا مباحث اولیه و نحوه مشارکت و همکاری با 

این گروه به آنها ارائه شود.
 

شهردار اصفهان : 

پروژه میدان "شهدای هسته ای" تا پایان 
سالجاری تعیین تکلیف می شود

شهردار اصفهان گفت: منطقه "کردآباد" نیاز به ارائه خدماتی دارد تا آن را از محرومیت 
نجات دهد که شهرداری اصفهان برای ساماندهی این منطقه در بودجه سال 98، ردیف 
فعال و پایداری را در نظر گرفته است و با الحاق منطقه، زمینه رفع محرومیت از "کردآباد" 

فراهم می شود.
قدرت الله نوروزی در حاشیه بازدید از منطقه چهار شهرداری اصفهان با بیان اینکه 
امیدواریم الحاق کردآباد به منطقه چهار شهرداری اصفهان هرچه زودتر به نتیجه برسد، 
اظهار کرد: این منطقه نیاز به ارائه خدماتی دارد تا آن را از محرومیت نجات دهد که 
شهرداری اصفهان برای ساماندهی این منطقه در بودجه سال 98، ردیف فعال و پایداری 

را در نظر گرفته است.
وی ادامه داد: مراحل قانونی الحاق کردآباد به منطقه 4 شهرداری اصفهان، در حال طی 
شدن است که بعد از تصویب در کمیسیون ماده 5 و شورای عالی شهرسازی، الحاق با 

سرعت پیگیری می شود.
شهردار اصفهان تصریح کرد: مسیرهای منتهی به میدان کردآباد نیز پیشتر در دستور 

کار منطقه 4 قرار داشته است که انتظار داریم این پروژه نیز با سرعت بیشتری انجام شود.
وی همچنین افزود: مناقصات پروژه فاز دوم پردیس اشراق بعد از فراهم شدن پیش 
نیازها برگزار خواهد شد تا روند اجرایی شدن این طرح نیز سرعت گرفته و با مشارکت بخش 

خصوصی اجرا شود.
نوروزی با بیان اینکه عملیات عمرانی میدان شهدای هسته  ای در قالب پروژه های 
تعریض خیابان سلمان فارسی، ساماندهی میدان شهدای هسته ای، تعریض خیابان 
روشن دشت تعریف شده است، ادامه داد: مشکلاتی که در فازهای یک و دو این طرح 
وجود داشت، اکنون برطرف شده و شهردار منطقه چهار در تلاش است تا مسائل پیش 

روی پروژه میدان شهدای هسته ای را نیز مرتفع کند.
وی با اشاره به اینکه آزادسازی حدفاصل میدان شهدای هسته  ای تا خیابان روشن  دشت 
در اولویت قرار دارد، گفت: قرارداد فاز اول این طرح نیز تا پایان هفته نهایی خواهد شد و به 

نظر می رسد در مجموع این طرح تا پایان سال جاری تعیین تکلیف شود.

رئیس کارگروه تخصصی حمل و نقل و شریان های حیاتی استان قم تاکید کرد

لزوم تجهیز راه آهن استان به اورژانس ریلی
در جلسه کارگروه تخصصی حمل و نقل، شریان حیاتی، بلایای جوی و طوفان استان 
قم در خصوص تجهیز راه آهن  استان به درزین و اورژانس های امداد و نجات ریلی  بحث 

و تبادل نظر شد.
حسن صبوری در ششمین جلسه کارگروه تخصصی حمل و نقل و شریان های حیاتی 
استان که در بخشداری سلفچگان با حضور کلیه اعضا برگزار شد، اظهار داشت: در انجام 
مکاتبات و اخذ مجوزها برای تهیه و تدارک درزین های امداد و نجات ویژه ایستگاه های راه 
آهن قم تسریع شود. وی ابراز داشت: براساس یک برنامه مدون و منظم، تیم ها و اکیپ 
های امداد و نجات اعم از اورژانس، هلال احمر، پلیس و.... از ایستگاه های ریلی بازدید و 
در قالب برگزاری مانور، گزارش های میدانی تهیه و ارائه نمایند. رئیس کارگروه تخصصی 
حمل و نقل و شریان های حیاتی استان قم تصریح نمود: با توجه به گزارش های دریافتی 
از سازمان هواشناسی، احتمال ورود سامانه بارش برف طی روزهای آینده در استان وجود 
دارد و این مسئله آمادگی کلیه دستگاه های امداد و نجات در حوزه حمل و نقل را می طلبد.
صبوری با بیان این که براساس گزارش های واصله عبور قطار در برخی نقاط از بخش 
سلفچگان موجب آتش سوزی در مراتع حریم ریل می شود، اعلام کرد: تیم کارشناسی 
آتش نشانی منطقه با حضور در محل حادثه نظرات کارشناسی خود را اعلام و گزارش آن 
را به همراه جزییات در جلسه آتی کارگروه مطرح نماید. وی در خصوص بروز حوادث آتش 
سوزی در محورهای مواصلاتی استان توضیح داد: آتش نشانی های مستقر در هر یک از 
بخش های استان، در نواحی مشترک بین بخش ها همکاری و تعامل مناسب را  با یکدیگر 
داشته باشند تا بتوان در کمترین زمان ممکن نسبت به اطفای حریق و کاهش صدمات و 
لطمات مالی و جانی اقدام نمایند. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اظهار کرد:  تردد 
و ترافیک در جاده های استان به حد اشباع رسیده است و این مسئله به صورت بالقوه 
بروز حوادث ترافیکی را می تواند به همراه داشته باشد. وی افزود: براین اساس می بایست 
دستگاه های امداد و نجات اعم از ایستگاه آتش نشانی، هلال احمر، پلیس راه، اورژانس، 

راهداری و ... در طول محورها و جاده های استان حضور داشته باشند.
رئیس کارگروه تخصصی حمل و نقل و شریان های حیاتی استان قم توضیح داد: برای 
کاهش تلفات و خسارت های احتمالی در جاده ها، کلیه تیم های امداد و نجات می بایست 
در فواصل نزدیک به هم مستقر باشند تا در صورت بروز حادثه در سریع ترین زمان در محل 

حادثه حضور یابند. 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری خرم آباد :

بیش از 50درصد تاکسی های خرم آباد 
فرسوده هستند

مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری خرم آباد در خصوص سن ناوگان 
تاکسی خرم آباد گفت: از 2 هزار و 300 دستگاه تاکسی درون شهری، یکهزار و 250 

دستگاه قبل از سال 8۶ ساخته شده اند که بر اساس قانون فرسوده محسوب می شوند.
محمد فتحی بیرانوند بیان کرد: افزایش خودروهای شخصی و کم شدن توان خرید که 
نتیجه آن کاهش رفت و آمد درون شهری است، موجب کاهش درآمد رانندگان تاکسی شده 

که همین امر موجب شده این افراد توان بازپرداخت تسهیلات نوسازی را نداشته باشند.
وی تصریح کرد: برخی رانندگان تاکسی نیز به صورت مداوم و مرتب فعالیت نمی کنند که 
برای این مهم و ساماندهی به وضعیت عمومی تاکسی ها، طرح هوشمندسازی در دستور 
کار است. مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری خرم آباد اضافه کرد: در این 
طرح، تاکسی ها حضور و غیاب و ردیابی می شوند. فتحی بیرانوند گفت: برخی رانندگان 
تاکسی نیز سال های گذشته به صورت غیرقانونی مجوز دریافت کرده اند و برخی نیز 
علیرغم جذب امتیاز تاکسی، رغبت چندانی به فعالیت مستمر ندارند که تمامی این موارد و 
صدور و تمدید کارت های شهری نیز قابل طرح در هوشمندسازی ساماندهی خواهد شد.
وی با بیان اینکه مقدمات اجرای این طرح فراهم شده، اظهار کرد: در صورت فعالیت 
منظم 2 هزار و 300 تاکسی در سطح شهر، نیازی به حضور مسافربرهای شخصی نیست 
اما برای ساماندهی این خودروها نیز طرح خط دار کردن آنها توسط شرکت خصوصی 
طرف قرارداد اجرا خواهد شد. به گفته فتحی بیرانوند طرحی به شهرداری خرم آباد برای 
ارجاع به شورای اسلامی شهر ارائه شده که در صورت تصویب، پرداخت کرایه تاکسی ها به 
صورت الکترونیکی انجام می شود. مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری 
خرم آباد ادامه داد: با توجه به وضعیت اقتصادی رانندگان، استقبال چندانی برای نوسازی 
ناوگان صورت نمی گیرد. فتحی بیرانوند تصریح کرد: از طرفی برخی افراد که برای نوسازی 
تاکسی خود مراجعه می کنند در بانک ها با مشکل مواجه می شوند به نحوی که برخی از 

تاکسی داران از 2 سال گذشته تاکنون در انتظار دریافت وام نوسازی هستند.
وی ادامه داد: شرایط نوسازی ناوگان بر اساس پرداخت تسهیلات 200 میلیون ریالی 
توسط بانک با نرخ ۱۶ درصد و در بازپرداخت ۶0 ماهه است. وی گفت: همچنین خودروی 
فرسوده به قیمت 50 میلیون ریال از تاکسی دار خریداری شده و مابقی هزینه خرید خودرو 
باید به صورت نقدی توسط متقاضی پرداخت شود. فتحی بیرانوند با تاکید بر اینکه سهم 
پرداختی رانندگان نقش بسزایی در طرح نوسازی ناوگان دارد گفت: متاسفانه با افزایش 
ناگهانی قیمت خودرو و شرایط نه چندان مناسب رانندگان از نظر مالی، سهم پرداختی 
رانندگان افزایش یافته و استقبال از طرح کم شده است. وی ادامه داد: امسال حدود 
40 نفر برای نوسازی تاکسی خود مراجعه کرده اند اما تاکنون هیچکدام موفق به دریافت 
تسهیلات نشده اند. وی افزود: مسئولان باید در این راستا طرح افزایش تسهیلات را در 

دستور کار قرار دهند تا سهم آورده مالک کمتر شود و طرح نوسازی ادامه داشته باشد.

استاندار ایلام:

تشکل های غیردولتی در مبارزه با مواد مخدر 
پیشقدم شوند

استاندار ایلام گفت: تشکل های غیر دولتی و سمن ها در بحث مبارزه و پیشگیری از مواد 
مخدر پیشگام شوند زیرا آنان از جنس مردم هستند.

قاسم سلیمانی دشتکی روز یکشنبه در نشست شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
اظهار داشت: استفاده از ظرفیت سمن ها در امر پیشگیری از مواد مخدر بسیار حائز 
اهمیت است که باید مورد توجه قرار گیرد. وی ادامه داد: در حوزه مبارزه مواد مخدر روحیه 
نشاط ، اعتماد و همدلی نیاز است تا مردم احساس نکنند که در این حوزه کم کاری می 
شود. استاندار ایلام افزود: مردم به خدمتگذاران خود بسیار اهمیت می دهند که نمونه آن 
حضور باشکوه در آیین تشییع پیکر سردار مخلص سپاه سرهنگ عبدالصاحب طهماسبی 
بود که به چه صورت حضور یافته و تشییع باشکوهی برای ایشان برگزار شد. سلیمانی 
دشتکی گفت: اگر به دنبال حفظ خون و راه شهدا هستیم باید ایستادگی و تحمل داشته 
باشیم، با استقامت بسیاری از مشکلات حل می شود. وی اضافه کرد: در مرکز استان و 
شهر بسیاری از معضلات و مشکلات اجتماعی نیز وجود دارد که حتی ممکن است در 
حد حاشیه نشینی هم باشد که این امر نیاز به حضور مدیران در میان مردم برای پیگیری 
مشکلات آنان است. سلیمانی دشتکی به برگزاری یادواره های شهدای مواد مخدر در 
هر شهرستان تاکید کرد و گفت: باید یک یادواره به صورت متمرکز در استان برگزار شود و 
فعالیت های این حوزه را به مردم اطلاع رسانی کنیم.  وی در خصوص کمک هایی که به 
سمن ها می شود، گفت: علاوه بر حمایت از این سازمان های مردم نهاد باید نظارت لازم 
در این حوزه صورت گیرد. استاندار ایلام تاکید داشت: باید در انجام مأموریت هایی که به 
سمن ها و سازمان های مردم نهاد ارائه می شود نظارت دقیق و مستمر صورت گیرد که 
این اقدامات به نحو احسن صورت گیرد و بازخورد عینی آن را نیز بررسی کنیم. سلیمانی 
دشتکی اظهار داشت: مهم ترین تلاش بنده این بود که هم افزایی ارتقا و فعالیت های 
مشارکتی و با همکاری همه جانبه افزایش یابد و با جذب بودجه ، تلاش کردیم با تقسیم کار 

بین دستگاه ها کارها را به سرانجام برسانیم.

معاون آموزش و پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت:

فولاد مبارکه اصفهان مولود انقلاب و مایۀ 
افتخار تمامی ایرانیان است

معاون آموزش و پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت روز چهارشنبه ۱9 
دی ماه به همراه جمعی از کارشناسان این معاونت از خطوط تولید فولاد مبارکه بازدید کرد.
دکتر قبادیان پس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه گفت: شرکت فولاد مبارکه مولود 

انقلاب اسلامی و مایۀ افتخار تمامی ایرانیان است.
وی با اشاره به تأثیر و نقش فولاد مبارکه در تولید ناخالص داخلی، اقتصاد و اشتغال زایی 
کشور گفت: چتر حمایتی این شرکت خانواده های بسیار زیادی را تحت پوشش خود قرار 
داده که شایستۀ تقدیر است.  معاون آموزش و پژوهش و فناوری وزارت صنعت، معدن و 
تجارت پیشرفت تکنولوژیکی نهادینه شده در فولاد مبارکه را در سطح کشور و خاورمیانه 
از مهم ترین  دنیا  روز  استانداردهای  بر اساس  باکیفیت  تولید  و گفت:  بی نظیر خواند 
ویژگی های فولاد مبارکه است که در فرایند تولید به خوبی مشهود است. دکتر قبادیان 
ضمن ابراز خرسندی از اقدامات فولاد مبارکه در زمینۀ توسعۀ فضاهای آموزشی و پژوهشی 
خاطرنشان کرد: توسعۀ تکنولوژیکی امروزه یکی از مهم ترین مباحث روز جهان است که 
خوشبختانه ما شاهد آن هستیم که فولاد مبارکه در این عرصه نیز پیشتاز است. وی با 
تأکید بر این که وزارت صنعت، معدن و تجارت برای پیشرفت روزافزون صنعت فولاد کشور 
برنامه های خاصی در دست اقدام دارد، اظهار کرد: استفاده از منابع انسانی دانش بنیان، 
انقلاب صنعتی چهارم و رقابتی نگه داشتن بنگاه های اقتصادی ازنظر کمیت، کیفیت 
و قیمت بخشی از این برنامه هاست که معاونت آموزش، پژوهش و فناوری وزارت صمت 
خود را به انجام آن ها متعهد می داند. وی برگزاری جشنواره و نمایشگاه بومی سازی صنعت 
فولاد را مثبت و فرصتی مغتنم برای توسعۀ صنعت فولاد کشور دانست و خاطرنشان کرد: 
به طورکلی اخیرا در کشور دو اتفاق مثبت رخ داده است: یکی برگزاری نمایشگاه پژوهش و 
فناوری و دیگری برگزاری نمایشگاه بومی سازی که هردوی آن ها می تواند به توسعۀ علمی 
کشور، استفادۀ حداکثری از توان داخل که بسیار بالا هم هست، رفع نیازهای فناورانۀ 

کشور و بومی سازی کمک مؤثری کند.

پای حرف دل کارگران فصلی قم؛

 وقتی کسی به فکر ساماندهی کارگران ساختمانی نیست

در تمامی زبان های دنیا اقوام و گروه های مختلف با لهجه  و گویش های گوناگون وجود دارند. 
هر لهجه، زیبایی و همچنین طرفداران خاص خود رادارد؛ برخی طرفدار لهجه اصفهانی، 
شیرازی ، قمی و یا یزدی هستند و برخی علاقه مند به لهجه بلوچی، ترکی، کُردی و... اما در 

عین جذابیت، عده ای تلاش می کنند تا به هر نحوی شده لهجه خود را پنهان کنند.
گاهی افرادی که لهجه دارند در موقعیت های مختلفی همچون محیط کار، مدرسه، دانشگاه 
و دیگر محیط های اجتماعی مورد تمسخر قرار می گیرند؛ مثلًا کافی است لهجه غلیظ داشته 

باشید:
۱- وارد دانشگاه و یا خوابگاه بشوید: در اغلب موارد جدی گرفته نمی شوید، لهجه تان را مورد 
تمسخر قرار می دهند و حتی ممکن است به کنفرانس های دانشجویی شما بی توجهی شود. 
2- وارد محیط کار می شوید: یا شمارا استخدام نمی کنند و یا در صورت استخدام ممکن است 

مورد تمسخر عده ای از ارباب رجوعان و یا همکاران قرار بگیرید.
چنین برخوردهایی نه منصفانه است و نه صحیح اما حقیقت؛ این برخوردهای اشتباه مانعی 

برای تعاملات اجتماعی اقوام مختلف در شهرهای بزرگ شده است.
ازاین رودر گفتگو با مهدی صادق لو  مدرس فن بیان و مهارت های ارتباطی  به بررسی سؤالات 

زیر در رابطه با تأثیر لهجه در شخصیت و هویت افراد پرداخته استایم 
در شرایط یکسان و در یک شهر چگونه یک نفر می تواند در صحبت کردن لهجه داشتن خود 

را مدیریت اما فرد دیگری نمی تواند بدون لهجه صحبت کند؟
لهجه و نوع بیان کلمات گفتاری برگرفته از گوش های ما است؛ در شکل گیری لهجه ابتدا مغز 
بخشی از شنیده ها را جمع کرده، از آن میانگین می گیرد و به اندام های کلامی منتقل می کند. 
مهم ترین علت لهجه دار بودن یا نبودن یک فرد در بزرگسالی، نوع صحبت کردن اعضای 
خانواده در کودکی با او است؛   خیلی از عزیزان آذری زبان باآنکه تمام اعضای خانواده ترکی 
بلد هستند اما در منزل فارسی صحبت می کنند تا فرزندانشان زبان فارسی را یاد بگیرند. من 
خانواده ای را می شناسم که پدر و مادر از زمان کودکی فرزندشان گاهی کلمات را به صورت 
انگلیسی بیان می کردند تا کودک بتواند به خوبی با زبان انگلیسی صحبت کند؛ بنابراین لهجه، 

برگرفته از شنیده های ما از زمان کودکی است.
لهجه چه تأثیری در هویت و شخصیت افراد دارد. آیا داشتن لهجه می تواند تأثیری در ازدواج، 

پیدا کردن شغل، دوست یابی و... داشته باشد؟
قطعاً بی تأثیر نیست. لهجه مانند لباس محلی است تا زمانی که شما در شهر و استان خودتان 

می خواهید به صورت جدی ارتباط برقرار کنید. 
اتفاقاً وجود لهجه یا گویش کمک می کند. اگر دقت کنید نمایندگان مجلس در شهر خودشان 
با لهجه صحبت می کنند اما اگر بخواهند از شهر خارج شوند و وارد پایتخت شوند، برای برقراری 
ارتباط بهتر لهجه را مدیریت و بدون لهجه صحبت می کنند. البته این مسئله برای زمانی است 
که فرد لهجه غلیظی دارد اما اگر لهجه خیلی شدت ندارد نه تنها نیازی به مدیریت لهجه نیست 
بلکه خیلی هم دوست داشتنی و زیباست مثل هم وطنان عزیز شیرازی، اصفهانی، مشهدی 

و... که با لهجه های زیبایی صحبت می کنند. 
لهجه در بعضی مباحث مثل ازدواج، استخدام و دوست یابی کاملًا نقش دارد؛ مثلًا یکی از 

معیارهای ازدواج برای هر دو طرف داشتن یا نداشتن لهجه طرف مقابل است.
متأسفانه نگاه برخی از مردم به افراد لهجه دار منفی است و گاه می بینیم که حتی این افراد 
به سخره گرفته می شوند؛چگونه می توانیم جایگاه افراد لهجه دار را حفظ و نگاه مردم به آنان 

را مثبت کنیم؟ 
ازآنجایی که خیلی از ویژگی های فرهنگی ما دچار فراموشی شده است، عموماً به افرادی که 
با لهجه صحبت می کنند نگاه مثبتی نمی شود. یک زمانی داشتن لهجه افتخار بود اما متأسفانه 

در حال حاضر از مدیریت لهجه و کنار گذاشتن آن صحبت می شود. 
حقیقت این است که اگر این افراد بپذیرند که ممکن است در نگاه اول مورد تمسخر قرار 
بگیرند اما بااین وجود قدرتمندانه با دیگران ارتباط مؤثر برقرار کنند و عزت نفس خود را افزایش 

دهند، دیگران را از این رفتارشان پشیمان خواهند کرد.
ما بازیگران، خوانندگان و مسئولان زیادی داریم که در عین داشتن لهجه، افراد مشهور و 
پرقدرتی هستند مثلًا معاون اول رئیس جمهور لهجه کرمانی دارد اما آن قدر از عزت نفس بالایی 
برخوردار بوده که به این جایگاه رسیده است و اگر از همان ابتدا خودش را می باخت ممکن 
بود که هیچ گاه به چنین مسئولیتی دست نمی یافت یا علیرضا افتخاری با لهجه اصفهانی و 
زند وکیلی با لهجه شیرازی، باوجود داشتن لهجه از خوانندگان محبوب هستند. بنابراین فقط 
کافی است عزت نفس بالایی داشته باشید و یک راهکار خیلی خوب در این مسئله این است که 
در یک موضوع و حرفه مسلط شوید. همچنین پیشنهاد من این است که به جای آنکه افراد از 
روی ظاهر به قضاوت درباره دیگران بپردازند، نگاه انسانی داشته باشند. همه باید تلاش کنیم و 
عزت نفس عمومی خود را افزایش دهیم. آنگاه است که می گوییم:" من خودم و تمام مخلوقات 

خدا را با هر نژاد،چهره،گویش و زبانی  دوست دارم."

توصیه یک مدرس مهارت های ارتباطی؛

لهجه، هویت شما است؛ آن را مخفی نکنید

گزارش : مهدی نجفی خواه

را  کرمانی  کودک  دو  به  گل  خوراندن  مدعی العموم 
و  نام  آنکه  بدون  ماجرا  عامل  و  می داند  کودک آزاری 
نشانی از او ذکر شود اخراج و دادگاهی می شود. ماجرای 
بدرفتاری هایی از این دست از سوی عوامل مدیریت شهری 
بی سابقه نیست، اما سوال اینجاست که چرا تنبیهات 

موجود بازدارندگی ندارد؟
پس از انتشار فیلمی از دو کودک گل فروش کرمانی که 
به دستور پیمانکار شهرداری این شهر مجبور به خوردن 
کاربران  شدند،  توبیخ  از  نجات  برای  نرگس  گل های 
شبکه های اجتماعی نسبت به این موضوع واکنش نشان 
دادند و این رفتار غیرانسانی و غیراخلاقی را نقد کردند. 
واکنش ها نشان از نوعی عصبانیت بود و اغلب خواستار 

توبیخی جدی برای این کارمند شهرداری شدند.
بیش از هر چیز زشت بودن این رفتار مورد توجه رسانه ها 
و کاربران شبکه های مجازی قرار گرفته است. فیلم دردآور 
خوراندن گل به دو کودک بارها در شبکه های اجتماعی 
دیده شد و موجب تکدر خاطر بسیاری شده است. این 
تصاویر تنها گوشه ای از واقعیت و رفتار خلاف اخلاق را به 
نمایش می گذارند. زیر پوست شهر اتفاقات متعددی رخ 
می دهد که شخصیت افراد را تخریب می کند و موجب 

نگرانی هستند.
*کارمند شهرداری کرمان بازداشت شد

بین الملل  امور  و  ارتباطات  سرپرست  آنچه  اساس  بر 
دستور  شهردار  است،  گفته  ایرنا  به  کرمان،  شهرداری 
پیگیری این موضوع را داده است. پس از آن، محمدجواد 
فدایی، استاندار کرمان نیز موضوع را مورد بررسی قرار داد و 
خواستار برخورد با عاملان این اذیت و آزار شد. سید مهران 
عالم زاده، شهردار کرمان نیز در گفت وگویی با شبکه استانی 
کرمان گفت: فرد خطاکار از کارکنان یک شرکت پیمانکاری 

شهرداری منطقه دو کرمان است که بلافاصله به موضوع 
رسیدگی و تخلف این فرد محرز و وی از محل کار اخراج 

شد.
استان  انقلاب  و  عمومی  دادستان  سالاری،  دادخدا 
کرمان نیز در مورد این کودک آزاری ضمن تأکید بر پیگیری 
این موضوع گفت: با وجود طرح نشدن شکایت از سوی 
افراد، به عنوان مدعی العموم و از باب کودک آزاری، تخلف 
از مفاد قانونی و ارتکاب جرم، علیه مسئولان ذی ربط اعلام 
جرم و در این رابطه پرونده ای از جنبه عمومی اعلام جرم 
شد و متهم اصلی دستگیر و هم اکنون در بازداشت است. 
تمام افرادی که در این رابطه، کوتاهی، قصور و جرمی انجام 

داده اند تحت تعقیب قضایی قرار خواهند گرفت.
*چرایی تکرار حوادث مشابه

ماجرای کرمان اولین و آخرین مورد از تخلفات کارمندان 
و نیروهای وابسته به نهادهای دولتی و عمومی نیست. 
برخوردهای متعدد با دستفروشان در دوره مدیریت شهری 
سابق تهران، برخورد با گروه موسیقی خیابانی در رشت، 
برخورد با دستفروشان در شهرهای مختلف، برخوردهای 
غیراخلاقی با کودکان کار توسط مأموران سد معبر و... 
نمونه هایی هستند که زمان زیادی از آن ها نمی گذرد و 
هر کدام در دوره ای مورد توجه افکار عمومی و کاربران 

شبکه های اجتماعی قرار گرفته است.
این مسائل در هر زمانی که رخ می دهد، واکنش های 
فراوانی به همراه دارند. این ها تنها بخشی از مسائل هستند 
که مورد توجه قرار می گیرند و افکار عمومی در مورد آن ها 
مشابهی  حوادث  روزانه  شک  بدون  می کنند.  صحبت 
رخ می دهند که کسی به آن توجه نمی کند یا مورد اقبال 
عمومی قرار نمی گیرند. تکرار این حوادث نشان از نوعی 
اختلال در سیستم مدیریت شهری و دولتی است که باید 
هر چه زودتر مورد توجه تصمیم گیران و تصمیم سازان قرار 

گیرد.

*آموزش حین کار
به نظر، یکی از اولویت ها برای جلوگیری از تکرار چنین 
حوادثی آموزش های حین کار به نیروهای استخدامی یا 
پیمانکاری سازمان های دولتی و نهادهای عمومی است. 
آموزش خاصی  آن است که یک کارمند  تصور عمومی 
نیاز ندارد و فرد با آموزش های عمومی در خانواده و محیط 
اجتماعی می تواند از عهده چنین مسئولیتی برآید. اما نگاه 
منطقی نشان می دهد حتی برای مسئولیت های خدماتی 
ساده مثل رانندگی نیز باید افراد آموزش کافی دیده باشند. 
برای مثال اگر در حادثه دانشگاه آزاد علوم تحقیقات راننده 
آموزش کافی دیده بود و به وظایف خود آشنا بود، شاید 
اصلًا نشستن پشت فرمان اتوبوس بدون معاینه فنی را 
برخی  در  نمی داد.  رخ  حادثه ای  چنین  و  نمی پذیرفت 
سازمان های دولتی و نهادهای عمومی، آموزش هایی در 
دوره کار به صورت سالیانه به کارمندان ارائه می شود، اما 
این آموزش ها نه از سوی سازمان جدی گرفته می شود 
و نه از سوی کارمندان. آموزش های ارائه شده نیز ارتباط 
مستقیمی با رفتار حرفه ای در حین کار با ارباب رجوع ندارد.

*نظارت بر عملکرد
معضل دیگری که در دستگاه های عمومی وجود دارد، 
عدم نظارت و پایش مستمر رفتار نیروهای تحت امر یک 
سازمان است. افراد پس از گذراندن مراحل استخدامی 
یا قراردادی به دلیل نبود مکانیزم های نظارتی دقیق، از 
ماندن در موقعیت خود اطمینان پیدا می کنند و به همین 
دلیل، اشتباهات خود را جدی نمی گیرند و برای برطرف 
باید  ایده آل  کردن آن ها تلاش نمی کنند. یک سیستم 
مکانیزم هایی داشته باشد که رفتار نیروهای خود را مورد 
سنجش قرار دهد تا بتواند با رجوع به آن ها خود را اصلاح 
کند. برخی استارتاپ ها و شرکت های خصوصی نمونه های 
موفقی از نظارت بر عملکرد افراد را دارند که می توانند مورد 

استفاده نهادهای دولتی و عمومی قرار گیرند.

دستگاه های عمومی پایش مستمر رفتار نیروهای خود را جدی بگیرند
خوراندن گل به دو کودک؛ ناکارآمدی سیستم آموزش و پایش کارکنان
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راهی که پمپئو می رود چیزی جز ناکامی برای آمریکا ندارد

لشکرکشی پنبه ای
 برای تقابل با ایران 

خود  گری  خاورمیانه  تور  در  آمریکا  خارجه  امور  وزیر  پمپئو«  »مایک 
مصرانه به دنبال هدفی است که اسلاف وی طی چهار دهه با ابزارهای چون 
ناکام  آن  تحقق  در  نظامی  درگیری  حتی  و  سازی  ائتلاف  تحریم،  تهدید، 

مانده اند. 
مجموعه فعالیت های دستگاه دیپلماسی آمریکا و سیاست های کاخ سفید 
طی دو سال گذشته به گونه ای بوده که برای بسیاری از ناظران یادآور دوران 
بار نه مسکو بلکه تهران در جایگاه قطب هماورد  اما این  جنگ سرد است 

واشنگتن قرار داشته است.
کره  و  کشور  این  میان  تنش  گیری  اوج  از  پس  آمریکا  متحده  ایالات 
شمالی، سرانجام رهبر پیونگ یانگ را با وسوسه خروج از تنگناهای تحریمی 
برای نشستن پای میز مذاکره متقاعد کرد. به رغم اینکه روسیه و چین در 
راهبرد امنیتی کاخ سفید به عنوان بزرگترین قدرت های متخاصم شناسایی 
شده اند و با وجود کش و قوس های دیپلماتیک و تجاری، روابط واشنگتن با 

پکن و مسکو همچنان تابعی از منافع دو طرف قرار دارد.
در این شرایط، سیاست ها و موضع گیری های مقامات کاخ سفید به گونه 
ای است که ایران را به عنوان بزرگترین دشمن و اصلی ترین تهدید پیش 

روی ایالات متحده آمریکا و نیز کشورهای ممنطقه تداعی می کند.
در تازه ترین دور اقدامات ضدایرانی، وزیر امور خارجه آمریکا از سه شنبه 
هفته گذشته )هجدهم دی ماه( تور دیپلماتیک خود را از اردن آغاز کرد تا 
با  ایران و مقابله  در این کشور و هفت پایتخت دیگر منطقه درباره تحریم 
آنچه کاخ سفید اقدامات بی ثبات کننده تهران می داند به رایزنی و گفت 

وگو بپردازد.
سفر خاورمیانه ای پمپئو البته شامل اهداف دیگر نیز هست که از دید 
ناظران و رسانه ها می توان به تشریح سیاست های »دونالد ترامپ« در خروج 
نظامیان آمریکایی از سوریه، رایزنی درباره چگونگی بازگشت سوریه به جمع 
دولت های عربی، تلاش برای حمایت از گروه های مسلح کُردی در سوریه در 
برابر ترکیه، رفع برخی اختلافات میان دولت های عربی و رایزنی با سعودی 

ها در زمینه پرونده قتل »جمال خاشقچی« اشاره کرد.
با این حال و همچنان که از موضع گیری های پمپئو برمی آید هدف اصلی 
تنگ کردن عرصه منطقه ای برای جمهوری اسلامی ایران است به طوری که 
وزیر امور خارجه آمریکا در هر یک از پایتخت های عربی عمده حملات خود 
را متوجه تهران ساخته و ایران را در کنار گروه تروریستی داعش به عنوان 

اصلی ترین تهدیدات پیش روی خاورمیانه قلمداد کرده است.
همزمان با سفر خاورمیانه ای پمپئو، »برایان هوک« مسوول کارگروه ویژه 
امور ایران در وزارت خارجه آمریکا در پایتخت امارات اعلام داشته معافیت 
های بیشتری برای مشتریان نفت ایران درنظرگرفته نخواهد شد و هدفگذاری 

واشنگتن محرومیت تهران از درآمدهای نفتی است.
به این ترتیب یکی از مهمترین محورهای مساعی دیپلماتیک واشنگتن در 
خاورمیانه معطوف به همراه سازی کشورهای منطقه با تحریم های ضدایرانی 
است که در مذاکره با مهمترین شریکان تجاری تهران مورد توجه قرار گرفت.

آمریکایی ها از ماه های گذشته فشار سنگینی را بر دولت عراق وارد آورده 
اند تا واردات گاز و برق از ایران را به صفر برساند. واشنگتن در حالی بغدادها 
با قطعی 20 ساعته  از عراق هنوز  را تحت فشار قرار داده که بخش هایی 
برق در شبانه روز مواجه است و گاز وارداتی از ایران نیز تنها منبع ممکن 
برای تامین انرژی مورد نیاز سایر نیروگاه های تولید برق محسوب می شود.

پیامدهای  و تصویرگری  با چماق تحریم  ها  آمریکایی  ترتیب،  به همین 
منطقه،  کشورهای  منافع  بر  پوشیدن  نیز چشم  و  ایران  با  تجارت  سنگین 
به هر قیمت انزوای تهران و قطع مجاری روابط تجاری و سیاسی جمهوری 

اسلامی ایران را در دستورکار خود قرار داده اند.
دیگر محور تلاش های دیپلماتیک آمریکا، دامن زدن به ایران هراسی و 
قرار دادن تهران در جایگاه متهم بی ثباتی و عدم توسعه کشورهای منطقه 
موشکی  و  دفاعی  مشروع  های  فعالیت  تهدیدنمایی  پیوند،  این  در  است. 
در کشورهای  پمپئو  ادعاهای  پرتکرارترین  از  یکی  ایران  اسلامی  جمهوری 

منطقه بوده است. 
وزیر امور خارجه آمریکا همچنین مداخله در امور داخلی ایران را از نظر 
دور نداشته و در سخنرانی خود در دانشگاه قاهره از سکوت دولت پیشین 

آمریکا در قبال برخی اعتراضات داخلی در ایران انتقاد کرده است.
این وجه سخنان پمپئو آشکارا با »اوبامازدایی« در سیاست خارجی دولت 
ترامپ پیوند می خورد زیرا از دید مقامات کنونی کاخ سفید ریشه بسیاری 
از چالش های کنونی خاورمیانه را باید در اهمال دولت دموکرات ها و نیز 

مماشات آنان در برابر جمهوری اسلامی ایران جست وجو کرد.
به رغم رویکرد حاکم بر دولت ترامپ که اساسا خواسته های خود را نه 
دنبال  و  زورگیری مطرح  به شیوه  امتیاز که  مبادله  و  زنی  فرایند چانه  در 
می کند، آمریکایی ها گزینه تطمیع و تهدید را نیز به نحوی در خاورمیانه 
ترین سخنان خود  تازه  در  برایان هوک  از جمله  اند  داده  قرار  توجه  مورد 
این کشور  از  ایران  به خروج  را منوط  بازسازی سوریه  آمریکا در  مشارکت 
عنوان کرده است.در راستای تامین نظر صهیونیست ها در تحولات سوریه و 
مقابله با نقش آفرینی جمهوری اسلامی ایران در این کشور، یکی از مهمترین 
دستورهای ماموریت اخیر »جان بولتون« مشاور امنیت ملی دولت ترامپ، 
در اراضی اشغالی به اطمینان بخشی به اسرائیلی ها اختصاص یافت. با این 
حال صهیونیست ها مطالبه جدی تری از واشنگتن دارند تا با خروج نظامی 

از سوریه زمینه گسترش عرصه عمل ایران را به وجود نیاورد.
های  دولت  که  کند  می  دنبال  را  اهدافی  خاورمیانه  به  سفر  در  پمپئو 
پیشین آمریکا با ابزارهای مختلف از تحریم گرفته تا درگیری نظامی موفق 
به تحقق آن نشدند. مقامات کنونی کاخ سفید در حالی اوباما را به مماشات 
با ایران متهم می کنند که موضوع اتهام وی خود نتیجه دور باطلی از فشار بر 
جمهوری اسلامی ایران و اعمال تحریم های فراگیر علیه تهران بود. علاوه بر 
این، تلاش های کاخ سفید برای اوبامازدایی و دموکرات ستیزی در سیاست 
داخلی و خارجی و نیز فشارهای آمریکا بر دولت های منطقه جهت چشم 
پوشی از منافع روابط با ایران، طیفی از هزینه و بازخوردهای منفی را متوجه 

ایران ستیزی دولت ترامپ خواهد ساخت.

نکتـه

علی ربیعی« گرچه سال ها سابقه حضور در وزارت اطلاعات 
را در کارنامه خود دارد، اما گویا تمایلی به یادآوری این سابقه 
ندارد؛ این را می توان از آنچه در قسمت »سوابق اجرایی و دولتی« 
زندگی نامه  که در وبسایت شخصی  او آمده فهمید؛ در این قسمت 
ربیعی سوابق خود را »دبیر ستاد مبارزه با فساد و ارتقاء سلامت 
نظام اداری در دولت«، «مشاور اجتماعی رئیس جمهوری)۱۳۷۶ 
تا ۱۳۸۴(، »مسئول اجرایی دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی و 
مسئول کمیته های تبلیغات امور اجرایی« و »عضو سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و عضو شوراها و فرماندهی پایگاه تهران و کشوری 
به  در  است.او  کرده   عنوان  قرارگاه حمزه سیدالشهداء)ع(«  و 
روزرسانی بعدی وبسایت شخصی خود باید سابقه ۵ سال حضور 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی)۱۳۹۵-۱۳۹۷( به عنوان 
»وزیر« را نیز به  سوابق اجرایی و دولتی خود اضافه کندعلی ربیعی 
در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر وجهه علمی و دانشگاهی خود، 
به آسیب شناسی معضلات اجتماعی در چهلمین سالگرد انقلاب 

اسلامی و ارائه تحلیل هایی درباره اتفاقات دی ماه ۹۶ پرداخت.
متن کامل این گفت و گو را در زیر می خوانید:

* سال گذشته در چنین روزهایی شاهد به خیابان 
در  کشور  شهرهای  تعدادی  در  مردم  از  برخی  آمدن 
اعتراض به اوضاع اقتصادی کشور و وضعیت معیشتی در 
جامعه بودیم؛ تحلیل شما از این اعتراضات چیست؟ به 
نظر شما آیا تجمعی که در روزهای آغازین دی ماه ۹۶ در 
مشهد شکل گرفت، موجب حضور معترضان در خیابان ها 

در شهرهای دیگر شد؟
- به عنوان یک تحلیل گر حوزه سیاسی و امنیت ملی حادثه 
دی ماه ۹۶ را حادثه ای بسیار مهمی در چهل سالگی انقلاب 
اسلامی تلقی می کنم و معتقدم که تجربه ای کم نظیر از نا 
آرامی های اجتماعی در این ماه رخ داد که مشابه آن را در چهل 
سال گذشته تجربه نکرده بودیم. اتفاقی که در دی ماه ۹۶ رخ 
داد شباهت زیادی از نظر حجم، اندازه، وسعت و جمعیت درگیر 
در نا آرامی و همچنین خصوصیت این افراد با نا آرامی های قبل 
نداشت. در تحلیل نا آرامی های دی ماه ۹۶ چند مسئله قابل 
تبیین است؛ پیش از این معمولا در آشوب های خیابانی، سیاست 
خارجی را دخیل می دانستم اما این بار می توانیم رقابت های داخلی 
را در شکل گیری اعتراضات دخیل بدانیم؛ با این وجود باید بدانیم 
که این اقدام صورت مسئله را تغییر نمی دهد. آغاز اعتراضات 
دی ماه ۹۶ می تواند دلایل زیادی داشته باشد اما آن چه که من 
میخواهم به آن بپردازم علت دراز مدت است.عده ای فقر را علت 
این نا آرامی ها می دانند و برخی دیگر از محققین نابرابری را بر فقر 
اولویت می دهند؛ در ماه های منتهی به دی ماه ۹۶ با حصول برجام 
گرچه یک فرصت اقتصادی خوبی در کشور ایجاد شد، اما مانند 
آنچه که از ۶0 سال قبل در توزیع نابرابر ثروت شاهد آن بوده ایم، 
توزیع درآمدی که بعد از گشایش برجام صورت گرفت، این 
نابرابری را کاهش نداد؛ در این شرایط معتقدم که بخشی از دلایل 
اتفاقات دی ماه ۹۶ با نابرابری و بخشی دیگر با فقر قابل بررسی 
است که دراین زمینه من نیز تاثیر نابرابری و بی عدالتی را بیشتر 
احساس می کنم. هرچند موضوع بیکاری از دیگر دلایلی است که 
در تبیین علل وقوع اعتراضات سال قبل باید به آن پرداخت؛ اما 
بیکاری جوانانی که در شهرهای اعتراض کننده حضور داشتند 
و فقر موجود در آن شهرها، شاید چیزی شبیه بیکاری جوانان 
در سایر شهرها بود، با این تفاوت که این شهرها نابرابری ادارک 
شده بیشتری داشتند.اگر بخواهیم نقشی در حوزه سیاست برای 
وقایع دی ماه ۹۶ قائل شویم، معتقدم که یک جریان سیاسی که 
می خواست به نوعی دولت را تحقیر کند و علیه او یک ماجرای 
خیابانی راه بیندازد، منجر به شکسته شدن مارپیچ سکوت در 
جامعه شداز سوی دیگر شهرهایی که در آنها اعتراضات شکل 
گرفت، اغلب از لحاظ فرهنگی فاقد تئاتر، سینما، مجموعه های 
فرهنگی و به نوعی مجموعه هایی برای تخلیه انرژی و گذران 
اوقات فراغت هستند و از ساعت ۵ بعد از ظهر به بعد تبدیل 
به شهری مرده می شوند و افراد ساکن در آنها زندگی اجتماعی 
و فرهنگی شبانه در شهر ندارند، بلکه در خانه های خود حضور 
دارند و با تلفن های هوشمند در دست شان در دنیایی زندگی 
می کنند که با واقعیت آنها مطابق نیست. استفاده از ابزارهای 
ارتباطی و فضای مجازی در ساکنان این شهرها به نوعی نابرابری 
ادراک شده و دگرخویش پنداری در آنها ایجاد و پایه های نوعی 
مقایسه و شورش را فراهم می کند. بر اساس پژوهش های انجام 
شده مشارکت سیاسی و رای به دولت وقت در اغلب شهرهای 
که در سال ۹۶ شلوغ شدند، کمتر از سایر شهرها بوده است. 
خشکسالی و مشکلات مربوط به آب وخاک نیز از دیگر مسائلی 
است که سهمی از علل اعتراضات و نا آرامی های دی ماه ۹۶  به 
خود اختصاص می دهد.آنچه در سوال شما نهفته است مربوط به 
علل سیاسی بروز اتفاقات سال ۹۶ است؛ در نظریه های ارتباطاتی 
نظریه ای با عنوان مارپیچ سکوت وجود دارد که بر اساس آن  وقتی 
افراد زمینه بروز شورش و نا آرامی را در خود داشته باشند، اما 
احساس کنند فضایی برای بروز این احساسات ندارند، با شکسته 
شدن بخشی از فضای حاکم، زمینه بروز این نوع نا آرامی برای 
آنها فراهم می شود. در حقیقت در یک سد آب که هموراه زمینه 
نا آرامی وجود دارد، چنانچه جایی از سد بشکند یا سوارخ شود، 
فاجعه ای عظیم و سیلاب اتفاق می افتد؛ در دی ماه ۹۶ اتفاقاتی 
در مشهد مارپیچ سکوت را شکست و سکوت جمعیت خاموشی 
که به نوعی زمینه اعتراض در آنها وجود داشت با ماجراهایی که 
در مشهد اتقاق افتاد، شکسته شد. مطالعات انجام شده، نشان 
می دهد که اعتراضات و نا آرامی های اول مشهد که یک جریان 
سیاسی رقیب و مخالف دولت در آن مشارکت و حضور داشت، 
آغازگر نا آرامی های سایر شهرستانها بود.اگر بخواهیم نقشی در 
حوزه سیاست برای وقایع دی ماه ۹۶ قائل شویم، معتقدم که 
یک جریان سیاسی که می خواست به نوعی دولت را تحقیر کند 
و علیه او یک ماجرای خیابانی راه بیندازد، منجر به شکسته شدن 
مارپیچ سکوت شد، اما مشارکت بقیه شهرستانها به هیچ عنوان 
از این عامل تبعیت نکرد؛ دلخواه این جریان سیاسی نیز این نبود 
که اتفاقاتی شهر مشهد به سایر شهرها گسترش پیدا کند، اما در 
همان جمعیت شهر مشهد بلافاصله بعد از اینکه شعارها تغییر 
یافت بازی ای آغاز شد که خاتمه آن دست آغاز کنندگانش نبود. 
در این زمینه یکی از افراد شاخص این جریان در جایی سخنی 
جالب و مهم مبنی بر عدم توصیه به حضور افراد در خیابان ها 
مطرح کرده و گفته بود که »دیگر خیابان ها یک طرفه نیست بلکه 

دو طرفه شده«.
* با توجه به عللی که برای اتفاقات دی ماه ۹۶ مطرح 
کردید، به نظر شما آیا همچنان احتمال تکرار اتفاقاتی 

مشابه وجود دارد؟
- همواره در بطن جامعه علل نا آرامی نهفته است و امروز 
در  امروز  دارد؛  آرامی ها وجود  نا  این  برای  مختلفی  علل  نیز 
جامعه انتظارات برآورده نشده زیادی وجود دارد. علاوه بر این 
در دروان اخیر پدیده ای شکل گرفته که در دروان گذشته بی 
سابقه بوده؛ جامعه  حدود ۶0 سال است که در حال تجربه کردن 
نارضایتی از وضع اقتصادی است و تنها در اوایل انقلاب و در 
دروه بین سال های ۷۶ تا ۸۴ مشاهده می کنیم که مقداری از این 
نارضایتی ها کم شده است. آنچه که امروز به این نارضایتی اضافه 
شده، این است که احساس می شود دیگر آینده خوشبیانه ای 
پیش رو نیست و امید برای حل مسائل کم شده است؛ به نظر من 
این موضوع نیز معلول دو علت است؛ یکی دعواهای سیاسی که 
در بالا رخ می دهد و دیگری ایجاد بحران دستاورد و احساس اینکه 
هیچ چیزی روبه بهبود نیست و چشم انداز مثبت و دستاوردی در 
کشور مشاهده نمی شود. البته در این زمینه مانند ماجرای مشهد 
که بیشتر کنش های داخلی آغازگر آن بودند، طی چند سال اخیر 
برخی جریانات سیاسی به صورت مداوم با اعمال فشار بسیار زیاد 
رسانه ای به نوعی موجب شکل گیری نوعی یأس اجتماعی در 
کشور شده اند. با توجه به این شرایط امروز امکان بروز نا آرامی های 
موجود در افراد افزایش یافته است و هم از خارج و هم جریانات 
سیاسی داخلی هر دو در حال حرکت به سمتی هستند که در 
آن مسیر مردم احساس می کنند که چشم انداز خوبی برای کشور 

وجود ندارد.
* آقای روحانی در سخنرانی خود در مجلس شواری 
اسلامی و در پاسخ به پرسش های نمایندگان مجلس که 
عمدتاً جنبه اقتصادی داشت، تاکید کرد که آدرس صحیح 
علت مواجهه کشور با مشکلات اخیر »۵ دی سال ۹۶ 
است«؛ به نظر شما چرا تجمعات دی ماه از نظر آقای رئیس 
جمهوری باعث به وجود آمدن بحران اقتصادی و تشدید 

وضعیت نابسامان اقتصادی در کشور شد؟
به طور  زیادی  تغییرات  نگرش جامعه،  نمودار  اساس  بر   -
دائم رخ می دهد؛ تغییرات ارزشی و نگرشی بسیار کوتاه شده و 
تغییرات جدید دائماً در حال ورود به عرصه اجتماعی هستند؛ 
همواره  تحولاتی در حال رخ دادن است که در آن اتفاقات افرادی 
حضور دارند که زمینه نا آرامی در آنها وجود دارد و نمی توان آنها 
را نادیده گرفت؛ در این افراد دغدغه های مختلفی از جمله مسائل 
آبی و خاک شهر محل سکونت، بیکاری، مسائل فرهنگی، فقدان 
رفاه اجتماعی و ... قابل مشاهده است؛ بنابراین این علل را هیچ گاه 
نمی توان از اتفاقات دی ماه ۹۶ بیرون کشید. علت اینکه چرا 
این اعتراضات تا پیش از دی ماه ۹۶ بروز نکرد و در دی ماه خود 
را نشان دادند، نتیجه یک شوک اجتماعی است که اثر پروانه ای 
نام گذاری می شود؛ اثر  پروانه ای اثری است که در نقطه ی فضا 
را می شکند و اعتراضات را به سطح می آورد. این ضربه شکننده 
می توانست یک عامل خارجی باشد، اما گروه های سیاسی که علیه 
دولت اقدام کردند، باعث شکسته شدن فضای موجود شدند؛ در 
دی ماه ۹۶ یک جریان سیاسی نقش اثر پروانه ای را ایفا کرد و 
باعث شد که اعترضات در ۱۶0 شهر خود را نشان دهد و حتی 
تعدادی نیز در این شهرها کشته شوند.اگر بخواهیم در تحلیل 
ماجرای اتفاقات دی ماه ۹۶ فقط به ضربه شکننده نگاه کنیم، یک 
نوع نگاه با تبیینی ناقص است، هرچند بخشی از واقعیت را دارد؛ 
در آن زمان جامعه از نظر روانی در ثباتی قرار داشت که حتی 
ترامپ نمی توانست آن وضعیت روانی را بشکند؛ در این زمان 
عاملی بدون تبیین و تحلیل، موضوع را به نحوی به خیابان کشاند 
که حتی اثر ترامپیسم هم افزایش یافت به نحوی که ترامپ به 
روسای کشورهای اروپایی گفت که »سه ماه صبر کنید، ایران فرو 

خواهد پاشید«.
دی   ۵ از  پیش  دولت  اطلاعاتی  دستگاه های  آیا   *
نشانه های از اینکه چنین اتفاقاتی قرار است رخ دهد، 

دریافت کرده بودند؟
- اگر هم چنین نشانه های را داده باشند، من گیرنده آنها نبودم، 
اما به عنوان یک کنش گر اجتماعی و مسئول وضعیت اجتماعی 
بارها به همراه دوستان  اندیشمندی که در وزارت کار و رفاه 
اجتماعی بودند موضوع را پیش بینی کرده بودیم و  می دانستم که 
با یک اثر پروانه ای اعتراضات و نا رامی ها به سطح خواهد آمد؛ این 

ادراک حداقل در بخشی از دولت وجود داشت.
* با توجه به اینکه بهمن ماه امسال انقلاب اسلامی ایران 
۴۰ ساله می شود، برخی اعترضات دی ماه سال گذشته و 
اعتراضاتی که بعد از آن در کشور رخ داد را با اعترضات 
دوران انقلاب اسلامی که نظام قبل را با فروپاشی مواجه 
کرد،   مقایسه می کند؛ نظر شما به عنوان یک کنشگر 
اجتماعی در این باره چیست؟ آیا اعتراضات سال گذشته 
خطری جدی محسوب می شوند و می تواند نظام را در 

معرض فروپاشی قرار دهند؟

- در پاسخ به این پرسش که آیا این اعتراضات و اتفاقات 
قابل تکرار هستند و می توانند نقش یک آژیر خطر را ایفا کند، 
جواب من این است که بله، این اتفاقات محتمل و تکرار پذیر 
هستند؛ چراکه همچنان علت بروز آنها باقی ست و با هر اثر 
پروانه ای امکان بروز آنها وجود دارد؛ اما این که آیا این اعتراضات 
شبیه اعتراضات دوران انقلاب است، باید بگویم خیر؛ در مباحث 
تئوریک همواره میان کودتا، شورش و انقلاب تمایز قائل می 
شویم. شورش نیز خود به سه دسته محدود، گسترده و مستمر 
تقسیم بندی می شود؛ بر این اساس اتفاقات دی ماه ۹۶ از جنس 
شورش های محدود قلمداد می شود.در انقلاب مردم به نقطه ای 
می رسند که بنیان های ساختار موجود دیگر پاسخگو نیست و 
در حقیقت نوعی دگرگونی بنیادین و اساسی را از ساختارها و 
نهادهای سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی طلب می کند؛ 
در این زمینه فکر می کنم که جامعه هنوز به این نقطه نرسیده 
است. در انقلاب چیزی که باید جایگزین وضع موجود شود، وجود 
دارد و انقلاب دارای رهبری است و همچنین در انقلاب طبقات 
اجتماعی مختلف درگیر هستند، اما در اتفاقات دی ماه ۹۶ و 
اعترضات بعداز آن هیچ کدام از این عوامل وجود ندارد؛ بنابراین 
جنس نا آرامی های سال ۹۶ شورش از نوع محدود و منطقه ای اما 
خطرناک است و آژیره خطری را به صدا درمی آورد که می تواند 

گسترده تر شود.
* در اعتراضات دی ماه ۹۶ شاهد تغییراتی در شعارهای 
معترضان بودیم؛ در این اعتراضات برخی از معترضین 
تمومه  دیگه  اصول گرا؛  »اصلاح طلب،  نظیر  شعارهایی 
ماجرا« و »رضا شاه روحت شاد« را سر دادند؛ تحلیل شما 

در این باره چیست؟
و  دارد  متن وجود  در  اعتراضات مختلف شعارهایی  در   -
شعارهایی را  نیز برخی گروه ها  مطرح می کنند؛ شعارهایی که در 
این نوع اعتراضات سر داده می شود به نوعی خواسته های صنفی 
و اقتصادی و بیان نوعی نارضایتی عمومی است،  اما ممکن است 
در این اعتراضات تعدادی محدودی از معترضین در مقاطعی 
شعارهای غیر صنفی بیان کنند که ریشه آن نهادینه شده از 
علت عمده ی نارضایتی ها نباشد، بلکه خاستگاه برخی شعارها با 
مشارکت افراد شدیداً سیاسی اما اندک باز می گردد؛ مانند سر 
دادن شعار »رضاشاه روحت شاد« در اعتراضات دی ماه سال 
گذشته؛ گاهی نیز افراد به دلیل لجبازی با حاکمیت وقت، در 
شعارهای خود ارجلاعی به حاکمیت قبلی می دهند تا بیان عمق 
نارضایتی شان را عنوان کنند. من نه به عنوان فردی که دل در 
گرو انقلاب دارد، بلکه به عنوان یک تحلیل گر معتقدم بیان این 
شعار ناشی از نوعی تفکر عمیق نسبت به آینده در ایرانیان شکل 
نگرفته است؛ گرچه جریاناتی مانند شبکه های تلویزیونی من و تو 
و ایران اینترنشال تمایلات بسیاری برای پرداختن به این شعار 
داشتند، اما عمده تحلیل گران دنیا سهم این شعار را بسیار ناچیز 

عنوان کردند.
* آیا در این شعارها دغدغه ای درباره نوع حاکمیت 

وجود ندارد؟
-  اینکه در شعارها گفته می شود »نه اطلاح طلب و نه اصولگرا« 
ممکن است به خاطر ناامیدی از این دو جریان و به نوعی بیان 
تمایل برای گذر از این جریانات باشد و نخبگان ناراضی می توانند 
این شعار را بیان کنند، اما توده های ناراضی اساساً شعارشان در 
حوزه معیشت و بر اساس ادراک شخصی شان از مسائل است. به 

نظر من باید شعارهای نخبگان را از شعارهای توده ها جدا کرد.
* تحلیل هایی درباره شعارهای معترضین مطرح شد 
مبنی بر اینکه چون پایگاه مشخصی ندارند، خواست 

مشخصی نیز ندارند، نظر شما در این باره چیست؟
- در انقلاب اعتراضات با محوریت پایگاه اجتماعی صورت 
می گیرد و خاستگاه اجتماعی وجود دارد اما در شورش اینگونه 
نیست؛ اتفاقات دی ماه ۹۶ یک ناآرامی و شورش و بیان اعتراضات 
جامعه مدنی بود و طی آن توده های مردم به خیابان ها آمدند؛ در 
این ناآرامی ها هیچ ایدئولوژی سیاسی وجود ندارد. در شهرهای 
بزرگی مانند تهران گروه های سیاسی وجود دارند که ممکن است 
سلطنت طلب باشند و شعارهایی هم مطرح کند، در یک بررسی 
بر اساس جامعه شناسی سیاسی باید میان شعارها تمایز قائل 
شویم تا به راه حل مناسبی دست یابیم؛ اساساً برخی از دو سو)هم 
داخلی و هم خارجی( می خواهند این شعار را مبنا قرار دهند و 
بزرگ کنند. اگر بخواهیم شعارهایی نظیر »رضا شاه روحت شاد« 
را اصل قرار دهیم، باید معترضان را جریانی سیاسی قلمداد کنیم و 
برای مقابله با آنها راه حلی سیاسی انتخاب کنیم و راه حل سیاسی 
و سپس امنیتی نیز در این مواقع معمولاً سرکوب است؛ در حالی 
که این حضور در خیابان ها در اصل خاستگاه سیاسی نداشتند. 
من هیچ گاه سرکوب را نمی پسندم، بلکه معتقدم در این مواقع 
باید برقراری آرامش در میان مشارکت کنندگان با هم سویی، هم 
دلی آگاه سازی و ایجاد زمینه برای فریاد زدن و انتقال این حس به 
معترضان که صدایتان شنیده می شود، در دستور کار قرار بگیرد.

* در اعتراضات دی ماه ۹۶ تفاوت هایی در نوع مواجهه 
با اعتراضاتی که در  با معترضین در مقایسه  حکومت 

جریان اتفاقات بعد از انتخابات سال ۸۸  رخ داد، مشاهده 
می شود؛ در سال ۸۸ شاهد عدم مدیریت مناسب فضای 
اعتراضی بودیم که بعدها نیز مورد سو استفاده قرار گرفت 
و حتی موجب تداوم اعتراضات نیز شد، اما در اعتراضات 
با  مواجهه  در  آیا  نبودیم؛  اتفاقاتی  چنین  شاهد   ۹۶
اعتراضاتی از این جنس دستور کار نیروهای امنیتی تغییر 

کرده است؟
- سال قبل همزمان با اعتراضات مردمی در دولت بحث شد 
که باید در مواجهه با اعتراضات مدارایی بزرگ صورت بگیرد و 
بیشتر نیروی انتظامی وارد محل شود؛ این استراتژی دولت بود. 
با این وجود شاهد کشته شدن برخی از معترضین در تعدادی از 
شهرهای معترض بودم که علت آنها نیز برخی به دلیل ناکارآمدی 
در کنترل وضعیت، برخی به دلیل تیراندازی های کور از سمت 
مردم و برخی نیز به دلیل عدم یاد گیری و آموزش مقابله با 
بحران از سوی نیروها بود، اما به طور اساسی هیچ دستوری برای 
سرکوب بیشتر وجود نداشت و بنا بر مدارا بود. نکته ی جالبی هم 
که وجود داشت این بود که در آن زمان بسیاری از خطبه های 
نمازهای جمعه در حمایت از معترضان بود و بسیاری از افراد 
شاخص شهرهای معترض نیز از معترضان حمایت می کردند؛ 
علت این حمایت ها نیز ممکن است این باشد که به نوعی مخاطب 

اعتراضات را دولت می دانستند.
* با توجه به اینکه همواره امکان بروز اعتراضاتی مشابه 
اعتراضات دی ماه ۹۶ وجود دارد، آیا در آینده نیز مواجهه 

با معترضان از همین جنس خواهد بود؟
- تا زمانی که من در دولت بودم، سیاست دولت، مدارا بود.

* به عنوان فردی که سابقه امنیتی دارید، آیا »مدارا« 
اعتراضات  با  مواجهه حکومت  برای  مناسب  روشی  را 

معیشتی می دانید؟
- به نظر من در نا آرامی هایی که علت معیشتی و اقتصادی 
دارد، به جز شنیدن صدا و همراهی کردن به نحوی که معترضان 
آنها مشارکت  با  احساس کنند که تصمیم گیران به نحوی 
می کنند، در حل مسائل، مسیر دیگری را توصیه نمی کنم؛ هر 
مسیر دیگری، تشدید کننده اوضاع و بردن یک اعتراض صنفی 
به ساحت سیاسی است؛ ما باید ساحت نا آرامی های صنفی 
و اقتصادی و حتی نا آرامی های اجتماعی و فرهنگی را از نا 
 آرامی های سیاسی و حتی ساحت نا آرامی های سیاسی را نیز 
از نا آرامی های امنیتی جدا کنیم؛ چراکه هرکدام از انواع ناآرامی، 
برخود خاص خود را می طلبد و بردن ناآرامی ها به عرصه امنیتی 

نوعی تشدید کننده مسائل خواهد بود.
ساختارهای  از  مردم  که  زمانی  که  کردید  اشاره   *
مختلف موجود نامید شوند، جامعه به سمت انقلاب کشیده 
می شود. امروز جنابعالی وضعیت جامعه را با توجه به اینکه 
فسادهای اقتصادی متعددی در آن رخ داده و مردم به 
واسطه گشایش پرونده های مفاسد اقتصادی دچار نوعی 
بی اعتمادی شده اند، چگونه تحلیل می  کنید؟ به نظر 
شما آیا برخوردهای اخیر قوه قضاییه با مفاسد اقتصادی 
و اعدام تعدادی از سلاطین اقتصادی می تواند به بازگشت 

اعتماد در مردم کمک کند؟
- در اینکه جامعه ایران از لحاظ روانی بیشترین ناامنی روانی- 
اجتماعی را در ۴0 سال اخیر تجربه می کند، تردیدی وجود ندارد 
و برای آن علت های مختلفی مطرح می شود که مهمترین آنها 
عدم دستیابی به شرایط انتظاری است؛ جامعه تا حدودی دچار 
ناامنی روانی شده است؛ چراکه آنچه را که انتظار داشت، نتوانسته 
به دست بیاورد؛ ناامنی روانی دارای زیرساخت های مادی و معنوی 
است؛ زیر ساخت مادی ناامنی روانی اخیر که در جامعه ایجاد شده 
را می توان در یک سال و نیم اخیر که وضع معیشتی مردم دچار 
سختی شده و همچنین تاثیرات تحریم های ظالمانه مشاهده کرد. 
زیرساخت های غیرمادی نیز در این زمینه وجود دارد که نزاع های 
سیاسی داخلی و همچنین فشار جریان خارجی از جمله ی آنها 
است. روی کار آمدن ذی نفعان من غیر حق در مناصب مدیریتی 
کشور و بروکراسی رانت پرور و فساد خیز فعلی نیز از دیگر عوامل 
ایجاد نابرابری در میان مردم و ناامنی روانی در آنها است. واقعا 
شرایط کشور این گونه نیست که مسولان جامعه همه در حال 
بخور بخور هستند؛ ما در سطوح مختلف مشئولین افراد سالم 
بسیاری داریم؛ درست است که این واقعیت هم در این زمینه 
وجود دارد که افراد و مدیرانی هم در بدنه اجرایی و قانون گذاری 
هستند که از سمت های مدیریتی سو استفاده هایی می کنند، اما 
ادراک از فساد بسیار گشترده تر از وضع موجود آن است؛ این 
عوامل هر کدام به اندازه  خود در فقدان اعتماد میان مردم تاثیر 

گذار هستند.
* به عنوان فردی که سال ها سابقه مدیریت در سطوح 
عالی نظام را در کارنامه خود دارید، در جلوگیری از روی 

کارآمدن ذی نفعان من غیر حق چه کار کرده اید؟
- مطلبی که چندی پیش برای انتشار در صفحه شخصی ام 
در توئیتر نوشتم، اما هنوز آن را منتشر نکردم پاسخی به پرسش 
شماست؛ من در آن مطلب نوشته بودم که »امروز شنیدم که یک 
نفر را که به من تحمیل می کردند و من زیر بار آن نرفتم و فشار 
زیادی برای عدم انتصابش تحمل کردم، متاسفانه با اتهام تخلف 
مالی بیش از یکصد میلیارد تومان بازداشت شده است؛ از زندان 

رفتن کسی خوشحال نیستم ولی از استیضاح خود خوشحالم«.
* طی ماه های اخیر شاهد بیان اعتراضاتی از سوی 
کارگران در نقاطی از کشور از جمله خوزستان بودیم که 
در برخی از این اعتراضات، برخودهایی با معترضان انجام 
شد و تعدادی از آنها نیز بازداشت شدند، تحلیل جنابعالی 

از این اعتراضات چیست؟
مشکلات کارگران معترض اخیر به ویژه کارگران هفت تپه 
و فولاد چیزی بیشتر از سایر کارگران نیست؛ کارگران هفت تپه 
بیش از هر چیز نگران عدم امنیت شغلی هستند متاسفانه در 
برخی موارد مشاهده می کنیم که خصوصی سازی در کشور به 
تجاری سازی تبدیل شده است و این کار موجب بروز احساس 

ناامنی شغلی در کارگران می شود.
* برخوردهای اخیر با کارگران معترض را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
- من دیگر در امور اجرایی و مدیریتی مربوط به کارگران 
مسئویتی ندارم، اما کلًا با دستگیری در این شرایط به عنوان یک 

منش و روش موافق نیستم.

علی ربیعی:

 »مدارای بزرگ« استراتژی دولت در اعتراضات ۹۶ بود

محسـن رهامـی عضـو شـورای عالی سیاسـت گـذاری اصـلاح طلبان مـی گوید: 
کاهـش اقبـال مردمی بـه دو جریان سیاسـی اصلاح طلبـان و اصولگرایان طی سـال 
هـای اخیـر رو بـه تزاید گذاشـته اسـت و مـردم نگرانی های جدی نسـبت بـه آینده 

زندگـی خـود دارنـد امـا از آن نمـی تـوان به عنوان بن بسـت سیاسـی یـاد کرد. 
رهامی در پاسـخ به این سـوال که نظر شـما درمورد کاهش قابل ملاحظه اعتماد 
مردمـی بـه جبهه اصلاح طلبـان و اصولگرایان چیسـت؟، گفت: البتـه موضوع اعتماد 
مـردم به این دو جریان امری نسـبی اسـت. مـی توان گفت که اعتماد مـردم تا حدی 
نسـبت بـه گذشـته کاهش پیـدا کرده اسـت. پیـش از ایـن در انتخابات ۹2 مـردم به 
ائتـلاف جبهـه اصلاحات و اعتـدال اعتماد کردند یا به عنوان مثال در ابتـدای روی کار 
آمـدن محمـود احمـدی نژاد مردم به شـعارهای وی اعتماد کردند. اکنـون این اعتماد 
نسـبت به هر دو طیف کاهش پیدا کرده اسـت. وی افزود: احمدی نژاد با شـعارهایی 
ماننـد ایجـاد یـک جامعه علوی تـوام با عدالت و رفاه در سـال ۸۴ شـروع بـه کار کرد. 
مـا اصـلاح طلبان هم در سـال ۹2 از آقای روحانی با شـعار تغییر، اصـلاح و میانه روی 
و حل اختلافات با جامعه جهانی حمایت کردیم اما این شـعارها فرصت عملی شـدن 
پیـدا نکـرد و بـا آغـاز تحریم ها اوضاع اقتصادی کشـور بسـیار آشـفته شـد. این فعال 
سیاسـی ادامه داد: این حرف درسـت اسـت و امید مردم به هر دو جناح کاهش یافته، 

دیگـر آن اعتمـاد سـابق را ندارند. در واقع کاهش امید و اعتماد مـردم به کارآمدی این 
دو جریان سیاسـی مطرح کشـور به کاهش کارآمدی نظام سیاسـی منجر می شـود و 

ایـن موضوع نگران کننده ای اسـت.
رهامـی تغییر گفتمان مسـئولان را هم عاملـی برای کاهش اعتماد مردم دانسـت 
و گفـت: گفتمـان احمدی نـژاد در طول ریاسـت جمهوری خود رفته رفته به سـمت 
خودکامگـی و تحقیـر مـردم پیش رفت در حالـی که در ابتدا خـود را خدمتگزار مردم 
معرفـی مـی کرد.رهامـی در توضیـح ایـن موضـوع افـزود: گفتن جملاتی نظیـر »ما 
بدهکار کسـی نیسـتیم«، درسـت نیسـت. یا به عنوان مثال ارایه گزارش های خلاف 
واقع به مردم در شـرایطی که مردم شـدیدا با گرانی، تورم و بیکاری مواجه هسـتند و 
قدرت خریدشـان در ۵-۶ ماه اخیر تقریبا به یک سـوم کاهش پیدا کرده اسـت، نمک 
پاشـیدن بـه زخم مردم اسـت. مسـئولان می گویند کـه الحمدالله وضع مـردم خوب 
اسـت، تـورم و ارز را کنتـرل کـرده ایم، در واقع گمـان می کنند که مردم نمی فهمند. 

ایـن گونـه رفتارها و اظهار نظرهـا، تاثیر منفی جدی در افکارعمومـی می گذارد. 
وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه آیـا از نظر شـما در یک بن بسـت سیاسـی قرار 
داریـم؟، گفـت: نمی خواهم کلمه بن بسـت را به کار ببرم اما امید مـردم در مورد حل 
مشـکلات کشـور از طریق شرکت فعال در انتخابات کاهش یافته است، باید مسؤولین 

تـلاش کننـد کـه آنهـا روز بروز ایـن اعتمـاد را هر چه بیشـتر پیدا کنند که تنهـا راه 
اصـلاح امـور کشـور و برون رفت از مشـکلات و بحـران ها، صندوق های آرا اسـت.

رهامـی تاکیـد کـرد: در حوزه انتخابیـه تهران و شـهرهای بزرگ، اصولگرایـان رای 
ثابتـی دارنـد آنهـا از طریق مسـاجد و پایـگاه های خودشـان طرفداران خود را بسـیج 
کـرده و بـه پـای صندوق هـای رأی مـی آورند. مثلا در چند سـال اخیـر در انتخابات 
شـورای شـهر تهران، رای مهدی چمران را نگاه کنید، تقریبا ثابت بوده و بین ۳00 تا 
۵00 هـزار رأی داشـته اسـت. اما اصلاح طلبان زمانی که مردم به آنهـا اقبال کرده اند، 
مانند دوره پنجم شـورا توانسـتند در شورای شهر بیش از دو میلیون رای کسب کنند.

عضـو شـورای عالی سیاسـت گذاری اصلاح طلبان خاطرنشـان کـرد: امـا در دوره 
هایـی کـه مـردم اعتماد نکردند بـا ۱۵0 یا 200 هزار رای عقب مانده اند و مثلا کسـی 
بـا ۳۵0 هـزار رأی نفـر اول انتخابات شـورای شـهر تهران شـده اسـت. رهامـی افزود: 
بنابرایـن حتـی اگر نارضایتی زیاد باشـد باز هـم صندوق های رای تعطیل نمی شـود 
و انتخابـات انجـام مـی شـود اما یک انتخابات سـرد و خلـوت و در واقـع عقبه مردمی 
و پشـتوانه نظـام، کاهـش مـی یابـد.وی تصریـح کرد: فـرض کنید فـردی بـا ۳00 یا 
۴00 هـزار رای در یـک شـهر ۹-۱0 میلیونی نماینده مجلس یا رییس شـورای شـهر 
مـی شـود. طبیعتا مجلس یا شـورای شـهری که به جای حضـور ۶0 یـا ۷0 درصدی 

مـردم بـا حداقـل آراء تشـکیل شـود، در حل مشـکلات کلان، به علت عـدم حمایت 
اکثریـت مـردم، نمـی تواند به درسـتی عمـل کند، در بعـد بین المللـی و جهانی هم 
اعتبار کمتری خواهد داشـت. رهامی تاکید کرد: امروزه، اعتبار و مشـروعیت هر نظام 
سیاسـی، وابسـته به انتخابـات و پارلمان قدرتمند اسـت. پارلمانی که نمـاد حضور پر 
رنگ مردم سـالاری اسـت ، این موضوعی اسـت که هم سـران و دولتمردان کشـور و 

هـم نماینـدگان مجلس و شـوراها، توجهی کمتری بـه آن دارند. 
وی دربخـش دیگـری از ایـن گفت و گو اظهارداشـت: بنابرایـن به نظر من ما نباید 
کلمـه بـن بسـت را بـه کار ببریـم و این که بعضا گفته می شـود کشـور با بن بسـت 
مواجه اسـت، صحیح نیسـت، چون بن بسـت سیاسـی یعنی همه راهها بسـته شـده 
و راه نجـات و گشایشـی وجـود نـدارد، واقعیت این گونه نیسـت اما در حـال حاضر راه 
سـخت تـر شـده، مردم را به سـختی می تـوان پای صنـدوق های رأی کشـاند، مردم 
نگرانـی های جدی نسـبت به آینده زندگی خود و فرزندانشـان دارنـد، روز بروز قدرت 

اقتصـادی مـردم کاهـش می یابد و هزینه ها سرسـام آور می شـود.
این فعال سیاسـی افزود: اگر نظامی نتوانـد در عرصه داخلی حمایت اکثریت مردم 
را همـراه خـود کنـد در عرصـه خارجی و بین المللی باید کوتـاه بیاید و این نکته مهم 

و نگران کننده ای اسـت.

محسن رهامی : 

نگرانی مردم از آینده جدی است
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هر كس همسايه اش را بيازارد ، خداوند، بوى 
بهشت را بر او حرام مى گرداند و جايگاهش 
دوزخ است ، و بد بازگشتگاهى است دوزخ !
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مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: مطالعات طراحی شهری خیابان های قدیمی شهر 
قم از جمله انقلاب اسلامی و شهید دل آذر انجام شده و مراحل نهایی خود را طی می 
کند و  پس از تکمیل برای آغاز عملیات اجرایی در اختیار شهرداری به عنوان مجری طرح 

قرار داده می شود.
حسن صبوری اظهار داشت: کار مطالعاتی طرح ساماندهی خیابان های یاد شده از 
یک سال پیش با اعتباری که از ردیف های استانی و ملی تامین شد، در دستور کار راه 

و شهرسازی قرار گرفت.
وی هزینه انجام شده برای این پروژه را بالغ بر سه میلیارد ریال دانست و گفت: برای 
اجرای طرح و همچنین شروع فاز 2 این مطالعات موارد احصا شده در فاز نخست را به 

شهرداری اعلام خواهیم کرد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم بیان داشت: فاز دو طرح مذکور هزینه های کمتری 

خواهد داشت، و فعلا زمان دقیقی را برای پایان آن نمی توان تعیین کرد.
این مسئول در پاسخ به سئوالی در خصوص نحوه اجرای این طرح و تفاوت آن با طرح 
پیاده راه سازی خیابان ارم نیز تصریح کرد: طرح خیابان ارم بر اساس مطالعات شهرداری 
اجرا شد، ولی در طراحی شهری تنها موضوع خیابان مطرح نیست، بلکه محیط پیرامونی 

معابر نیز مدنظر می باشد.

عملیات پیاده راه سازی خیابان ارم، حد فاصل سه راه بازار و ابتدای خیابان انقلاب سال 
گذشته و طی مدت چهارماه با اعتباری بالغ بر 35 میلیارد ریال با هدف حذف ترافیک، 

افزایش ایمنی، سهولت در آمد و شد و زیبایی منظر شهری به اجرا درآمد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: در این طرح مطالعاتی کارهایی از قبیل جداره 
سازی معابر منتهی به خیابان و تطبیق با ضوابط و مقررات مصوب کمیسیون ماده پنج 

قانون تاسیس شورای شهرسازی و معماری پیش بینی شده است.
صبوری خاطر نشان کرد: در سامان دهی ترافیکی هسته مرکزی شهر قم به دلیل 
حجم بالای آمد و شد و  غیر استاندارد بودن عرض معابر فعالیت ها بر پیاده راه سازی 

متمرکز است.
وی  یادآور شد: برای تعیین عرض معابر معمولا استاندارد مشخصی وجود ندارد، و بر 
اساس تردد و تراکم موجود محاسبه می شود، و اینکه بگوییم محدوده ای از سطح شوارع 

پیاده راه و بقیه اتومبیل رو است، به هیچ عنوان مطرح نمی باشد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم همچنین در پاسخ به سئوالی در مورد وضعیت فرودگاه 
قم نیز گفت: به تازگی در جلسه شورای عالی شهرسازی و معماری کشور کلیات طرح 
جامع ناحیه ای استان به تصویب رسید و مقرر شد برای رسیدگی به وضع فرودگاه کمیته 

فنی تشکیل و موارد مورد نظر اعضا به دقت بررسی و اصلاحات لازم انجام شود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

مطالعات طراحی شهری شوارع قدیمی قم در شرف تکمیل است

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
آسیب های  گرفتن  جدی  بر  تأکید  با 
برابر  در  باید  ما  همه  گفت:  اجتماعی 
آسیب های اجتماعی دشمن ایستادگی 
این  از  جلوگیری  راه  بهترین  و  کنیم 
آسیب ها، گسترش روحیه ایثار و شهادت 

در میان مردم است.
در  هاشمی  محمدرضا  سید 
گردهمایی خانواده های شهدای مدافع 
حرم لشکر فاطمیون که در حسینیه 
بهشت معصومه)س( برگزار شد، با اشاره 
به امتیازات و ویژگی های شهدای مدافع 
حرم حضرت زینب)س( اظهار داشت: 
مقام معظم رهبری فرمودند این شهدا، 
شهدای مدافع از حرم اهل بیت)ع( بودند 
با  رسیدند.وی  به شهادت  غربت  در  و 

اشاره به نام گذاری لشکری به نام حضرت 
زهرا)س( گفت: شهدای لشکر فاطمیون 
غریبانه به تأسی از حضرت زهرا)س( به 
شهادت رسیده اند.معاون سیاسی امنیتی 
استاندار قم بهترین و با ارزش ترین سرمایه 
هر انسانی را جانش دانست و افزود: افتخار 
همه ما این بوده که تربیت یافته مکتب 
اهل بیت)ع( هستیم و اجازه تعرض به 
نداده ایم،  را  زینب)س(  حضرت  حرم 
افتخار همه ما این بوده که با فرهنگ 
ایثار و شهادت بزرگ شده ایم.هاشمی بیان 
کرد: در 1400 سال قبل به بهانه های 
مختلف حضرت علی)ع( را تنها گذاشتند 
اما شیعیان عصر حاضر در مسیر اسلام 
و انقلاب قدم برداشتند، و بنابه فرموده 
امام راحل مردم عصر حاضر بهتر از زمان 

امیرالمؤمنین)ع( هستند چراکه بهانه ای 
اهل بیت)ع(  از حرم  دفاع  به  و  نگرفته 
رفتند.وی تأکید کرد: دشمنان ما تحت 
عنوان اسلام آمریکایی گروه های داعش را 
به جهت مبارزه با فرهنگ تشیع و مقابله 
با فرهنگ ایثار و شهادت پرورش دادند 
اما دیدیم که رزمندگان دفاع از حرم اهل 
بیت)ع( به ندای رهبر معظم انقلاب لبیک 
گفتند و به دفاع از حریم اهل بیت)ع( 

پرداختند. 
را داشتن روحیه  وی رمز موفقیت 
ایثار و شهادت دانست و تصریح کرد: 
واقعی هراس  از مسلمانان  اگر دشمن 
ایثار و شهادتی  دارد به دلیل فرهنگ 
است که داریم. هاشمی با تأکید بر رونق 
دادن و افزایش روحیه فرهنگ مقاومت 

در جهان تشیع گفت: اگر ما در سوریه، 
عراق و افغانستان شاهد سرنگونی داعش 
به دلیل  و گروه های تکفیری هستیم 
همین روحیه فرهنگ مقاومت و شهادت 
در منطقه است.وی ترفند دشمن در بین 
مسلمانان را تفرقه افکنی دانست و افزود: 
گوش به فرمان  و  بوده  هوشیار  باید  ما 
چراکه  باشیم  انقلاب  معظم  رهبری 
درگرو  ما  سربلندی  و  عاقبت به خیری 
تبعیت از فرامین مقام معظم رهبری است.

وی با تأکید بر جدی گرفتن آسیب های 
اجتماعی تصریح کرد: همه ما باید در برابر 
آسیب های اجتماعی دشمن ایستادگی 
این  از  جلوگیری  راه  بهترین  و  کنیم 
آسیب ها، گسترش روحیه ایثار و شهادت 

در میان مردم و به ویژه جوانان است.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم گفت: در قم ظرفیت های زیادی برای 
چاپ و نشر در حوزه کودک و نوجوان 
وجو دارد که با بهره گیری از تمام آنها این 
شهر می توان محور نشر کودک و نوجوان 

قرار گیرد.
سید موسی حسینی کاشانی با اشاره 
به اینکه سال گذشته نمایشگاه کتاب دین 
و کتاب کودک را در مصلای قدس برگزار 

کردیم، اظهار کرد: اکثر علمایی که از این 
نمایشگاه بازدید کردند از بخش کودک و 
نوجوان تمجید کرده و ما را مقید کردند 
برداریم. را  بلند  قدم های  حوزه  این  در 

حسینی کاشانی افزود: به سمت برگزاری 
نمایشگاه های تخصصی در حرکت هستیم 
و این به عنوان سیاست جدی وزارت ارشاد 
در سطح کشور مطرح است و خوشحالیم 
سال گذشته نمایشگاه تخصصی حوزه دین 

را داشتیم و امسال نیز نمایشگاه کتاب 
کودک و نوجوان را برگزار کرده ایم.وی با 
اشاره به اینکه در استان قم بیش از 40 ناشر 
تخصصی کودک و نوجوان در حال فعالیت 
هستند، گفت: انجمن تخصصی ناشران 
کودک و نوجوان نیز از دیگر ظرفیت های 
قم در این حوزه است که در این نمایشگاه 
نشست های علمی را برگزار می کنند و در 
جای دیگری در کشور نمونه آن وجود ندارد 

و تمام این ظرفیت ها می تواند قم را به عنوان 
محور نشر کودک و نوجوان قرار بدهد.وی 
در پایان خاطرنشان کرد: در مجموع 40 
ناشر کودک و نوجوان در قم ناشرینی 
هستند که هر سال در جشنواره های کتاب 
رتبه های برتر را کسب می کنند و باید از تمام 
این ظرفیت ها برای رساندن قم به جایگاه و 
اصلی خود در حوزه نشر کتاب های کودک 

و نوجوان بهره برداری کنیم.

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم :

آسیب های اجتماعی باید جدی گرفته شود

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم عنوان:

قم ظرفیت محوریت نشر کودک و نوجوان را دارد

عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم گفت: سال ۹۸ 
نهضت احداث پارکینگ های کوچک با ظرفیت 200 
تا 300 خودرو در قم اجرا می شود، هزینه های حذف 
پارکینگ که توسط شهرداری دریافت می شود باید صرفاً 

در زمینه احداث پارکینگ هزینه شود.
 حسن طلایی اظهار داشت: یکی از سیاست ها و 
رویکردهای اصلی شورای شهر قم در بودجه سال آینده 
پیش بینی احداث پارکینگ در مناطق مختلف شهری 
به صورت گسترده است.وی با اشاره به ادامه طرح بلوار 
جمهوری اسلامی تأکید کرد: این بلوار در نهایت بعد از 
اتصال به میدان امام حسین)ع( و یادگار امام به کمربندی 
امام علی)ع( متصل می شود که با بهره برداری از آن رینگ 

سوم شهری قم به صورت کامل به بهره برداری می رسد.
عضو هیئت  رئیسه شورای شهر قم با اشاره به روند 

اجرایی بلوار فردوسی عنوان کرد: این بلوار از میدان ارتش 
آغاز و تا بلوار نماز بازگشایی شده و تا محدوده منطقه 4 نیز 
آزادسازی پلاک ها صورت گرفته است، این بلوار درنهایت 
به بلوار پیامبر اعظم)ص( و میدان پلیس متصل می شود، 
با افتتاح از این بلوار تا پایان سال بار ترافیکی بلوار سمیه و 

بسیج کاهش پیدا می کند.
عضو شورای شهر قم ابراز کرد: برای سه سطحه کردن 
میدان امینی بیات و اتصال منطقه دو به منطقه شش کار 
تملک 37 پلاک همچنان باقی  مانده است، این طرح در 
حال حاضر فقط 10 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.

 عضو شورای شهر قم با تأکید بر محلات قدیمی 
شهر قم بیان کرد: ساماندهی و احیای بازار کهنه، خیابان 
امامزاده ابراهیم)ع(، باغ پنبه در دستور کار شورای شهر 
قم قرار گرفته است، حفظ نماهای اسلامی و جلوگیری 

از توسعه نماهای رومی از رویکردهای شورای شهر و 
شهرداری بوده که هنوز تعاملات لازم بین میراث فرهنگی 
قم، شهرداری و شورای شهر در این مبحث صورت نگرفته 

است.
وی خاطرنشان کرد: نماهای رومی ازنظر معماری و 
شهرسازی آسیب پذیر بوده و مشکلات زیادی را برای 
شهروندان به وجود می آورد، در حال حاضر نبود جایگزین 
به جای استفاده و طرح نمای رومی مهم ترین مشکل شهر 

قم در عدم جلوگیری از توسعه نماهای رومی است.
طلایی عنوان کرد: شهرداری مقدمات عدم صدور 
پایان کار برای نماهای رومی را در دستور کار قرار داده 
در شهر  بومی  و  اسلامی  نماهای  توسعه  برای  است، 
باید پای کار آمده و از گسترش  نهادهای مختلف قم 

نماهای رومی جلوگیری کنند.

عضو هیئت رئیسه شورای  اسلامی شهر قم :

نهضت گسترده احداث پارکینگ در قم اجرا می شود

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

سرانجام شکایت شورای نگهبان از محمود صادقی 
عضو فراکسیون امید در واکنش به صحبت های سخنگوی شورای نگهبان مبنی بر شکایت این شورا 
از وی به علت ادعای دریافت پول از سوی منصوبین شورای نگهبان برای گرفتن صلاحیت، گفت: من 
متن این شکایت را قبلا منتشر کرده ام. شورای نگهبان از بنده به دادسرای فرهنگ و رسانه شکایت کرد 
و شکایت هم به هیات نظارت بر عملکرد نمایندگان ارجاع شد. در همین راستا هم هیات یک جلسه 
تشکیل داد.محمود صادقی افزود: در مورد دعوایی هم که شورای نگهبان مطرح کرده در هیات نظارت 
یک جلسه برگزار شده و قرار بر این است که از آقای کدخدایی دعوت کنند در جلسه دیگر حضور پیدا 
کنند و من هم ادله خودم را ارائه کنم که از جمله ادله من افراد متعددی از کاندیداهایی هستند که در 
ادوار مختلف مخصوصا از دور هفتم به بعد که فضا بیشتر بسته شد، در زمان رد صلاحیت با افرادی مواجه 
شده اند که مدعی ارتباط با اعضای شورای نگهبان بودند. من تا امروز به کسی نسبتی نداده ام و در نامه ای 
هم که برای آقای کدخدایی نوشتم، پیشنهاد دادم هیاتی مرکب از خود شورای نگهبان، مجلس، سازمان 
بازرسی کل کشور و وزارت اطلاعات تشکیل و این موضوع را مورد رسیدگی قرار دهد.صادقی افزود: به 
هر صورت از چند دوره قبل این شائبه ها ایجاد شده و نمایندگانی که صلاحیتشان رد می شود به این 
دلیل که در اکثر مواقع دلیل رد صلاحیت مطرح نمی شود و عدم احراز می زنند دچار سردرگمی شده و 
در این مسیر ممکن است آدم هایی با ادعایی بعضا واهی ارتباط با شورای نگهبان از آنها اخاذی کنند. بنده 
معتقد هستم به این علت که شورای نگهبان یک نهاد حساس و به تعبیری جلیل القدر در نظام است، 
باید بیشتر در این رابطه حساس باشد. پس با تاکید می گویم بنده اساسا هیچ گاه نه به جایگاه نظارت 
استصوابی و نه اعضای شورای نگهبان خدشه ای وارد نکرده ام بلکه می خواهم این نهاد بماند، نظارت کند 

و از آرای مردم نیز صیانت کرده و از هرگونه شائبه ای نیز پیراسته شود.

وزیر دولت احمدی نژاد محاکمه می شود 
علی بخشایش مدیرعامل سابق بانک سرمایه، پرویز کاظمی رئیس سابق هیات مدیره بانک سرمایه 
و وزیر دولت نهم و محمدرضا توسلی عضو سابق حقوقی بانک سرمایه در هفته جاری پای میز محاکمه 
خواهند رفت. در جلسه رسیدگی به اتهامات این متهمان که سه شنبه این هفته در شعبه سوم دادگاه 
ویژه جرایم اقتصادی به ریاست قاضی مسعودی مقام برگزار می شود،  علی بخشایش فرزند روح الله 
به اتهام مشارکت در اخلال عمده در نظام اقتصادی کشور از طریق اخلال در نظام پولی و بانکی و 
مشارکت در 4۶ فقره خیانت در امانت، پرویز کاظمی فرزند درویش به اتهام مشارکت در اخلال عمده 
در نظام اقتصادی کشور از طریق اخلال در نظام پولی و بانکی و مشارکت در 41 فقره خیانت در امانت 
و محمدرضا توسلی فرزند غلامرضا به اتهام مشارکت در اخلال عمده در نظام اقتصادی کشور از طریق 

اخلال در نظام پولی و بانکی و مشارکت در 40 فقره خیانت در امانت پای میز محاکمه قرار می گیرند.

چنددرصد مردم ایران سیگاری هستند؟
دبیر کل جمعیت مبارزه با دخانیات ایران گفت: حدود 24 درصد مردها در کشور ما استعمال 
دخانیت دارند و میزان مصرف قلیان در سال های اخیر بین 4 تا 5 برابر افزایش یافته است.محمدرضا 
مسجدی د ر نشست خبری نخستین همایش شبکه ملی پیشگیری از بیماری های غیرواگیر با بیان 
این که د ر آستانه چهل سالگی انقلاب اسلامی برگزاری چنین همایشی حرکت نویدبخش و محرک 
جدی بر ا ی سلامت مردم د ر جامعه است توضیح داد: بر ا ی سال های زیادی شعار سازمان بهداشت 
جهانی ارتقای سلامت با خودمراقبتی بو د. یعنی این که افراد مسئول سلامت خودشان هستند.و ی ا فزود: 
بیماری های غیرواگیر مبحث مهمی است که 70 درصد مرگ و میرها د ر جهان به آن مرتبط هستند. 
د ر کشور ما نیز سالانه 3۶0 هزار نفر د ر سال جان خود ر ا از دست می دهند که بیماری های غیرواگیر 

عامل مرگ و میر ۸0 درصد مرگ افراد محسوب می شو د.

قرار است با نتیجه نظرسنجی، فردوسی پور را کنار بگذارند؟
مرکز افکارسنجی صداوسیما چندروز پیش یک نظرسنجی با نمونه آماری 404 نفر از افراد 15 سال 
و بالاتر ساکن شهر تهران به انجام رساند. نکته قابل تامل این نظرسنجی به جایگاه عادل فردوسی پور و 
برنامه »نود« برمی گردد که به نظر می رسد اختلافات اخیر این مجری با مدیر شبکه سه و خانه نشینی 
او در روز هایی که مسابقات جام ملت های آسیا برگزار می شود بی تاثیر نباشد. براساس این نظرسنجی، 
مسابقه »برنده باش« با اجرای محمدرضا گلزار با 4۹ درصد بیننده و برنامه های »حالاخورشید« با اجرای 
رضا رشیدپور با 3۹ درصد، »نود« با اجرای عادل فردوسی پور با 3۸ درصد از شبکه سه و به »خانه 
برمی گردیم« با 31 درصد در رتبه های بعدی این نظر سنجی قرار دارند. در گذشته شرایط به گونه 
دیگری بود، به گونه ای که برای دوره ای طولانی نود با اختلاف چشمگیری در صدر پرمخاطب ترین 

برنامه های تلویزیون قرار داشت. 

لغو کنسرت »علی زند وکیلی« در مشهد
معاون هنری اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی از لغو مجوز اجرای کنسرت موسیقی 
علی زند وکیلی در مشهد خبر داد. محمدرضا محمدی در گفتگو با ایرنا افزود: برای برگزاری این کنسرت 
بین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و دستگاه های مرتبط با فرایند کار همدلی وجود داشت و هیچ 
مشکلی با هیچ قسمتی نداشتیم، اما بنا به دلایلی که مربوط به حوزه کاری خود ما می شود در نهایت 
این اتفاق نیفتاد و اجرای کنسرت موکول به زمان دیگری شد. آن زمان به زودی اعلام و این کنسرت 
اجرا خواهد شد. مجری برنامه این کنسرت هم به ایرنا گفت: علت لغو مجوز کنسرت با توجه به فضای 
خبری شکل گرفته مشخص است، اما از بیان این علت معذورم و در این زمینه از اداره فرهنگ و ارشاد 

اسلامی پیگیری کنید.

رییس شورای اسلامی شهر قم در بازدید از بیمارستان امام رضا )ع(:

نقش پرستاری در درمان بیمار بی بدیل است

رییس شورای شهر مقدس قم در بازدید از بخش های مختلف بیمارستان امام رضا )ع( به 
مناسبت روز پرستار گفت: نقش پرستاری در بهبود ودرمان بیمار نقشی بی بدیل و ماندگار است.

عبدالله جلالی رییس شورای شهر مقدس قم در بازدید از بخش های مختلف بیمارستان امام رضا 
)ع( و تبریک روز پرستار گفت: یکی از ماندگارترین خاطره بیمار در فرایند درمان خود نحوه رسیدگی 

و برخورد پرستاری است که تا پایان عمر آن را در ذهن خود دارد.
رییس شورای شهر در ادامه اظهار داشت:رضایتمندی بیماران مراجعه کننده در این مرکز نشان 
از انجام مناسب خدمات و برخورد شایسته با مراجعین است که این موضوع  به  خدمات پرستاری 

وابستگی بسیار بالایی دارد.
دکتر داود علیمحمدی مدیر درمان استان قم نیز ضمن تبریک روز پرستار به همکاران اظهار 
داشت: افتخار مهم حرفه پرستاری این است که روز پرستار ، متبرک به سالروز ولادت حضرت زینب 
)س( بزرگ بانوی کربلا  می باشد که پرستاران می توانند با الگو گیری از شخصیت برجسته و ممتاز 

ایشان به جایگاه معنوی و شایستگی اجتماعی مطلوبی در خدمت به مردم بدست آورند.
مدیر درمان استان قم در ادامه گفت: مجموعه مدیریت درمان استان قم در حال حاضر با 1۸0 
پرستار به بیمه شدگان تحت پوشش و مردم شریف استان قم در سه مرکز سرپایی ویک بیمارستان 
خدمت رسانی می نمایند که امیدواریم تا پایان سال نیز  با جذب و به کارگیری تعداد 30  پرسنل 
جدید پرستاری و بهیاری پذیرفته شده در آزمون استخدامی ، برای توسعه خدمات پرستاری به 

بیماران  شرایط بهتری فراهم نماییم.
لازم به ذکر است رییس و اعضای شورای اسلامی شهر مقدس قم با حضور در بخش های مختلف 

بیمارستان امام رضا )ع( با اهداء شاخه گل از زحمات پرستاران قدردانی نمودند.

سرپرست دادستان عمومی و انقلاب پردیسان قم:

خدمات ارزشمند پرستاران 
با پاداش مادی قابل جبران نیست

سرپرست دادستان عمومی و انقلاب پردیسان قم به همراه تعدادی از مسئولین و فرمانده هان 
پاسگاههای نیروی انتظامی به مناسبت سالروز ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار با حضور در 

بیمارستان امام رضا )ع( با اهداءگل از زحمات پرستاران قدردانی کردند.
حمزه زارعی در بازدید از بخش های مختلف بیمارستان امام رضا )ع(  ضمن تبریک سالروز 
ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار گفت: خدمات ارزشمند پرستاری فقط با مادیات قابل 
جبران نیست و امیدوراریم خداوند متعال پاداش معنوی شایسته ای به شما عنایت بفرماید.سرپرست 
دادستان عمومی و انقلاب پردیسان قم در ادامه اظهار داشت:من و همکارانم وظیفه  دانستیم با 
تعدادی از همکاران نیروی انتظامی به مناسبت سالروز ولادت حضرت زینب و روز پرستار برای عرض 
خدا قوت حضور یابیم و از زحمات پرستاران بیمارستان امام رضا )ع( برای بیماران قدردانی نماییم و 
امیدواریم با الگو قراردادن   بانوی کربلا حضرت زینب کبری )س(  در تمامی شئونات زندگی همواره 
موفق و موید باشید.گفتنی است سرپرست دادستانی به همراه تعدادی از مسئولین و فرمانده هان 
پاسگاههای نیروی انتظامی با حضور در بخش های مختلف  با اهداءگل از زحمات وخدمات پرستاران 

قدرردانی نمودند.

بروید کنار،خودروسازان تخته گاز آمدندکاریکاتور

 محمدعلى رجبى

همزمان با هفته هوای پاک اعمال می شود

تخفیف 25 درصدی صدور گواهی 
معاینه فنی خودروهای سبک

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: با مصوبه 
ستاد معاینه فنی به مناسبت هفته هوای پاک از تاریخ 22 لغایت 2۹ دی ماه 

گواهی معاینه فنی خودروهای سبک با 25 درصد تخفیف صادر می شود.
علی نیک با اشاره به اقداماتی که همزمان با هوای پاک برای جلوگیری 
از افزایش آلودگی های وسایل نقلیه صورت می گیرد، اظهار کرد: هرسال 
همزمان با هفته هوای پاک در کمیته هوای پاک مصوبه ای برای تشویق 
و ترغیب مردم برای مراجعه به مراکز معاینه فنی در نظر می گیریم که 
امسال نیز در این زمینه پیش بینی هایی صورت گرفته است.وی با بیان اینکه 
چندین سال است نرخ معاینه فنی 22 هزار تومان است، بیان کرد: اگرچه 
هزینه ها افزایش چشم گیری داشته با توجه به نیاز به مصوبه دولت برای 
افزایش هزینه معاینه فنی، هزینه این کار هیچ گونه افزایشی نداشته است.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه با مصوبه 
ستاد معاینه فنی به مناسبت هفته هوای پاک از تاریخ 22 لغایت 2۹ دی ماه 
گواهی معاینه فنی خودروهای سبک با 25 درصد تخفیف صادر می شود، 
اذعان کرد: هزینه در نظر گرفته شده با این میزان تخفیف حدود 17 هزار 
تومان است.وی اذعان کرد: همچنین در این یک هفته پیش بینی افزایش 
ساعت کاری سه مرکز معاینه فنی جمکران، قدس و ترمینال هم شده تا 
مشکلی در روند خدمت رسانی به مردم نباشد.نیک افزود: ما جزو شهرهای 
خیلی آلوده کشور نیستیم اما با این وجود نیاز است که پیش بینی های لازم 

صورت گرفته تا به مرحله درصد آلودگی خطرساز نرسیم.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

توسعه بیش از 160 هکتاری
 اراضی سبز جنگلی قم

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از توسعه بیش از 
1۶0 هکتاری اراضی سبز جنگلی قم از ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به آخرین وضعیت توسعه فضای سبز جنگلی و 
کمربند سبز شهر قم اظهار کرد: از ابتدای سال تاکنون اقدامات زیادی در 

راستای توسعه سرانه فضای سبز جنگلی در شهر قم انجام شده است.
وی ادامه داد:  اراضی حصارسرخ با مساحت 43 هکتار، تپه اعلائیر ۹5 
هکتار، بوستان جوان ۹5 هکتار، فضای سبز حاشیه کمربند امام علی 
محدوده منطقه دو 15 هزار مترمربع، فضای سبز جاده اراک 10 هکتار، 
بوستان ولایت 220 هزار مترمربع، حاشیه اتوبان تهران ۸ هکتار، فضای سبز 
پارک جنگلی مرجعیت 250 هزار مترمربع، فضای سبز حاشیه بلوار آیت 
الله بروجردی 120 هزار مترمربع،  فضای سبز حاشیه کمربند امام علی 13 
هزار مترمربع، فضای سبز حاشیه معابر 25 هزار مترمربع توسعه یافته است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه کل 
مساحت کار شده در عرصه های جنگلی حدود 1۶0 هکتار است، افزود:  این 

توسعه اراضی سبز جنگلی با اعتبار 71 میلیارد ریال صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه کلیه این اعتبارات صرفا از منابع شهرداری قم بوده است، 
اذعان کرد: برای سال آینده دیگر زمینی در اختیار نداریم تا توسعه فضای 
سبز در شهر انجام دهیم که امیدواریم مشارکت شده و زمین کافی برای 

احداث فضای سبز در اختیار سازمان قرار گیرد.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی 
و زیباسازی اطراف حرم مطهر اعلام کرد

تعیین تکلیف مسائل حقوقی و مالکیتی 
میدان میوه و تره بار مطهری

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( گفت: مسائل حقوقی و مالکیتی بین شهرداری و 
آستان مقدس حضرت معصومه)س( در خصوص میدان میوه و تره بار 

مطهری تعیین تکلیف شده است.
علیرضا خاکی با بیان اینکه مسائل حقوقی و مالکیتی بین شهرداری 
و آستان مقدس حضرت معصومه)س( در خصوص میدان میوه و تره بار 
مطهری تعیین تکلیف شده است، اظهار کرد: در قالب تفاهم نامه ای، جمع 
بندی در خصوص میدان میوه و تره بار مطهری صورت گرفته است.وی 
با تاکید بر اینکه ادامه تملکات و بحث های مرتبط با میدان میوه و تره بار 
با سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری است، افزود: در بخشی که با 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر بوده اطلاعات جمع آوری 
شده و اطلاعات و نقشه ها به هنگام شده و این اطلاعات مورد توافق آستانه 
و شهرداری است.مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( با تاکید بر اینکه اراده هر دو مجموعه 
شهرداری و آستان حضرت معصومه)س( بر این است که باقیمانده کار 
میدان میوه و تره بار جمع شده و این محدوده برای آینده استفاده بهینه 
شود، تصریح کرد: مطمئنا باید شرایط فعلی تغییر کرده و با توجه به ظرفیت 
منطقه پروژه چند منظوره اجرا شده تا بخشی از کمبودهای شهری چون 
گردشگری،  پارکینگ و... را تامین کنیم.وی اذعان کرد: نخستین مهمانسرای 
قم که در زمان قاجار احداث شده در همین محل بوده است و امروز نیز باید 

به دنبال احداث پروژه ای در خور در این محدوده باشیم.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهردای قم خبر داد

اطفا حریق کارگاه شارژ سلیندرهای
 گاز مایع با تلاش 50 آتش نشان

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم از تلاش دو ساعته 50 نفر 
از آتش نشانان برای اطفاء حریق کارگاه شارژ سیلندهای گاز مایع خبر داد.

عباس جعفری با اشاره به وقوع حریق در یک کارگاه شارژ سیلندرهای 
گاز مایع اظهار کرد: ساعت 21 و 47 دقیقه  شنبه شب گذشته آتش سوزی 
در این کارگاه به سازمان آتش نشانی گزارش شد.وی با اشاره به واقع شدن 
این کارگاه در حوالی میدان 72 تن اظهار کرد: طبق شنیده ها این مرکز در 
حالی طعمه حریق شده که پلمب بوده است.مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به اعزام ۸ خودرو عملیاتی سنگین و 
3 دستگاه تانکر آبرسانبیان کرد: این حریق با تلاش 50 نفر از آتش نشانان 
در ساعت 23 و 45 دقیقه اطفا شد.وی یادآور شد: پس از اطفا حریق 140 
سیلندر گاز مایع از محل خارج شده و نسبت به بررسی های بیشتر برای 
کشف علت حادثه اقدام شد.جعفری در خصوص وقوع حادثه در یکی از 
مکانیکی ها اظهار کرد: متاسفانه به دلیل بی احتیاطی در یکی از مغازه های 
مکانیکی در حین خارج کردن بنزین، بخارات بنزین موجب وقوع انفجار 

شده و یک نفر در این سانحه فوت کرد.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم:

88 واحد شهرک خودرو 
آماده بهره برداری است

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم گفت: در لاین اول 
پروژه شهرک خودرو 34 واحد نمایشگاهی، ۶ مورد واحد ویژه)خدماتی( و 

4۸ واحد تعمیرگاهی تکمیل شده و آماده بهره برداری است.
علیرضا مظفری با بیان اینکه بخشی از واحدهای شهرک خودرو آماده 
بهره برداری شده است، اظهار کرد: در این شهرک هزار و 500 واحد صنفی 
متشکل از واحدهای نمایشگاهی، خدماتی و تعمیرگاهی شامل صافکاری، 
نقاشی، تعمیرگاهی، لوازم  یدکی، تودوزی اتومبیل، اگزوزسازی، پرس شلنگ، 
باطری ساز، تراشکار، سپرساز، کارواش، نمایندگی های مجاز فروش و خدمات 
پس از فروش، جایگاه عرضه سوخت و... طراحی شده است.وی بابیان اینکه 
در ۶ فاز شهرک خودرو تکمیل و در اختیار قرار خواهد گرفت، افزود: در 
لاین اول این پروژه 34 واحد نمایشگاهی، ۶ مورد واحد ویژه)خدماتی( و 
4۸ واحد تعمیرگاهی تکمیل شده و آماده بهره برداری است.مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم با بیان اینکه در لاین دوم پروژه 
اسکلت 100 واحد تعمیرگاهی به صورت کامل انجام شده و در مرحله پایان 
نازک کاری است، اذعان کرد: در لاین سوم هم 100  واحد تعمیرگاهی در 
حال انجام اسکلت و 22 واحد تعمیرگاهی در حال اتمام سفت کاری است.

اخبــار

استاندار قم گفت: برای موفقیت هرچه 
بیشتر در عرصه مبارزه با مواد مخدر، باید 
برنامه ها و اقدام ها در این حوزه مردمی و 

اجتماعی شود.
بهرام سرمست عصر شنبه در جلسه 
شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
استان قم افزود: اقدام های انجام گرفته 
این بلای خانمانسوز در  با  برای مقابله 
استان به نسبت مناسب و قابل دفاع است، 
اما در نهایت باید آثار و نتایج اقدام ها را 

مورد بررسی قرار دهیم. 
وی با بیان اینکه باید بدانیم که اقدام 
های انجام گرفته تا چه حد در کاهش 
تعداد معتادان یا مصرف مواد مخدر موثر 
بوده است، بر ضرورت تغییر در نگرش ها 
در این عرصه مبارزه با مواد مخدر تاکید 
را  نقاط آسیب پذیر  باید  کرد و گفت: 
شناسایی و اقدام های پیشگیرانه فرهنگی 

و انتظامی را در این نقاط متمرکز کنیم. 

نیروهای  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
مبارزه کننده با مواد مخدر، با ایمان، تقوا 
و از خودگذشتگی بسیار در این عرصه 
خطیر و حساس حضور دارند، خاطرنشان 
کرد: حضور قشرهای مختلف مردم در 
این عرصه می تواند آثار و نتایج بهتری 

در مبارزه با مواد مخدر به دنبال داشته 
باشد، حتی می توان از برخی افراد که 
از دام اعتیاد رها شده اند، در این جهت 

استفاده کرد. 
وی با اشاره به آسیب اعتیاد در میان 
دانش آموزان، بر ضرورت انتخاب درست 

جامعه هدف تاکید کرد و گفت: آموزش 
مخدر،  مواد  عرصه  در  شده  ارائه  های 
نیازمند سنجش اثربخشی است و باید 
میزان کارآیی و اثرگذار بودن آموزش ها را 

به خوبی مورد بررسی قرار دهیم. 
سرمست با اشاره به لزوم تولید محتوای 
مناسب در برنامه های فرهنگی مقابله با 
مواد مخدر، تصریح کرد: باید از تبلیغات 
غیرمستقیم و از ظرفیت های هنری برای 
امر پیشگیری از اعتیاد استفاده کنیم، 
زیرا هشدارهای مستقیم آنچنان که باید 

اثرگذار نیست. 
وی در پایان با بیان اینکه در عرصه 
تردید  بدون  مخدر،  مواد  با  مبارزه 
پیشگیری نسبت به مقابله بسیار اولویت 
دارد، گفت: به جای اجرای چندین طرح 
در این عرصه، باید یک طرح را به صورت 
موفق عملیاتی کرده تا استان قم الگویی 

برای دیگر استان های کشور باشد. 

استاندار قم:

مبارزه با مواد مخدر باید مردمی شود


